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آیت الله مقتدایی در دیداربا اعضای شورای اسلامی شهر قم،:

پاسخگوی مطالبات 
مردم باشید 

با سرمایه گذاری بنیاد سینمایی فارابی؛

فیلمسینماییشهیدزینالدینساختهمیشود

آنکه  بر  تأکید  با  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو 
گفت:  است  عبادات  افضل  و  بهترین  از  مردم  به  خدمت 
شهر قم یک شهر خاص است که نگاه همه متوجه آن است 

آیت الله مرتضی  اقدامات شما رصد می شود.  بدانید که  و 
اسلامی  شورای  اعضای  با  دیدار  در  روزدوشنبه  مقتدایی 
شورای  به ویژه  شوراها  جایگاه  اهمیت  اشاره  با  قم،  شهر 
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مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم :

ماهیانه  40 میلیارد تومان برای درمان
بیمه شدگان قمی هزینه می شود
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سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:

 گذشت از اجرای حکم قصاص ۷۹۳ زندانی

سازمان  گفت:  قم  استان  اجتماعی  تامین  درمان  مدیر 
تامین اجتماعی هزینه های خود را از محل دریافت حق بیمه 
تامین می کند که علاوه بر حقوق بازنشستگان وتعهدات 

کوتاه مدت متعدد ،ماهیانه برای درمان بیمه شدگان تحت 
پوشش در استان قم ، 40 میلیارد تومان هزینه  سید مهدی 
محصل در جلسه ای با حضور نمایندگان شرکای اجتماعی و 

  

این  رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: در 
دوره شورا با راه اندازی مرکز پژوهش ها، تلاش شده زمینه را برای بهره گیری از 
راه حل های خلاقانه و نوآورانه کسانی که می توانند در زمینه حل مشکلات شهری 
اقدامات  به  اشاره  با  دهناد  محمدحسین  سید  کنیم.  فراهم  کرده  کمک  ما  به 
مجموعه مدیریت شهری برای تحقق شعار سال اظهار داشت: امسال دو مؤلفه 
دانش بنیان و بهره گیری از ظرفیت های علمی پژوهشی در کنار تولید و اشتغال 

نایب رئیس کمیته همکاریهای حوزه و آموزش و پرورش از فعال بودن مدارس در 
ایام تابستان با همکاری حوزه علمیه خبر داد. علیرضا رحیمی  طی سخنانی در 
نشست مشترک نمایندگان حوزه  علمیه در ۱۱ حوزه یادگیری سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی وزارت آموزش و پرورش که در دبیرخانه ستاد همکاریها برگزار شد، 
اظهارکرد: امروز در موقعیت میدان عمل قرار داریم که باید به بسیاری از طرح ها 
و برنامه هایی که بر زمین مانده است جامع عمل بپوشانیم. نایب رئیس کمیته 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:
لزوم بهره گیری از ایده های خلاقانه و دانش بنیان

 برای حل مشکلات شهری 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:
تابستان با همکاری حوزه  علمیه هیچ مدرسه ای درقم 

تعطیل نخواهد بود
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رئیس جمهور در دیدار ذاکرین اهل بیت)ع(:
دولت مصمم به رساندن کشور به 

رشد اقتصادی مطلوب است 

رئیس جمهوری با بیان اینکه نگاه 
دولــت به بیــرون مرزها نیســت، 
گفــت: دولــت بــه همــه احتــرام 
می گذارد اما بی تردید کســانی که 
بانیان وضع موجود هستند و مردم 
از عملکــرد آنان رضایــت ندارند، 
نباید در عرصه های مدیریتی مورد 
اســتفاده قــرار بگیرنــد. آیت الله 
2دکتــر ســیدابراهیم رئیســی روز 

رئیس مجلس شورای اسلامی:
مجلس به دنبال حذف امضاهای 

طلایی در حوزه اشتغال است

2 2

وزیر کشور :
محدودیت خاصی جز رعایت 

شیوه نامه ها در شب های احیا نداریم

رئیس مجلس شــورای اســلامی 
گفت: ما به دنبال برداشــتن همه 
امضاهای طلایی در حوزه اشتغال 
و بهبود فضای کسب و کار هستیم.
محمدباقــر قالیبــاف در جلســه 
علنی روز ســه شنبه ۲۳ فروردین 
ماه مجلس شورای اسلامی و پس از 
ارائه گزارش کمیسیون ویژه جهش 
تولید، درباره بهبود فضای کسب و 

وزیــر کشــور در پاســخ بــه 
اینکــه آیا با توجه بــه نزدیک 
بودن مراســم شب های احیا 
محدودیت های خاص کرونایی 
اعمال می شــود یا نه، گفت: 
غیر از رعایت شــیوه نامه ها، 
در  خاصــی  محدودیــت 
برگزاری مراســم شــب های 
احیا نداریــم و مــردم باید به  2
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 اداره کل آموزش و پرورش  استان قم سازمان توسعه و عمران قم
 در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری قم از طریق بر گزاری مزایده عمومی به شرح ذیل نسبت به فروش دو 

واحد تجاری از املاک تحت اختیار خود با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

موقعیت املاک: قم ، خیابان معلم مجتمع تجاری ،اداری ناشران طبقه دوم.
واحد ها فاقد انباری و پارکینگ می باشد.

شرایط مزایده :

۱( تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانت نامه بانکی یا مطالبات تأیید شده نقدی از سازمان توسعه و عمران قم ، 
اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد به شماره حساب سپرده ۱006۲۲0۲88 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و 

عمران قم .
۲( نحوه پرداخت:۱- صرفاً واریز وجه نقد

۳( هزینه خرید اسناد ۳.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( به شماره حساب ۱97996769۲ نزد بانک ملت بنام 
سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .

4(  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 
5( بهای پیشنهادی باید از حیث مبلغ ، مشخص ، معین و بدون ابهام بوده و در پاکت لاک و مهر شده ) در بسته ( تسلیم 

گردد. 
6( کلیه هزینه نقل و انتقال ) عوارض – مالیات و غیره ( ، هزینه درج آگهی ها و کارشناسی املاک به عهده برنده مزایده 

میباشد.
7( شرکت کنندگان میبایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت )مصوب ۱۳۳7( اقدام نمایند. 

8( محل تحویل پاکات : قم ، بلوار امام موسی صدر ساختمان مرکزی شهرداری قم اداره کل حراست.
9( محل دریافت و بازگشایی اسناد مزایده : قم ، میدان آزادگان ، بلوار شهید عابدی نبش عابدی نهم ، ساختمان شهرداری 

منطقه ۳ ، طبقه سوم.
۱0( متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد حقوقی و املاک سازمان به آدرس قم ، میدان آزادگان 
، بلوار شهید عابدی نبش کوچه نهم ، ساختمان شهرداری منطقه ۳ ، طبقه سوم.مراجعه و یا با شماره تلفن ۳666۲۲5۱-

0۲5 داخلی 6۳80-6۳8۱ تماس حاصل فرمایند .

در نظر دارد نسبت به واگذاری )به صورت اجاره( واحد تزریقات درمانگاه فرهنگیان واقع در میدان 
سعیدی پشت فروشگاه رفاه، درمانگاه فرهنگیان، به اشخاص واجد صلاحیت از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد(، اقدام نماید.کلیه مراحل برگزاری مزایده، از دریافت اسنادمزایده، تا ارائه 
پیشنهاد متقاضیان و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(، به 

آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 
تذکر:متقاضیان از ارائه فیزیکی اسناد مزایده، بجز اصل ضمانت نامه و یا فیش واریز وجه سپرده شرکت 
در مزایده، خوداری نمایند. ضروری است متقاضیان در صورت عدم عضویت قبلی،  مراحل ثبت نام در 

سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را، جهت شرکت درمزایده محقق سازند. 
* تاریخ انتشار اسناد مزایده در سامانه :چهارشنبه ساعت:۱4 مورخ۱40۱/0۱/۲4 

*مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سامانه : از تاریخ۱40۱/0۱/۲4 تا ساعت ۱9 روز یکشنبه  
مورخ۱40۱/0۱/۲8 

*مهلت زمانی ارائه پیشنهاد درمزایده: از تاریخ ۱40۱/0۱/۲9 تا ساعت ۱9 روزچهارشنبه۱40۱/0۲/07
*تاریخ برگزاری مزایده ) بازگشایی پاکت ها( در سامانه: ساعت ۱0 صبح روز پنجشنبه ۱40۱/0۲/08
*مبلغ اجاره ماهیانه طبق نظر کارشناسی 49000000)چهل و نه میلیون ریال( و برای مدت یک سال 

جمعا 588000000)پانصدو هشتادو هشت میلیون ریال(می باشد .
متقاضیان می توانند از تاریخ انتشارآگهی)نوبت اول( لغایت روزیکشنبه مورخ۱40۱/0۱/۲8 از ساعت 

8 صبح لغایت ۱۲)ظهر( با هماهنگی عوامل مستقر از مکان مزبور، به آدرس فوق الذکر بازدید نمایند.
*متقاضیان می بایست جهت شرکت در مزایده مبلغ 294000000)بیست ونه میلیون چهارصد هزار ریال 
 IR8۳0۱000040760۳۱۲078958۳6 به عنوان تضمین شرکت در مزایده به حساب شبا شماره )
و شناسه واریز 942127576199999991111119000000نزد بانک ملی بنام تمرکز سپرده هزینه 
ای اداره کل آموزش و پرورش استان قم واریز، و یا به صورت ضمانتنامه بانکی)بدون قید و شرط(به 
مدت اعتبار سه ماهه از تاریخ تشکیل کمیسیون مزایده ) قابل تمدید،(تهیه و ضمن بارگذاری در سامانه 
ستاد، اصل فیش واریز وجه یا ضمانت نامه را تا ساعت 13روز چهارشنبه مورخ: ۱40۱/0۲/07 به دبیر 
خانه اداره کل آموزش و پرورش استان قم تحویل نمایند.اطلاعات تماس دستگاه مزایده گزار جهت 
دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مزایده : اداره کل آموزش و پرورش استان قم ، شماره تماس: 

02532937542مرکز تماس پشتیبانی سامانه ستاد : 021- 41934
تبصره مهم:در صورت مصادف شدن روز جلسه کمیسیون با تعطیلی غیر منتظره ، اولین روز 

بعد از تعطیلی تاریخ جلسه کمیسیون خواهد شد.

آگهی مزایده واحد تزریقات درمانگاه فرهنگیان )نوبت اول(آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

شناسه آگهی:۱۳00408روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم شناسه آگهی:۱۳00۳99

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد:

اجرای 120 ویژه برنامه روزانه
ضیافت الهی در بقاع مبترکه
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 در مربع تقسیم، تضعیف، تفوق یا توافق؛

آیندهآوردگاهاوکراین
این روزها تحولات جنگ و آخرین اخبار اوکراین همراه 
با تحریم های بی سابقه غرب علیه روسیه و جنگ نرم 

تمام عیار در تضعیف ولادیمیر پوتین، رئیس جمهوری روسیه به نقطه کانونی رسانه های 
جهانی بویژه اروپا تبدیل شده و با دریافت  نظرات کارشناسان که واقعی یا خیالی ارزیابی 
می شود؛ سعی می کنیم بفهمیم چه کسی در زمین و هوا برنده است. جای تعجب نیست 
که یافتن پیش بینی های خوش بینانه و بدبینانه آسان است؛ ولی واقعیت این است که 
تمامی جنگ های صورت پذیرفته بین کشورهای مختلف بعد از جنگ جهانی دوم از 
سوی طراحان یعنی صاحبان زور، اسلحه و سرمایه سه هدف تخلیه انبارهای تسلیحاتی، 
نابودی سرمایه هوشمند و مادی و نهایتا اهداف استکباری داشته و رویکرد نهایی پایان 
دادن به نزاع بدون پیروز و بازنده بوده است. سوال اصلی این است که با توجه به پیچیدگی 

های چند وجهی آیا نزاع اوکراین متفاوت بوده و فرجام دیگری خواهد داشت؟
تمام توجه به جنگ قابل درک است، اما آنچه در پایان اهمیت دارد این است که چگونه 
درگیری حل و فصل می شود. ممکن است اعلام دو گزینه یعنی تسلیم اوکراین و پذیرفتن 
خواسته های مسکو از طرفی و یا تسلیم شدن روسیه، تغییر رژیم در مسکو و پیگرد قانونی 
ولادیمیر پوتین به اتهامات مبهم جنایات جنگی از سوی دیگر، از نظر احساسی رضایت 
بخش باشد، اما هیچ یک از این نتایج محتمل نیست و به نظر می رسد اهداف طرفین 
برای جنگ، راه خوبی برای طولانی شدن جنگ و افزایش خطر است. و اگر جامعه 
جهانی به اهداف انسانی اهمیت می دهد، هدف فوری باید پایان دادن به جنگ قبل از 
وارد شدن خسارت بیشتر مادی و انسانی  باشد و هدف نهایی نیز باید نه فقط پایان دادن 
به درگیری، بلکه یک ترتیب سیاسی که احتمال تکرار آن را در آینده کاهش دهد همراه با 

حل و فصل نهایی مناقشه باشد.
در این شرایط واضح ترین دلیل قدرت های بزرگ و طرفین درگیر برای حل و فصل 
منازعات جاری، باید حذف مشکلات موجود از دستور کار فعلی سیاست خارجی و نظام 
بین الملل باشد چرا که  واقع گرایان می دانند که مشکلات جدید همیشه در گوشه  دیگر 
در کمین هستند که نمونه های زیادی چون بحران های منجمد و یا آتش زیر خاکستر در 
اقصی نقاط جهان بویژه از بالکان تا خاورمیانه وجود دارد در عین حال که این بحران به هر 

دو شکل مستقیم و غیر مستقیم بر مذاکرات وین نیز سایه انداخته است.
دلیل مهم دیگر این است که حل تعارضات خطر تشدید ناخواسته را کاهش می دهد. 
هنگامی که  جنگی در جریان است، همیشه این احتمال وجود دارد که طرف ها و 
اشخاص ثالث داوطلبانه یا مغرضانه وارد آن شوند یا درگیر شوند زیرا قهرمانان در تلاش 
برای تعقیب مؤثرتر درگیری هستند. که از نمونه های بارز آن جنگ های کنگو در آفریقا 
بود که در نهایت تقریباً تمام ایالت های هم مرز با جمهوری دموکراتیک کنگو را درگیر کرد 
و یا جنگ ویتنام که به لائوس و کامبوج گسترش یافت و حتی در جنگ تحمیلی عراق 
علیه ایران که منجر به حمله به نفتکش های خارجی شد و در نهایت سایرین را به واکنش 
نظامی سوق داد و با توقف درگیری باعث شد این مشکل تقریباً یک شبه ناپدید شود. البته 
نمونه های بحران در افغانستان و سوریه نیز قابل تعمیم است. در شرایط کنونی سه گزینه 

برای آینده آوردگاه اوکراین بیشتر مطرح و مورد نظر طرفین است:
1- خواسته روسیه بعد از  تاخیر در دستیابی به گزینه اشغال سریع اوکراین، تمرکز بر 
مناطق شرقی و بنوعی تقسیم این سرزمین با ایجاد منطقه حائل و استقلال دو منطقه 
شرقی است چرا که این گزینه موجب توقف گسترش ناتو به سمت مسکو و حذف 

دسترسی اوکراین به دریای سیاه است.
2- دولتمردان در کیف رویکرد تضعیف روسیه و پذیرفتن حضور در میز مذاکره بدون 
پیش شرط است و به نظر می رسد دستیابی به این هدف در کوتاه میسر نیست شاید 
با فرسایشی شدن جنگ و تقویت کمک های نظامی و تسلیحاتی غرب این هدف قابل 

دسترس باشد.
3- در بین غربی ها بیش از همه آمریکا و انگلیس با وحدت بی نظیر ایجاد شده در 
محور یورآتلانتیک پرچمدار مجازات روسیه و به نوعی پیروزی در این منازعه مرموز با پایان 
دادن به حاکمیت پوتین هستند و بر این باورند که این رویکرد می تواند برای همیشه موانع 
توسعه ناتو به شرق و تفوق این دو کشور بر قاره سبز و حتی قاره کهن آسیا را عملیاتی کند.

4- برخی کشورها از جمله ترکیه که سیاست بی طرفی فعالانه و استفاده حداکثری 
از بحران را دنبال می کنند بر گزینه توافق تمرکز دارند اگر چه برخی دیگر از قدرت های 
اروپایی نظیر فرانسه و آلمان و حتی مجارستان نیز برای گزینه آتش بس و رویکرد صلح آمیز 

از طریق گفت وگو تلاش مضاعف می کنند.
به هر حال در وضعیت کنونی دادن شانس بیشتر به هر یک از چهار گزینه سخت و 
دشوار است چرا که از طرفی نه روسیه و نه اوکراین در وضعیت انتخاب بد و بدتر قدرت 
تصمیم گیری ندارند و از سوی دیگر هر کدام از گزینه ها طرفداران خاص و توانمند دارد و 
شاید دستیابی به تلفیقی از 4 گزینه بتواند در آینده کورسویی به سمت پایان بخشیدن به 
بحران باشد لذا در این شرایط مواضع کشورها از جمله جمهوری اسلامی ایران با رویکرد 
اعتدالی و موازنه ثبات می تواند بهره گیری از فرصت های حاصله و مدیریت تهدیدهای 

آن را به نحو مطلوب به سرانجام برساند.
دیپلمات و کارشناس ارشد یورآسیا

کوتاهبامجلسیها
اسلامی  شورای  مجلس  محترم  نمایندگان  احتمالا   
وقت زیادی برای مطالعه نداشته باشند؛ بنابراین، مختصر 
و مفید نکته ای را درباره طرح موسوم به صیانت - که از 
کمیسیون ویژه به صحن علنی برگشته - با ایشان در میان 

می گذارم، به امید تأمل:
نمایندگان مجلس، وکیل مردم هستند و مردم موکل آنان. 

وظیفه هر وکیلی در هر نظام حقوقی، سیاسی و دینی، اجرای خواسته موکل است. 
وکیل حق ندارد برخلاف خواست موکل اقدام کند و در صورتی که چنین کند، بر برابر 

زیان وارده به او، مسوول جبران خسارت است
در این چند ماهی که از طرح صیانت می گذرد، همه عالم و آدم - و حتی مرحوم خواجه 
حافظ شیرازی - به شکلی واضح و بلاتردید ملتفت شده اند که اکثر مردم ایران با گرایش 
های مختلف سیاسی و اعتقادی، با این طرح و هر گونه اقدامی برای محدودسازی 

اینترنت مخالف اند. 
مطرح کردن مسائلی مانند "ما می خواهیم فضای مجازی را سالم کنیم، می خواهیم 
جلوی کلاهبرداری ها را بگیریم و ..." هم روش نخ نما شده ای است که همه می دانند 

برای موجه جلوه دادن طرح ذکر می شود.
جلوگیری از تخلفات و جرائم اینترنتی، با ایجاد محدودیت برای عموم مردم اتفاق 
نمی افتد بلکه با نظارت تکنولوژیک بر عملکرد خاطیان و برخورد قانونی با آنها رخ 
می دهد. هیج وقت، کل یک جاده را به خاطر سرعت و سبقت غیرمجاز چند راننده 
خاطی نمی بندند، بلکه با خطاکاران برخورد می کنند. اینترنت هم همین گونه 

است.
بنا بر این، نماینده ای که به عنوان وکیل مردم بر کرسی های مجلس شورای اسلامی 
تکیه داده است، شرعاً، قانوناً ، وجداناً و عرفاً و در همسویی با خواسته موکلان اش، نه تنها 
باید با این طرح اعلام مخالفت کند، بلکه از او انتظار می رود، تمام تلاش خود را مصروف 

بهبود وضعیت اینترنت در ایران، مطابق با شأن و خواسته مردم ایران کند.
این، از مسلّمات روابط وکیل و موکل است. تمام!

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم خبرداد:

تبرکیحرممطهرومسجدجمکران
درسفرهافطارمددجویان

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان قم گفت: هزار پرس غذای تبرکی حرم 
حضرت معصومه)س( و هزار کیلوگرم گوشت گرم گوسفندی از نذورات مسجد مقدس 

جمکران نیز میان خانواده مددجویان کمیته امداد استان قم توزیع شده است.
در  معصومه)س(  حضرت  حرم  متبرک  غذای  اینکه  بیان  رادبا  مسعودیان  محسن 
سال های گذشته نیز در بین نیازمندان توزیع می شد گفت: با هماهنگی های انجام 
شده، امسال هم هزار پرس غذای تبرکی این بارگاه ملکوتی با رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی در سفره مددجویان این نهاد در استان قرار گرفت.
وی با اشاره به اینکه در آستانه هفدهم ماه رمضان، سالروز تأسیس مسجد مقدس 
جمکران به فرمان امام زمان)عج( نیز قرار داریم اضافه کرد: هزار کیلوگرم گوشت گرم 
گوسفندی از نذورات این مسجد مقدس نیز در بین همین تعداد خانوار از مددجویان این 

نهاد توزیع شد.
شایان ذکر است کارت شماره 6037997950166018 نزد صندوق امداد ولایت قم 
جهت واریز کمک های نقدی مردم و خیران نیکوکار در ماه مبارک رمضان در نظر گرفته 

شده است.

اخبار

نماینده برنامه توسعه ملل متحد  در ایران  دردیدار با شهردارقم مطرح کرد:

لزومتعریفراهکارهایعملیاتیبراساس
سیاستهایکلیکشورایران

نماینده برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( در ایران گفت: بر اساس سیاست های 
کلی کشور ایران، برنامه های خود را بر توسعه اقتصاد منطقه ای و ارائه راهکارهای 
منطقه ای معطوف کرده و تلاش می کنیم راه هایی را برای افزایش سرمایه گذاری 

منطقه ای پیدا کنیم.
کلودیو پروویداس در دیدار با دکتر سقائیان نژاد شهرداری قم، شهر قم را شهری 
شناخته شده در جهان دانست و اظهار داشت: تعدادی از خانواده من در ایران 
بوده اند و من ارتباط تاریخی با ایران داشته و بافرهنگ ایرانی اسلامی کاملًا آشنا 
هستم و برنامه هایی برای بازدید از شهر قم داشتیم که به علت شیوع کرونا تا امروز 

محقق نشده بود.
نماینده برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( در ایران تصریح کرد: برنامه توسعه 
سازمان ملل متحد )UNDP( تجربه ای 50 ساله را از سازمان ملل برای تشخیص 
انجام دادن یا ندادن بعضی از کارهای عملیاتی در کشورها کسب کرده و در 

کشورهای درحال توسعه میدانیم توجه خود را بر روی شهرها قرار دهیم.
وی وظیفه برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( را ارائه راهکار دانست و بیان کرد: 
وظیفه ما کارهای اجرایی نبوده و تنها راهکار ارائه می دهیم و اگر در کشور خودم وزیر 
بودم از ظرفیت این سازمان به صورت کامل استفاده می کردم و ایران نیز به عنوان یک 
عضو سازمان ملل متحد که سابقه تعامل طولانی با نهادهای زیر نظر این سازمان را 
دارد، می تواند بر اساس منافع خود از راهکارهای پیشنهادی استفاده کند. کلودیو 
پروویداس طرح خود را کاهش زمان و هزینه در یک بازه توجیه پذیر با نگاه توسعه ای 
معرفی کرد و گفت: متأسفانه انسان  در حال تغییر محیط زیست و از بین بردن آن 
است، لذا در ایران ما به دنبال برای حفظ محیط سخت بر اساس اقتصاد مقاومتی 
و با توجه به دوران پسا کرونا هستیم. وی تأکیدات مقام معظم رهبری و ریاست 
جمهوری را بر اقتصاد دانش بنیان یادآور شد و گفت: بر اساس سیاست های کلی 
ایران ما نیز برنامه های خود را بر توسعه اقتصاد منطقه ای و ارائه راهکارهای منطقه ای 
معطوف کرده و تلاش می کنیم راه هایی را برای افزایش سرمایه گذاری منطقه ای پیدا 
کنیم. نماینده برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( در ایران ادامه داد: نگاه ما معطوف 
به شهرها بوده و این نگاه می تواند جامعه جهانی را به بلوغ برساند. در این نگاه به 
مدیریت شهری، دو مسأله اصلی حمل ونقل و مدیریت پسماند اهمیت ویژه ای دارد 
و با مدیریت بهینه شهرها به مدیریت بهتر در جهان می رسیم. وی محدودیت های 
کرونایی در جهان را عامل ایجاد دستاوردهایی جدیدی دانست و تأکید کرد: تا قبل 
از محدودیت های کرونایی بشر به خیلی از مسائل فکر هم نمی کرد اما با شیوع 
کرونا بشر به موضوعات جدیدی اندیشید و توانست برای آن ها راهکارهایی را تعریف 
 )UNDP( کرده و به نگاه و بلوغ جدیدی برسد. نماینده برنامه توسعه ملل متحد
یکی از مهم ترین اهداف سازمان را حمایت از برنامه های پژوهشی و تحقیقاتی در 
شهرداری ها دانست و گفت: در حوزه پژوهش محیط زیست و جمعیت سازمان برنامه 
توسعه ملل متحد )UNDP( می تواند از شهرداری ها حمایت کرده و مشارکت کند. 
وی مدیریت منابع طبیعی و تجدید پذیر را یکی دیگر از موضوعات موردتوجه سازمان 
برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( دانست و یادآور شد: موضوعاتی مانند مدیریت 
منابع طبیعی، پسماند، حفظ محیط زیست را در بسیاری از کشورها دنبال می کنیم و 
یکی موضوعاتی که در همه کشورها مطرح بوده اما در ایران به آن پرداخته نمی شود 
توجه به ایجاد امنیت شغلی است. وی بخشی از پروژه هایی که در ایران انجام داده اند 
را تشریح کرد و گفت: در حوزه ساخت خانه های سبز و ایجاد اشتغال، مدیریت 
پسماند، انجام بخشی از پروژه تهران هوشمند و با سازمان مدیریت بحران شهرداری 
تهران همکاری هایی داشته و امیدواریم این همکاری با شهرداری قم نیز اتفاق بیفتد. 
نماینده برنامه توسعه ملل متحد )UNDP( در پایان تأکید کرد: خوشحال هستم در 
ایران فعالیت کرده و امیدواریم بتوانیم همکاری موفقی با شهرداری قم داشته باشیم. 
شهردار قم نیز در این دیدار بر آمادگی شهرداری برای همکاری با این سازمان در 
حوزه های مختلف محیط زیست، پسماند، حمل و نقل و آتش نشانی تاکید کرد.  پس 
از دیدار و گفتگو با شهردار قم، کلودیو پروویداس از برخی از دستاوردهای شهرداری 
قم در زمینه توسعه فضای سبز و مدیریت پسماند بازدید کرد و در جریان گام های 

برداشته شده در شهر قم برای حفظ محیط زیست قرار گرفت.
  

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  مطرح کرد:

انتقالتجربیاتحوزهفضایسبزقم
بهکشورعراق

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از طراحی شبکه آب 
و کاشت فضای سبز بیمارستان امام علی)ع( در شهر نجف اشرف توسط تیم 

کارشناسی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبر داد.
پیام جوادیان با اشاره به طراحی شبکه آب و کاشت فضای سبز بیمارستان امام 
علی)ع( در شهر نجف اشرف توسط تیم کارشناسی سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم اظهار کرد: بیمارستان امام علی)ع( توسط ایران در شهر نجف 
اشرف احداث شده و توسط هلال احمر جمهوری اسلامی ایران به افتتاح رسیده 
که طراحی شبکه آب و کاشت فضای سبز مجموعه به سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم سپرده شد. وی با بیان اینکه دو نفر از کارشناسان سازمان به شهر 
نجف اشرف اعزام شده اند خاطرنشان کرد: با همکاری تیم هلال احمر مستقر در 
بیمارستان، کار اجرایی برای برداشت های میدانی آغازشده و اطلاعات اقلیمی و 

گونه های گیاهی سازگار با شهر نجف در حال اخذ است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم ابراز کرد: بازدید از سطح 
شهر و بررسی اطلاعات کارشناسی در خصوص گونه های گیاهی نیز انجام شده و 

طراحی کاشت و شبکه آب بر مبنای اطلاعات به دست آمده انجام پذیرفته است.
طرح  تأیید  مسئولان  با  جلسه  برگزاری  مراحل  این  اتمام  با  شد:  یادآور  وی 
انجام شده و طرح تأیید و روند تهیه گونه های گیاهی و لوازم موردنیاز آغازشده تا در 
اختیار مدیریت بیمارستان قرار گرفته و شاهد اجرای طرح باشیم. جوادیان افزود: 
تلاش شده از درختان سازگار با اقلیم شهر نجف ازجمله درخت سدر و همچنین 

گونه های زینتی و گل دار که زیبایی مستمر را داشته باشد استفاده شود.
 

مسئول واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه)س(  خبرداد:

اجرایویژهبرنامههای»ضیافتالهی«
درحرمحضرتمعصومه)س(

مسئول واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر حضرت معصومه)س( از اجرای ویژه 
برنامه های ضیافت الهی از ساعت 22 الی 1 بامداد هر شب با مشارکت اداره کل 
اوقاف و امور خیریه استان قم خبر داد.  حجت الاسلام محمدرضا انصاری اظهار 
کرد: واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت در ماه مبارک رمضان با 
همکاری اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم اقدام به اجرای ویژه برنامه های 
ضیافت الهی در این آستان مقدس کرده است. وی ادامه داد: شرکت در این 
برنامه ها هر شب از ساعت 22 تا 1 بامداد برای عموم زائران و مجاوران حرم بانوی 
کرامت در مقابر صحن امام رضا علیه السلام و صحن صاحب الزمان)عج( امکان 

پذیر است.

رئیس جمهوری با بیان اینکه نگاه دولت به بیرون مرزها نیست، گفت: دولت به همه 
احترام می گذارد اما بی تردید کسانی که بانیان وضع موجود هستند و مردم از عملکرد 

آنان رضایت ندارند، نباید در عرصه های مدیریتی مورد استفاده قرار بگیرند.
آیت الله دکتر سیدابراهیم رئیسی روز دوشنبه در دیدار ذاکرین اهل بیت)ع( همزمان با 
شب رحلت امّ المومنین حضرت خدیجه )س( با بیان اینکه امروز برای پیشرفت و آبادانی 
کشور و رفع مشکلات مردم وظیفه سنگینی بر عهده داریم، گفت: امیدهای بسیاری در 
دل مردم برای ایجاد گشایش و رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی ایجاد شده و دولت با 

همه توان مصمم است در این مسیر گام بردارد.
رئیس جمهور با اشاره به شرایط نامناسب اقتصادی در شروع به کار دولت سیزدهم 
افزود: با عنایت خداوند متعال توانستیم برای کشور درآمد ایجاد کنیم و بدون استقراض 
از بانک مرکزی و یا خلق پول که تورم را به شدت افزایش می داد، حقوق کارکنان را بدون 

یک روز تاخیر، پرداخت کنیم.
دولت مصمم به رساندن کشور به رشد اقتصادی مطلوب است

رئیس جمهور با بیان اینکه دولت مصمم است با افزایش درآمدها و کاهش هزینه ها 
کشور را به رشد اقتصادی مطلوب برساند، اظهار داشت: متاسفانه در هشت سال 
گذشته متوسط نرخ رشد اقتصادی بسیار پایین بود اما در این دولت برای سال جاری، 
رشد هشت درصدی را هدف گذاری کرده ایم و برای این کار سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی آغاز شده است. آیت الله رئیسی با بیان اینکه نگاه این دولت به بیرون مرزها 
نیست، افزود: برای اداره و پیشرفت کشور به داشته ها و ظرفیت های خودمان توجه داریم 
و معتقدیم با تکیه به درون و توانمندی های داخلی امکان اداره کشور، رونق اقتصاد ملی 
و رشد اقتصادی وجود دارد. رئیس جمهور با اشاره کاهش رشد نرخ تورم در ماههای 
گذشته خاطرنشان کرد: امروز با اقدامات انجام شده، رشد نرخ تورم تاحدی مهار شده و 
امیدواریم با همدلی قوا و کمک مجلس بتوانیم در مسیر کنترل نرخ تورم و افزایش رونق 

اقتصادی گام برداریم.
اهتمام دولت بر استفاده از نیروهای انقلابی و ارزشی

دکتر رئیسی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر اهتمام دولت بر استفاده از 
نیروهای انقلابی و ارزشی اظهار داشت: همواره به مسئولین تاکید دارم که در رده های 

مختلف از نیروهای انقلابی با انگیزه و به ویژه جوانان استفاده کنند.
دولت موضوعات معیشتی را در کنار موضوعات فرهنگی

 با جدیت دنبال می کند
رئیس جمهور با اشاره به سخنان یکی از میهمانان در خصوص تقدم کار فرهنگی بر 
فعالیت های اقتصادی تاکید کرد: هر دو جزو اولویت های کشور هستند و باید همزمان 
مورد توجه قرار بگیرند. دولت تلاش می کند، هم موضوعات معیشتی و اقتصادی را 

پیگیری کند و در کنار آن موضوعات فرهنگی را هم با جدیت دنبال نماید.
امروز به راحتی نفت صادر می کنیم

رئیس جمهور با اشاره به اقدامات دولت برای افزایش درآمدزایی برای کشور گفت: 
در چند ماه گذشته به واسطه اقدامات انجام شده، حجم تبادلات تجاری و صادرات با 
کشورهای مختلف دنیا چندین برابر شده است و در حالی که در گذشته فروش نفت را 
به امضای قراردادهای مختلف منوط کرده بودند امروز به راحتی نفت را صادر می کنیم و 
با این کار مشخص شد که اگر اراده جدی برای انجام کار وجود داشته باشد، هیچ مانعی 

نمی تواند جلودار کشور باشد.
داشتن روحیه انقلابی، جهادی و کارآمدی از محورهای مورد تاکید دولت است

دکتر رئیسی گفت: دولت به همه احترام می گذارد اما بی تردید کسانی که بانیان وضع 
موجود هستند و مردم از عملکرد آنان رضایت ندارند، نباید در عرصه های مدیریتی مورد 
استفاده قرار بگیرند. داشتن روحیه انقلابی، جهادی و کارآمد بودن از محورهای مورد 

تاکید این دولت است.
تاکید بر استفاده از ظرفیت هیئت های مذهبی 

رئیس جمهور در ادامه استفاده از ظرفیت هیئت های مذهبی را مورد تاکید قرار داد و 
گفت: هیئت های مذهبی از جوانان با اخلاص و همیشه در صحنه تشکیل شده است و 

می توان از این ظرفیت بی بدیل برای رفع بسیاری از مشکلات استفاده کرد.
آیت الله رئیسی خاطرنشان کرد: دشمنان و بدخواهان نظام کوچک ترین خطای 
نیروهای انقلابی و دولت را بزرگ نمایی می کنند لذا باید همواره ضمن حفظ هوشیاری، 

کیفیت و محتوای فعالیت ها را تقویت کرده و ارتقاء داد.
رئیس جمهور گفت: جلسات هیئت های مذهبی کلاس درس آموزی و خودسازی 
است و لازم است در آن از اشعار و مطالبی استفاده شود که برای جوانان سازنده بوده و 

اخلاق و معنویت را در وجود آنان رشد دهد.
اهمیت ارتباط مسئولین و دولتمردان با بدنه جامعه 

دکتر رئیسی با اشاره به اهمیت ارتباط مسئولین و دولتمردان با بدنه جامعه خاطرنشان 
کرد: شخصا همواره تلاش داشتم که ارتباط خود را با مردم حفظ کنم و در هر جایگاهی 
که بودم آن را قطع نکردم و امروز دولت در کنار این ارتباط ها، از انتقال دیدگاه ها و نظرات 
مردم توسط علما و مداحان و کسانی که با بدنه مردم ارتباط تنگاتنگ دارند، استقبال 

کرده و آن را برای خود مغتنم می داند.

رئیس جمهور در دیدار ذاکرین اهل بیت)ع(:

دولت مصمم به رساندن کشور به رشد اقتصادی مطلوب است 

علی بمان اقبالی زارچ*

جعفر محمدی*

وزیر کشور در پاسخ به اینکه آیا با توجه به نزدیک بودن 
مراسم شب های احیا محدودیت های خاص کرونایی 
اعمال می شود یا نه، گفت: غیر از رعایت شیوه نامه ها، 
محدودیت خاصی در برگزاری مراسم شب های احیا 
فاصله  رعایت  ماسک،  زدن  به  باید  مردم  و  نداریم 

اجتماعی و تهویه هوا توجه داشته باشند.
احمد وحیدی روز سه شنبه پس از برگزاری نشست 
در جمع  کرونا  با  مقابله  ملی  عملیاتی ستاد  قرارگاه 
قرارگاه  و  توصیه ستاد ملی  اظهارداشت:  خبرنگاران 
عملیاتی مقابله با کرونا این است افرادی که واکسن 
زده اند و سطح ایمنی خوبی دارند، در مراسم شب های 
احیا حضور یابند و سایر عزیزان به صورت مجازی از 

برنامه های این شب های پُرفیض بهره ببرند.
وی در عین حال متذکر شد »برای کسانی که هنوز 
برای تزریق دُز دوم واکسن مهلت دارند و موعد تزریق دُز 

سومشان نرسیده، همان دُز دوم کافی است «.
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا 
در  درسی  کلاس های  آغاز  ارزیابی  را  دیگر  موضوع 
مدارس و دانشگاها اعلام کرد و گفت: استقبال خوبی 
هر  است؛  شده  دانشگاه ها  و  مدارس  بازگشایی  از 
چند تعداد اندکی از دانش آموزان در مدارس حضور 
نیافتند که اگر همچنان سر کلاس حاضر نشوند، آثار 

سوئی به لحاظ تحصیلی و مسئولیت قانونی برایشان 
به همراه دارد. وی ادامه داد: در دانشگاه ها هم شرایط 
به همین منوال است و درباره مقررات و شیوه نامه ها 
هم تأکید شده در محیط آموزشی حتماً ماسک بزنند و 
پنجره ها باز باشد تا تهویه هوا انجام شود و رعایت فاصله 

اجتماعی در حد لازم نیز مورد توجه قرار گیرد.
وحیدی خاطر نشان کرد: ارزیابی های جهانی از کرونا 
نشان گر روند کاهش بیماری در بیشتر مناطق است اما 
با این وجود کتترل ها بر ورود و خروج بیشتر می شود و 

در مرزها حساسیت بیشتری به خرج داده می شود.
فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا 
کرونا هم گفت: طغیان های  آتی  درباره طغیان های 
بهداشت  وزارت  تیم  کنترل  تحت  مرتب  کرونا  آتی 
در  تا  شده  گرفته  نظر  در  اورژانسی  خدمات  و  است 
همه مناطق ارزیابی داشته باشند. وی درباره اتصال به 
سامانه مدیریت هوشمند و پراکندگی گفت: در نشست 
برای برخی دستگاه ها که سامانه مرکزی شان متصل 
نیست، ضرب الاجلی پیش بینی شد تا هرچه سریع تر به 

سامانه های اصلی وصل شوند.
حوادث هرات و کابل برای اختلاف افکنی بین 

ایران و افغانستان است
از  دیگری  بخش  در  کشور  امنیت  شورای  رئیس 

گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاسخ به سؤالی درباره 
وضعیت مرزهای کشور و اتفاقات اخیر در افغانستان 
اظهار داشت: جریاناتی به دنبال تفرقه افکنی بین ایران 

و افغانستان هستند و این برنامه ریزی دشمن است.
وحیدی با اشاره به سابقه دیرینه و روابط بسیار خوب 
میزبان  همواره  ایرانیان  کرد:  نشان  خاطر  ملت،  دو 
خوبی برای مهاجرین افغانستانی بوده اند و اقدامات 
عده ای که در هرات و کابل صورت گرفت مورد تأیید 
نیست و حتماً هدایت شده است که سعی در ایجاد 
تشنج دارند و باید مسئولان افغانستان نسبت به این 

موضوعات مراقبت کنند و تذکر بدهند.  
وی بر همین اساس از مردم هم خواست که توجه 
ایجاد  برای  دشمن  تلاش های  این  باشند  داشته 

حساسیت های غیرواقعی است و آن را قبول نکنند.
خصوص  در  ایرنا  خبرنگار  به  پاسخ  در  کشور  وزیر 
بار  از  سرقت  همچنین  و  شلمچه  مرزهای  اتفاقات 
برخی  واردات  از  صادراتی کامیون ها گفت: مقداری 
اجناس به عراق جلوگیری شد که خود مردم بصره به مرز 
آمدند و درخواست کردند بخشی از صادرات انجام شود 
و محصولات را خریداری کردند و در خصوص مشکلی 
که برای رانندگان کامیون ها به وجود آمد هم فرماندهی 

انتظامی برخورد و مشکل را حل کرد. 

وزیر کشور :

محدودیتخاصیجزرعایتشیوهنامههادرشبهایاحیانداریم

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: ما به دنبال برداشتن همه امضاهای طلایی در حوزه 
اشتغال و بهبود فضای کسب و کار هستیم.

محمدباقر قالیباف در جلسه علنی روز سه شنبه 23 فروردین ماه مجلس شورای اسلامی 
و پس از ارائه گزارش کمیسیون ویژه جهش تولید، درباره بهبود فضای کسب و کار اظهار 

داشت: قانون لازم برای این کار نوشته شده است و باید به صورت دقیق اجرایی شود.
وی با بیان اینکه یکی از چالش های مهم امروز ما بحث تولید و اشتغال است، گفت: توجه 
به این بحث بسیار مهم است و زیبنده کشور ما نیست که در حوزه کسب و کار رتبه سه رقمی 

127 را داشته باشد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در آغاز کار تسهیل صدور مجوزهای کسب و 
کار قاعدتاً مشکلاتی وجود دارد و هنوز راه اندازی درگاه ملی اخذ مجوزها برای مردم ثمره ای 

نداشته است.
قالیباف تأکید کرد: ما به دنبال برداشتن همه امضاهای طلایی در حوزه اشتغال و بهبود 

فرآیند اخذ مجوز کسب و کار هستیم.
وی ادامه داد: متأسفانه سرمایه گذارانی که می خواهند در فعالیت های اقتصادی وارد 
شوند، با چالش های جدی مواجه هستند. برای مثال یک سرمایه گذار همه مراحل کاری 
خود را انجام می دهد و یک مرتبه یک فردی پیدا می شود و کار وی را متوقف می کند؛ نباید 

این پیچیدگی ها وجود داشته باشد.
رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: امروز ما در حوزه سرمایه گذاری باید امنیت 

اقتصادی داشته باشیم و بر این اساس ما به دنبال آن هستیم که سهولت و شفافیت در 
مسیر صدور مجوزهای کسب و کار اتفاق بیفتد.

قالیباف اظهار داشت: بنده از هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
خواهش می کنم که هر چه زودتر طرح تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار را که در سال 

1400 تصویب شده، مورد رسیدگی قرار دهد.
وی افزود: ما لیست دستگاه هایی که در زمینه تسهیل صدور مجوز کسب و کار همکاری 
نکردند را در اختیار داریم و بنده می خواستم نام آنها را اعلام کنم اما فعلًا این کار را نمی کنم 
و تقاضای بنده از وزیر اقتصاد و رئیس کمیسیون جهش تولید آن است که این موضوع را 
پیگیری کند. رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: اگر قانونی اجرا نمی شود، ما نمایندگان 
را پیگیری کنیم.  باید در روزهای سه شنبه که روزهای نظارتی مجلس است، موضوع 
در زمینه موضوع تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار نیز مجلس در روز سه شنبه )20 
اردیبهشت ماه( مجدداً جلسه ای برگزار خواهد کرد و از وزیر اقتصاد و کمیسیون جهش 
تولید مجلس می خواهم که گزارشی را ارائه دهند و دستگاه هایی که تا آن زمان به قانون 

عمل نکنند، حتماً برای رسیدگی قضائی معرفی خواهند شد.
وی گفت: سال 1401 از سوی مقام معظم رهبری به عنوان سال »تولید دانش بنیان و 
اشتغال آفرین« نامگذاری شده که ما طرح جهش تولید دانش بنیان را در اواخر سال گذشته 
در مجلس تصویب کردیم و تا چند روز آینده ابلاغ خواهد شد. امیدوارم که امسال سال 

خوبی در حوزه اشتغال و تسهیل مجوزهای کسب و کار باشد.

رئیس مجلس شورای اسلامی:

مجلسبهدنبالحذفامضاهایطلاییدرحوزهاشتغالاست

سخنگوی قوه قضاییه خبرداد:

گذشتازاجرایحکمقصاص۷۹۳زندانی
سخنگوی قوه قضاییه گفت: در سال گذشته با گذشت 
به  محکوم   793 حکم  اجرای  از  پرونده ها  در  صلح  و 
قصاص جلوگیری شد و 80 هزار زندانی نیز مورد عفو و 

تخفیف مجازات قرار گرفتند.
ذبیح الله خداییان روز سه شنبه در سیزدهمین نشست 
خبری دوره تحول و تعالی قوه قضاییه گفت: قوه قضاییه 
در سال 1400  در اجرای سند تحول قضایی در بخش 

های مختلف از عملکرد قابل قبولی برخوردار بودند.
وی تقویت رویکرد تخصصی و کارشناسی و کاربردی 
در برخورد مسایل مختلف در سال گذشته تاکید کرد و 
افزود: یکی از راهکارهای ارتقای امنیت اجتماعی ایجاد 
روحیه صلح و سازش و گذشت و مدارا  در جامعه است و با 
همکاری شوراهای حل اختلاف از اجرای حکم قصاص 

793 محکوم جلوگیری شد.
خداییان درباره پرونده های کثیرالشاکی اظهارداشت: 
در سال گذشته تعداد پنج هزار و 38 پرونده کثیرالشاکی 

تعیین تکلیف شد.
انتقال 6۲08 زندانی به زندان های محل اقامت 

پسخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره طبقه 

بندی و دستور زبان قوه قضاییه مبنی بر انتقال زندانیان 
به زندان شهر محل سکونت گفت: تاکنون 6 هزار و 208 
نفر به زندان های محل اقامت یا نزدیکترین زندان محل 
اقامت منتقل شدند و این اقدام در راستای مساعدت 

حال خانواده زندانیان در حال انجام است.
کاهش ۱8 درصدی ورودی به زندان ها

وی اضافه کرد: همچنین در سال گذشته با کاهش 
ورودی 18 درصدی به زندان ها مواجه بودیم به طوری که 
شاهد بودیم 2 زندان در بافت کرمان و دیگری در بوشهر به 
لحاظ نداشتن زندانی تعطیل شدند همچنین در همین 
مدت حدود 80 هزار زندانی مورد عفو و تخفیف مجازات 

قرار گرفتند و از رافت اسلامی برخوردار شدند.
آخرین وضعیت پرونده رضوان قم

سخنگوی قوه قضاییه در پاسخ به سوالی درباره آخرین 
وضعیت پرونده موسوم به طرح رضوان در شهر قم گفت: 
در پرونده طرح مسکونی رضوان در قم منتهی به صدور 

حکم قطعی شد. 
وی ادامه داد: این پرونده 30 متهم داشت که 18 نفر 
از آنها به جرم تشکیل کلاهبرداری باندی و پولشویی و 

قاچاق سازمان یافته ارز محکوم شدند.
خداییان افزود: حبس های این افراد طویل المدت 
به میزان 25 سال، 21 سال، 12 سال و رد مال محکوم 

شدند.
اعلام  طبق  کرد:  اضافه  قضاییه  قوه  سخنگوی 
دادگستری برای فروش واحدهای مسکونی دو مرحله 
مزایده برگزار شده است که خریدار نداشته و مرحله سوم 

مزایده به زودی برگزار می شود.
برخورد با متجاوزان اراضی ملی مقطعی نیست

وی در پاسخ به سوالی مبنی براینکه آیا آزادسازی حریم 
رودخانه ها و سواحل به پایان رسیده است گفت: برخورد 
با متجاوزان اراضی ملی، منابع طبیعی، سواحل رودخانه 

و دریاها مقطعی نیست.
سخنگوی قوه قضاییه ادامه داد: در حاشیه رودخانه 
چالوس بیشتر دستگاه های دولتی رفع تصرف کردند و 
یکی دو مورد رفع تصرف نشده است که به آنها اخطار 
لازم داده شده و این موضوع در سراسر کشور در دستور 
کار قرار دارد و عزم دستگاه قضایی در این زمینه جزم 

است.
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تپشقلبوآنچهبایددرموردآنبدانیم

همهٔ ما بعد از خوردن برخی غذاها احساس سوزش معده را تجربه کرده ایم. البته 
خوب است بدانید که سوزش سردل و ریفلاکس اسید معده با هم تفاوت هایی دارند و 
درک و فهم اتفاقی که در سیستم گوارشتان در جریان است می تواند کلید پیشگیری از 

تکرار این تجربه در آینده باشد، خصوصاً اگر مکرراً این اتفاق برایتان می افتد.
ریفلاکس چیست؟

برای اینکه درک کنید چرا اسید معده ممکن است مسیر اشتباهی طی کرده به 
سمت مری بالا بیاید باید آناتومی این قسمت از بدن را بهتر بشناسید. لوله ای که از 
دهان به سمت معده تان می رود مری شماست و در انتهای مری، دریچه ای از جنس 

عضله وجود دارد که به عنوان درپوشی برای معده عمل می کند.
این دریچه اجازه می دهد غذا از مری وارد معده شود و سپس )درصورتی که درست 
عمل کند( مانع این می شود که اسید قوی معده به سمت مری پاشیده شود. این 
عملکرد ایده آل و درست این دریچه است اما اگر دریچهٔ معدهٔ شما ضعیف یا شُل شود 
آن طوری که باید بسته نشده و این زمانی است که احتمال وارد شدن اسید معده 
به مری وجود خواهد داشت. جریان اسید معده به سمت بالا، ریفلاکس نامیده 

می شود.
خیلی از افرادی که با ریفلاکس اسید معده آشنا هستند ممکن است تصور کنند 
این مشکل دقیقاً نزدیک معده روی می دهد اما اسید معده می تواند در تمام مسیر 
مری بالا بیاید، خصوصاً اگر دراز کشیده باشید. اسید معده می تواند به تارهای صوتی 
یا نای آسیب بزند و وارد ریه ها نیز بشود، بنابراین دچار سرفه یا دیگر علائم تنفسی 

خواهید شد.
تفاوت بین سوزش سردل و ریفلاکس چیست؟

سوزش سردل همان چیزی است که از اسمش پیداست: شما احساس سوزش در 
سینه تان یعنی دقیقاً پشت استخوان سینه می کنید. پرسیدن این سؤال که آیا سوزش 
سردل دارید یا ریفلاکس، در واقع یک سؤال گیج کننده است زیرا سوزش سردل یکی 
از علامت های ریفلاکس اسید معده تلقی می شود. اگر شما سوزش سردل داشته 
باشید، نوعی ریفلاکس را تجربه می کنید. مثل اینکه از کسی بپرسید آیا لثه هایش 
متورم شده یا التهاب لثه دارد؛ تورم لثه یکی از علامت های التهاب لثه است؛ اما 
هرکسی که ریفلاکس دارد دچار سوزش سردل نمی شود، درست همان گونه که 
ممکن است التهاب لثه داشته باشید اما دچار تورم لثه نشوید. البته احتمال اینکه 

ریفلاکستان با سوزش سردل همراه باشد زیاد است زیرا سوزش سردل، شایع ترین 
علامت ریفلاکس اسید معده است.

سوزش سردل نشان می دهد ریفلاکس شما تا سطح قلبتان بالا آمده و معمولًا بعد از 
خوردن غذاهایی مانند شکلات یا گوجه فرنگی و یا وقتی بعد از خوردن و نوشیدن دراز 
می کشید بدتر می شود. همچنین ممکن است دهانتان تلخ مزه یا اسیدی شود که اثر 

حرکت اسید به سمت بالاتر و حلق است.
ریفلاکس اسید چگونه تشخیص داده می شود؟

پزشک ابتدا در مورد علائمی که دارید سؤال هایی می پرسد و سپس هر تست و 
آزمایشی که لازم باشد تجویز می کند. علائم ریفلاکس اسید علاوه بر سوزش سردل 

شامل موارد زیر می شود:
 مشکل در بلع یا احساس اینکه غذا در حلقتان گیرکرده است

. تهوع
. بالا آوردن غذای هضم نشده یا تا حدودی هضم شده که ممکن است منجر به 

استفراغ شود
. سرفه که نشان می دهد اسید بر حلق یا ریه هایتان اثر گذاشته

. درد سینه که با سوزش همراه است
. گلودرد یا احساس سوزش در تارهای صوتی

. مشکلات تنفسی درصورتی که اسید وارد ریه هایتان شده باشد
. بوی بد دهان

. مشکل در خوابیدن یا با درد بیدارشدن
هرچند لیست علائم ریفلاکس ناخوشایند است اما یکی از مهم ترین علامت هایی 
احساس  می تواند  سردل  سوزش  است.  سینه  درد  کنید،  توجه  آن  به  باید  که 
ناراحت کننده ای باشد و در ناحیه سینه احساس شود و همراه با درد یا سوزشی 
باشد که به حلق هم می رسد؛ اما درد سینه که به قلب مربوط می شود و می تواند 
نشان دهندهٔ یک حمله قلبی باشد نیز باید بررسی شود زیرا می تواند مشابه سوزش 
سردل باشد. علائم احتمالی یک حمله قلبی شامل تنگی نفس، درد در دست ، 
احساس فشار یا پُری در سینه، یا درد در پشت، گردن، فک یا معده می شود. اگر 
نگران هستید مبادا دردی که احساس می کنید مربوط به قلبتان باشد هر چه سریع تر 

به اورژانس مراجعه کنید.

علت ریفلاکس اسید چیست؟
گهگاه دچار سوزش سردل شدن معمولًا به غذایی که می خورید یا نحوهٔ خوردنتان 
مربوط می شود. مثلًا خوردن یک غذای سنگین و حجیم می تواند سبب شل شدن 
دریچهٔ معده شود، زیرا معده در اثر غذای زیاد، بزرگ شده و همین باعث می شود کمی 

از اسید معده به مری تراوش کند.
مصرف ترکیبی از غذاهای برانگیزانندهٔ سوزش سردل نیز می توانند علائم را بدتر 

کنند. البته هر فردی متفاوت است اما معمول ترین عوامل غذایی موارد زیر هستند:
. الکل

. کافئین
. نوشیدنی  های گازدار

. شکلات
. مرکبات و آبمیوه ها

. نعنا فلفلی و نعنای تند
. غذاهای ادویه دار یا چرب، محصولات لبنی پُرچرب

. گوجه فرنگی و سس گوجه فرنگی
این احتمال وجود دارد که فاکتورهای  اگر اغلب دچار ریفلاکس می شوید  اما 
دیگری نیز در این اتفاق نقش داشته باشند. غذا، بزرگ ترین عامل است اما قطعاً تنها 
عامل نیست. اگر مرتباً ریفلاکس دارید و غذاهایی که می خورید را تغییر داده اید اما 

نتیجه ای نگرفته اید پس باید علت به دقت بررسی شود.
دیگر عواملی که می توانند سبب ریفلاکس شوند:

. بارداری: فشاری که جنین درحال رشد به شکم وارد می کند، معده را به سمت بالا 
هُل می دهد و به همین دلیل سوزش سردل در خانم های باردار شایع است.

. داروها: برخی از داروهایی که برای درمان بیماری ها به کار می روند می توانند 
شامل  داروها  این  نمایند.  ظاهر  را  ریفلاکس  علائم  و  کنند  شُل  را  معده  دریچهٔ 
مسکن ها، مخدرها، داروهای ضدافسردگی و داروهایی می شوند که برای آلرژی، 

فشارخون بالا و یا آسم تجویز می شوند.
. فتق هیاتال: این نوع فتق زمانی روی می دهد که قسمت بالای معده از طریق 
عضله بزرگی که شکم و قفسه سینه را جدا می کند )دیافراگم( دچار برآمدگی می شود 

و اسید معده به سمت مری راه پیدا می کند.
. سن: ریفلاکس اسید در هر سنی می تواند رخ دهد اما در افرادی بالای 55 سال 

شایع تر است.
. سابقهٔ خانوادگی: مطالعات نشان می دهند مؤلفهٔ ژنتیک نیز می تواند در برخی 
افراد سبب شُل شدن دریچهٔ معده، تأخیر در تخلیهٔ معده و اختلال در پاک سازی کامل 

اسید معده شود.
تفاوت ریفلاکس معده - مری )GERD( و ریفلاکس اسید چیست؟

وقتی ریفلاکس اسید مزمن می شود )بیشتر از دو بار در هفته رخ می دهد و معمولًا 
شدت آن در حال بیشتر شدن است(، عارضه ای جدی تر به نام ریفلاکس معده - مری 
یا GERD نامیده می شود. این بیماری بر اساس شدت و تکرار علائم تشخیص داده 
می شود؛ بنابراین وقتی ریفلاکس اسید تبدیل به مشکلی مداوم شده و بر کیفیت 

زندگی فرد اثر می گذارد، ریفلاکس معده - مری تلقی می شود.
بیماری ریفلاکس معده - مری گاهی می تواند عوارضی مانند مری بارت ایجاد کند 
که ریسک سرطان مری را افزایش می دهد. حدود 15 درصد از کسانی که به بیماری 
ریفلاکس معده - مری دچارند به مری بارت نیز مبتلا می شوند. ضمناً ریفلاکس 
معده - مری، التهاب مزمن مری را نیز بیشتر می کند. تشخیص ریفلاکس معده 
- مری معمولًا بر اساس علائم صورت می گیرد اما این تشخیص می تواند با کمک 
تست های تصویری دقیق تر شود )مثلًا آندوسکوپی(. همچنین ممکن است مانیتوری 

در مری تان جاگذاری شود تا فعالیت اسید معده پیگیری شود.

اینقندهاسمزداییکبدرامختلمیکندتفاوت ریفلاکس و سوزش سر دل چیست؟

مطالعه جدیدی که توسط کالج پزشکی »ویسکانسین« انجام شده است نشان 
می دهد که دو جایگزین قند می توانند بر پروتئین موجود در کبد که به سم زدایی 

این اندام کمک می کند، تاثیر بگذارند.
- این جایگزین های شیرین - که به عنوان شیرین کننده های غیر مغذی نیز 
مانند  کننده  متابولیزه  داروهای  بر  منفی  تأثیر  می توانند  می شوند-  شناخته 

داروهای فشار خون و داروهای ضد افسردگی داشته باشند.
این تحقیقات نشان داد که این شیرین کننده های قندی به عنوان افزودنی در 
برخی داروها و غذاها استفاده می شود تا طعمی شیرین و بدون کالری به آنها 
بدهد. »لورا دانر«، دانشجوی دکترا در این کالج در بیانیه ای در رابطه با این مطالعه 
جدید گفت: با توجه به اینکه تخمین زده می شود افراد زیادی به طور منظم 
شیرین کننده های غیرمغذی مصرف می کنند، مهم است که چگونگی تاثیر این 

شیرین کننده ها را بر بدن بدانیم.
وی توضیح داد: در واقع، بسیاری از مردم متوجه نیستند که این شیرین کننده ها 
در انواع ماست های کم چرب یا بدون قند و خوراکی های میان وعده و حتی در 

محصولات غیرغذایی مانند داروهای مایع و برخی لوازم آرایشی یافت می شوند.
شیرین کننده های مصنوعی بسیار شیرین تر از شکر معمولی هستند و در نتیجه 
به مقدار کمتری از  این جایگزین ها نیاز است تا همان میزان شیرینی را به غذاها 
بدهند. خوراکی های فرآوری شده معمولی که حاوی زیرشاخه های شکر هستند 
عبارتند از Splenda، نوشابه های رژیمی و خوراکی های خوشمزه با برچسب 

»بدون قند«. 
محققان در این مطالعه به بررسی موادی مانند شیرین کننده های غیر مغذی 
»اسسولفام پتاسیم« و »سوکرالوز« پرداختند تا چگونگی تجزیه سلول های کبد 
را مشخص کند. محققان متوجه شدند که اسسولفام پتاسیم و سوکرالوز فرآیند 

پروتئین در بدن به نام P-glycoprotein )PGP( را مختل می کنند.
PGP سموم را از سلول ها خارج می کند و به انتقال داروها، مواد خارجی و 
متابولیت های دارو از بدن کمک می کند. این مطالعه همچنین نشان داد که این 
شیرین کننده های مصنوعی موجب احیای فعالیت در بدن می شوند و خود را به 

پروتیین PGP می چسبانند.
این موضوع می تواند در کار حمل و نقل داروها در سراسر بدن اختلال ایجاد کند 
و می تواند چند دارو را در سلول ها گیر اندازد ه در نهایت به سمیت کبد منجر می 
 PGP شود.محققان مشاهده کردند که این شیرین کننده ها بر فعالیت پروتیین
در سلول های کبد در غلظت های مورد انتظار از طریق مصرف غذاها و نوشیدنی 

های رایج  تأثیر می گذارند.
اولین گروهی  آنها، این محققان  بر اساس دانش  آنها خاطرنشان کردند که 
هستند که از این مکانیسم مولکولی که در آن شیرین کننده های غیر مغذی ، سم 

زدایی در کبد را تحت تاثیر قرار می دهند، رمز گشایی کرده اند.
برای افرادی که از داروهای فشار خون، داروهای ضد افسردگی و آنتی بیوتیک 
ها استفاده می کنند، این داروها به پروتیین PGP به عنوان یک انتقال دهنده اولیه 

سم زدایی متکی هستند.
که  کند  تأیید  آینده  مطالعات  اگر  داشت:  اظهار  خود  تحقیق  در  دانر 
شیرین کننده های غیرمغذی فرآیند سم زدایی بدن را مختل می کنند، بررسی 
تداخلات بالقوه و تعیین سطوح ایمن مصرف این شیرین کننده ها برای گروه های 

در معرض خطر ضروری است.
وی ادامه داد: همچنین درج مقادیر شیرین کننده های غیر مغذی موجود در 
خوراکی های آماده در برچسب مواد غذایی ضروری است تا مردم بتوانند میزان 

مصرف آنها را بهتر پیگیری کنند.

متخصص طب سنتی:

حجامتبرایچهافرادیمجازاست؟
متخصص طب سنتی گفت:اینکه گفته می شود حجامت برای حفظ سلامتی 
خوب است صحیح بوده اما این کار باید زیر نظر پزشک متخصص طب ایرانی 
صورت گیرد؛ به طوری که پزشک ابتدا آزمایش خون فرد و وضعیت بدنی او را 

بررسی می کند و هر کسی نمی تواند حجامت کند.
لیلا شیربیگی، متخصص طب سنتی ، در پاسخ به این پرسش که »بهترین زمان 
حجامت و شرایط آن چیست؟«، اظهار داشت: حجامت در فصل بهار مناسب 
است اما باید در افرادی صورت گیرد که هیچ مشکل بیماری زمینه ای مانند 

کم خونی، بیماری قلبی، مفصلی، ضعف بدنی و .... ندارند.
وی افزود: اینکه مردم جامعه امروزی به تعداد زیاد برای حجامت مراجعه می کنند 
مطلوب نیست بلکه ما پزشکان متخصص طب ایرانی نیز در بین مراجعات متعدد، 

افراد واجد شرایط را  را انتخاب می کنیم.
این متخصص طب سنتی یادآور شد: معمولا  افراد جوان بدون بیماری زمینه ای 
با نظر  با مشکلاتی مثلا پرخوری و غلظت خون و  بثورات پوستی می توانند 

متخصص طب ایرانی حجامت کننند.
 شیر بیگی با تأکید براینکه باید از انجام حجامت در مراکز مختلف و خارج از حوزه 
پزشکی خودداری کرد، گفت: حجم خونی که از فرد گرفته می شود بسیار مهم 
است؛ به طوری که اگر خون گیری زیاد و در شرایط نامناسب صورت گیرد باعث 

ایجاد ضعف و بیحالی طولانی مدت  در بدن می شود.
وی متذکر شد: اینکه گفته می شود حجامت برای حفظ سلامتی خوب است 
صحیح بوده اما این کار باید زیر نظر پزشک متخصص طب ایرانی صورت گیرد؛ به 
طوری که پزشک ابتدا آزمایش خون فرد و وضعیت بدنی او را بررسی می کند و هر 

کسی نمی تواند حجامت کند.
این متخصص طب ایرانی با بیان اینکه افراد بالای 60 سال و زیر 10 سال باید از 
انجام حجامت خودداری کنند،عنوان کرد: فصل بهار فصل مناسبی برای انجام 

حجامت است اما نمی توانیم بگویم حجامت کردن برای همه افراد مناسب است.
شیربیگی با اشاره به اهمیت روزه داری در تأمین سلامت بدن،گفت: روزه داری 
از نظر ما جایگزین بسیار خوبی برای حجامت است؛ چراکه بسیار ملایم می تواند 
به تنقیه و پاکسازی بدن بپردازد. البته روزه واقعی که موجب کاهش بین 1 تا 3 

کیلوگرم از وزن ما در ماه رمضان شود.
وی اضافه کرد: امروزه در مطالعات علمی روزه داری در ماه رمضان یکی از 
روش های تنظیم وضعیت چربی ها مضر خون بوده و حتی موجب تقویت سیستم 

ایمنی می شود.

سلامت

پزشک و متخصص طب سنتی عنوان کرد:

بایدونبایدهایتغذیهروزهداران
ازدیدگاهطبسنتیایرانی

پزشک و متخصص طب سنتی با بیان اینکه توصیه های طب ایرانی در ماه مبارک رمضان 
می تواند بهره های مادی و معنوی این ماه را بیشتر کند، گفت: از این نگاه روزه داری یک تدبیر 

درمانی است و موجب دفع مواد خام و زائد بدن می شود.
دکتر ناصر رضایی پور با بیان اینکه عمل به توصیه های طب ایرانی در ماه مبارک رمضان 
می تواند بهره های مادی و معنوی این ماه عزیز را بیشتر کند، گفت: گرسنگی و تشنگی یکی از 
عوارض طبیعی روزه داری است، یادمان باشد که فلسفه طبی روزه داری تحمل کمی گرسنگی 
و تشنگی است و نباید آنقدر بخوریم و بیاشامیم تا گرسنه یا تشنه نشویم. اما برای کاهش 
گرسنگی باید در طول سال هم رژیم غذایی مناسبی داشته باشیم یا دست کم از چند روز مانده 

به رمضان با تنظیم رژیم غذایی و کاهش حجم غذا به استقبال روزه داری برویم.  
این پزشک و متخصص طب سنتی افزود: در یک روزه داری مناسب توقع داریم بسیاری از 
افراد دست کم نیم تا یک و نیم کیلو کاهش وزن داشته باشند ولی این کاهش وزن جز در افراد 
چاق نباید زیاد و ناگهانی)بیش از سه کیلو( باشد. از این نگاه روزه داری یک تدبیر درمانی است 
مثلا بیش از هر داروی ضد چاقی  و چربی سوز موجب دفع مواد خام و زائد بدن، کاهش وزن و 

سایز و معتدل شدن مزاج بدن می شود.  
وی با تأکید بر اهمیت خوردن وعده سحری، اظهار داشت: با نخوردن سحری معده انسان 
به مدت زیادی خالی میماند که به ویژه در افراد مستعد میتواند موجب بدبویی دهان، سردرد و 
دردهای عضلانی، کاهش وزن شدید و زیان بار و مشکلات گوارشی جدی  شود که گاه تا ماهها 
و سالها گریبان گیر فرد خواهد بود. برخی افراد هم به خیال کاهش وزن سحری نمیخورند ولی 
پژوهش ها نشان داده اند معمولا در چنین حالتی افراد افطاری را با ولع و حجم بیشتر میخورند 

که موجب ناکامی در کاهش وزن یا حتی افزایش آن می شود.
تدابیر طب ایرانی در کاهش تشنگی ناشی از روزه داری

دکتر رضایی پور در خصوص تدابیر طب ایرانی در کاهش تشنگی ناشی از روزه داری، بیان 
کرد: در وعده های سحر و افطار می توان در کنار پرهیز از خوراکی های سرخ کردنی و چرب، 
خوردنی های عطش آور چون بادنجان، کشک، ماکارونی، لازانیا، ماهی، کنسروها و مصرف 
شیرینی ها به ویژه شیرینی های قنادی چون زولبیا و بامیه یا پشمک؛ با خوردن خوراک های 
دارای آلوبخارا، تمر هندی و زرشک، نوشیدن شربت های سرکه شیره، سکنجبین، شربت آبلیمو 
یا شربت بیدمشک با گلاب یا آب آلو، نوشیدن عرق کاسنی به تنهایی یا همراه با یک قاشق 
چای خوری تخم خرفه و نوشیدن ماء الشعیر طبی به جای آب و چای از ایجاد تشنگی زیاد در 
طول روز پیشگیری کرد. همچنین اسپری کردن گلاب خنک در فضای اتاق، بوییدن سیب، 
خیار، لیمو و گلاب به کاهش تشنگی کمک می کند. وی با اشاره به  شرایط خاص ماه رمضان 
و همچنین مراسم عبادی و توصیه به شب زنده داری و تغییر ساعات خواب، گفت: حدود دو تا 
سه ساعت پس از افطار سبک بخوابید و از بیدار ماندن تا سحر پرهیز کنید. دست کم 5/1-1 
ساعت برای وعده سحر وقت بگذارید و پس از سحر نیز 1-2 ساعت بیدار باشید و از خوابیدن 
بلافاصله پس از نماز صبح بپرهیزید. ساعات نخستین روز تا ظهر زمان مناسبی برای مطالعه و 
درس خواندن هستند. وی افزود: در صورت احساس ضعف شدید یا عطش شدید در طول روز 
استراحت کنید ولی تلاش کنید این خواب حدود میانه روز باشد که هوا گرم است و تا جایی 
ممکن از خوابیدن در نزدیکی غروبآفتاب بپرهیزید. خواب روزانه باید در محیطی ساکت، تاریک 

و با تهویه مناسب باشد.
چگونه روزه را باز کنیم؟

در روزه داری مخاط دستگاه گوارش انسان، خشک می شود و معده تحمل هضم یک غذای 
سنگین را در زمان باز کردن روزه ندارد. به همین دلیل، پس از روزه ای طولانی مناسب است که 
افطار خود را با یک نوشیدنی گرم و ترجیحا کمی شیرین و یک غذای سبک و ساده و زودهضم 
آغاز کنیم. استفاده سنتی از آب جوش چای کمرنگ، شیر گرم و شربت عسل  گرم به عنوان 
نوشیدنی ناظر به همین آموزه طبی است، البته شاید بی اغراض بتوان گفت که بهترین گزینه 
برای افطار خرما با یک نوشیدنی گرم است که ضمن افزایش سریع قند خون و رفع ضعف ناشی 
از افت آن با اصلاح وضعیت اشتها موجب جلوگیری از پرخوری می شود. کشمش و انجیر و 
عسل نیز می توانند جایگزین خرما شوند. وی در ادامه افزود: یکی دیگر از توصیه های رایج 
زمان افطار گشودن روزه با کمی نمک است که معده های سرد و تر موجب تقویت هاضمه و دفع 
رطوبات لزج دستگاه گوارش می شود. البته در این مورد باید رعایت حال فرد و بیماری های وی 
را نیز نمود. ضمن اینکه اگر فرد معده گرم و خشک داشته باشد یا در اثر روزه داری دچار گرمی 

و خشکی معده شده باشد لازم است از این کار پرهیز کند.
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اضطراب اول مهر ماه که امسال در 14 فروردین 1401 برای دانش آموزان تجربه شد، 
به گفته برخی کارشناسان حوزه آموزش و والدین به دلیل دوری از محیط واقعی آموزش 
با تنش و نگرانی شدیدی برای برخی کودکان و نوجوانان همراه شده، اما چگونه 

می توان این اضطراب را مدیریت کرد؟
مدارس سراسر کشور پس از گذشت دو سال از همه گیری کرونا در 14 فروردین 
ماه با ابلاغ مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا بازگشایی شد و آموزش مجازی که به باور 
کارشناسان با کاهش ارتباطات اجتماعی، حذف فراگیری مهارت های زندگی، تضعیف 
هویت دانش آموزی، افت تحصیلی، کاهش میزان یادگیری، تضعیف مهارت خواندن، 

نوشتن، حل مساله و درک مطلب همراه شده بود را متوقف کرد.
امری که این روزها به اذعان والدین با اضطراب شدید برخی دانش آموزان همراه شده 
و فرزندان را به دلیل برخی عادات رفتاری طی این دو سال برای سازگاری با شرایط 
جدید و حضور در محیط واقعی آموزش دچار مشکل و با تنش و نگرانی مواجه کرده 
است. اما چگونه می توان این اضطراب و نگرانی را در کودکان و نوجوانان مدیریت کرده 

و سبک جدید زندگی را در خانواده پذیرفت؟  
روانشناس بالینی و مشاور خانواده  در این رابطه اظهار داشت: شیوع کرونا طی 2 
سال اخیر و تعطیلی مدارس، مراکز آموزشی و آموزش آنلاین با تغییر در سبک زندگی و 

برخی عادات دانش آموزان و خانواده ها همراه شد.
نرگس نوروزی افزود: با تغییر این عادات پس از 2 سال، بالتبع بازگشایی مدارس، 
آموزش حضوری و تطابق با شرایط جدید )حضور در کلاس های آموزشی در ساعات 
معین صبح، حذف کمک پدر و مادر در پاسخگویی به سوالات معلمین و...( برای 

دانش آموزان دشوار و با اضطراب و استرس همراه است.
وی ادامه داد: اضطراب قرار گرفتن در جمع، ارتباط رودررو با معلم و مدیر )به ویژه 
برای برخی دانش آموزان که محیط واقعی مدرسه را تجربه نکرده باشند( و نبود پدر و 
مادر نیز در این محیط آموزشی باتوجه به حضور دو ساله والدین در کنار فرزندان بر 
این تنش و نگرانی می افزاید. نوروزی اضافه کرد: "راحت طلبی" به عنوان یکی دیگر 
از موانع سازگاری با شرایط جدید بر نگرانی و تنش فرزندان می افزاید. بی شک روند 
آموزش مجازی و تبعات مخرب این شکل از تعلیم )نظیر ورود پدر و مادر در امتحانات 
و تقلب کردن( در این دو سال فرزندان را تن پرور ساخته و استرس طبیعی دوران 

دانش آموزی برای تعلیم و فراگیری را حذف کرده است.
این روان درمانگر تاکید کرد: بنابراین ورود به یک شرایط جدید طبیعتا با اضطراب 
و نگرانی همراه خواهد بود؛ اما این نگرانی به تدریج با گذشت زمان برطرف شده و 

خانواده ها به روال سابق بازخواهند گشت.
الگوبرداری فرزندان از خانواده و ضرورت حفظ آرامش والدین

نوروزی یادآور شد: پدر و مادرها باید در این دوران آرامش خود را حفظ کنند. تنش و 
نگرانی برخی والدین در این دوران از فرزندان هم بیش تر است. این اضطراب و نگرانی 
را کنترل و مدیریت کنند که در غیر اینصورت به فرزندان به ویژه کودکان مقطع ابتدایی 

نیز منتقل خواهد شد.
وی تاکید کرد: همچنین در خصوص بازگشایی مدارس و ضرورت تطابق با شرایط 
جدید با فرزندان گفت وگو کنند. از کلمات و واژه های استرس زا استفاده نکرده و با 
برخی عبارات همچون »در مدرسه آموزش می بینی، دوستان جدید پیدا می کنی و...« 

آرامش را به کودک و نوجوان انتقال دهند.  
وی با اشاره به گفت وگو با برخی مراجعان در این زمینه یادآور شد: یکی از مادران در 
روز نخست بازگشایی مدارس با لکنت زبان فرزند مقطع ابتدایی خود مواجه شده و از 

فرستادن او به مدرسه خودداری کرده و این مساله طی روزهای آتی تشدید شده بود.
نوروزی خاطرنشان کرد: والدین با این قسم از فرزندان هم با آرامش گفت وگو کنند. 
خصوصیات مدرسه و ویژگی های این محیط آموزشی را شرح دهند. در مورد برخی 
موضوعات نگران کننده در خفا صحبت کرده و از بروز اضطراب در حضور فرزندان جدا 

خودداری کنند.  
به گفته این مشاور خانواده، تنظیم کتب درسی دانش آموزان، آماده سازی کیف، لوازم 
التحریر و... نیز از شب گذشته می تواند در ایجاد آرامش و کاهش اضطراب و استرس 

فرزندان نقشی اساسی داشته باشد.
را  با کرونا  این دوران همچنین والدین اصول بهداشتی مقابله  افزود: در  نوروزی 
یادآوری کنند،  اطمینان داشته باشند که تغییرات رفتاری نظیر شب بیداری ها مانند 

تغییر عادت ها در تعطیلات سه ماهه تابستان و... به مرور زمان اصلاح می شود
آموزگاران باتوجه به تعطیلی دو ساله مدارس با دانش آموزان مدارا کنند

وی همچنین با تاکید بر ضرورت مدارا و سازش معلمین با دانش آموزان باتوجه به 
تعطیلی دو ساله مدارس اظهار داشت: این 2 ماه می تواند یک تمرین برای آماده سازی 
کودکان و نوجوانان برای حضور در این محیط آموزشی طی سال های آینده درنظر 

گرفته شود.

 در گفت وگو با یک روانشناس بالینی و مشاور خانواده  تبیین شد؛

چگونهاضطراببازگشاییمدارسرادردانشآموزانکنترلکنیم؟

معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت  پاسخ داد؛

کدامزائراندراولویت
اعزامبهحج۱۴۰۱هستند؟

معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت گفت: اولویت ثبت نام اولیه دربانک، 
ملاک اعزام از بین زائران حج 99 برای حج پیش رو خواهد بود. 

روزسه شنبه شورای  در نشست  اطلاع رسانی حج،  پایگاه  از  ایرنا  گزارش  به 
برنامه ریزی و هماهنگی بعثه مقام معظم رهبری و سازمان حج و زیارت به ریاست 
حجت الاسلام سید عبدالفتاح نواب، اعلام شد با توجه به تصمیم عربستان مبنی 
بر برگزاری حج، ارتباط با دستگاه های همکار و تشکیل کمیسیون های تخصصی 

برای تسهیل اعزام زائران ایرانی آغاز شده است.
معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت در این نشست اظهارکرد: از میان 
بیش از 74 هزار زائری که در سال 99 ثبت نام و هزینه خود را واریز کرده اند اولویت 

ثبت نام اولیه در بانک ملاک اعزام برای حج 1401 خواهد بود.
اکبر رضایی طبق اخبار و اطلاعات دریافتی، از سهمیه یک میلیون نفری که 
برای حج آینده تعیین شده است 150 هزار نفراز حجاج داخل و 850 هزار نفر از 

خارج عربستان در مناسک حج تمتع حضورخواهند داشت.
رئیس سازمان حج و زیارت هم سه شرط پذیرش حجاج را زیر 65 سال بودن، 
واکسیناسیون با واکسن های مجاز اعلام شده از سوی عربستان و گواهی آزمایش 

منفی ابتلا به کرونا عنوان کرد.
سید صادق حسینی افزود: درحال پیگیری هستیم تا دعوتنامه حج را هرچه 
زودتر دریافت کنیم تا وضعیت حج آینده و سهمیه حجاج ایرانی برای ادای مناسک 

حج روشن و یادداشت تفاهم فی مابین هم امضاء  شود.
نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت نیز با بیان اینکه خداوند شرط استطاعت 
برای حج را توانایی جسمی و مالی قرار داده است، اعلام شرط سنی از سوی 
عربستان برای ادای واجب الهی را تعجب برانگیز خواند چون با این شرط افراد 

سالم زیادی از انجام حج در امسال محروم می شوند.
وی گفت: اختصاص سهمیه 150 هزار نفری برای زائران داخل عربستان و850 
هزار نفر برای بیش ازیک میلیارد مسلمان جهان با منطق هر هزار نفر یک نفر 
سازگاری ندارد. نواب همچنین ازهمگان خواست تلاش کنند بهترین خدمات را 

برای زائرانی ایرانی که به حج مشرف می شوند، ارائه نمایند. 
اند  نام کرده  ثبت  برای حج  زائرانی که  این جلسه همچنین تصریح شد  در 
درصورتی که تاکنون دوره واکسیناسیون خود را تکمیل نکرده اند هرچه سریعتر 

اقدام نمایند و از واکسن های مورد تایید عربستان تزریق کنند.  
در ادامه این جلسه حجت الاسلام صحبت الله رحمانی معاون عتبات سازمان 
حج و زیارت از اجرای عتبات نوروزی و روند اعزام زائران در ماه مبارک رمضان به 
عراق گزارش داد و تصریح کرد: با تشکیل کارگروه های مختلف و استفاده از نقطه 
نظرات نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت و رئیس سازمان حج و زیارت تلاش 
خواهد شد که اشکالات و آسیب های اعزام زائران به عتبات عالیات که شناسایی 

شده است رفع شود.
 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم:

تابستانباهمکاریحوزهعلمیههیچ
مدرسهایدرقمتعطیلنخواهدبود

نایب رئیس کمیته همکاری های حوزه و آموزش و پرورش از فعال بودن مدارس 
در ایام تابستان با همکاری حوزه علمیه خبر داد.

علیرضا رحیمی  طی سخنانی در نشست مشترک نمایندگان حوزه  علمیه در 
11 حوزه یادگیری سازمان پژوهش و برنامه ریزی وزارت آموزش و پرورش که در 
دبیرخانه ستاد همکاریها برگزار شد، اظهارکرد: امروز در موقعیت میدان عمل قرار 
داریم که باید به بسیاری از طرح ها و برنامه هایی که بر زمین مانده است جامع عمل 

بپوشانیم.
نایب رئیس کمیته همکاریهای استان قم افزود: امسال فراخوانی را از مراکز و 
مؤسسات حوزوی داریم که در عرصه های فرهنگی، تبلیغی، ترویجی، تربیتی، 

تهذیبی چه کمکی می توانند به آموزش و پرورش استان داشته باشند.
رحیمی با بیان اینکه شعار امسال اداره کل آموزش و پرورش استان قم 
از  داد:  ادامه  است،  بود«  نخواهد  تعطیل  ای  مدرسه  هیچ  تابستان  »در 
همین فرصت استفاده کرده و از مجموعه های متعدد حوزوی تقاضا داریم 
با ظرفیت های متعددی که دارند پای کار باشند تا نسبت به توانمند سازی 
دانش آموزان و حتی کادر مدارس برنامه جامع و متقنی را در تابستان 1401 

اجرا کنیم.
معاون سابق پژوهش و برنامه ریزی ستاد همکاریها با اشاره به نقش مهم و کلیدی 
نمایندگان حوزه علمیه در 11 حوزه یادگیری سازمان پژوهش و برنامه ریزی وزارت 
آموزش و پرورش بیان کرد: سه وظیفه مهم در راستای رسالتی که دارید برای 
نمایندگان این عرصه وجود دارد که عبارتند از؛ »عرصه مواد درسی، تولید محتوا 
در 11 حوزه یادگیری، ارائه نظرات تخصصی و کارشناسی به سازمان پژوهش که 
در این دوره با قوت و شتاب بیشتری شکل خواهد گرفت«، »فعالیت در عرصه 
مدارس که با توجه به شعاری که امید داریم به شعور تبدیل گردد، نیازمند حضور 
فعال مجموعه های حوزوی در تابستان مدارس هستیم« و در نهایت »حضور 
مؤثر حوزه علمیه خواهران در بحث مدارس پیش دبستانی است« که مجموعه 
حوزه های علمیه می توانند با در اختیار قرار دادن فضا و امکانات از سوی آموزش 
و پرورش استان، این شرایط را در زمانی که هر دو مجموعه در تعطیلات عادی به 

سر می برند، شکل بگیرد.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم تصریح کرد: حضور مجموعه های حوزوی 
در خصوص مسائل مربوط به »آشنایی با مهدویت«، »تعلیم و تربیت کودک«، 
و  اردویی وجهادی«، »تهذیب  نوجوان«، »فعالیت های  و  »روانشناسی کودک 
تربیت«، »احکام و معارف اسلامی«، »سبک زندگی اسلامی« و... موضوعاتی 
است که می تواند تابستان پرباری را برای دانش آموزان، خانواده ها و خانواده بزرگ 

آموزش و پرورش استان رقم بزند.

مشاور وزیر آموزش و پرورش :

همکاریباحوزههایعلمیهاز
اولویتهایآموزشوپرورشاست

مشاور وزیر آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه طرح ها و برنامه ها نباید در قالب 
مبانی نظری بماند بلکه باید به عمل و کارکرد تبدیل شود، گفت: همکاری با 

حوزه های علمیه از اولویت های آموزش و پرورش است.
حجت الاسلام حمید نیک زاد روزدوشنبه در جمع نمایندگان یازده حوزه یادگیری 
حوزه در سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی وزارت آموزش و پرورش که در 
دبیرخانه ستادهمکاری های حوزه و آموزش و پرورش در قم برگزار شد، اظهارکرد: 
این نشست با هدف هم افزایی، تعامل و هم گرایی بیشتر فعالین عرصه تعلیم و 
تربیت در دبیرخانه ستاد همکاری ها به عنوان حلقه اتصال میان حوزه های علمیه 

و وزارت آموزش و پرورش برگزار شده است.
وی افزود: امروز بیش از گذشته وزیر آموزش و پرورش پای کار است و با انگیزه و 
روحیه انقلابی و جهادی به دنبال پیاده سازی اهداف سند تحول بینادین و اسناد 

بالادستی همچنین برنامه های همکاری میان حوزه و آموزش و پرورش است.
عضو شورای معاونان وزارت آموزش و پرورش در ادامه با اشاره به اهتمام وزیر 
در استفاده از ظرفیت های بی بدیل حوزه و روحانیت برای تحقق هر بیشتر سند 
تحول بینادین، اظهار کرد: آموزش و پرورش با افتخار از حضور حوزه و روحانیت 
در برنامه های آموزشی، پژوهشی و تربیتی استقبال می کند و از برنامه های اصلی 

وزیر تأکید بر این موضوع با وجود همه مشکلات پیش رو است.
وی با بیان اینکه وزیر آموزش و پرورش معتقد است برای پاسداری و اجرایی شدن 
ارزش های دینی و انقلابی از جمله حضور روحانیت در آموزش و پرورش باید بدون 
مسامحه و یا هیچ گونه اکراهی پیگیر این مسأله بود، گفت: قاطبه جامعه فرهنگیان 
دغدغه مند و نیز اولیا و مربیان از این حضور استقبال می کنند، زیرا روحانیت 

همواره خیرخواه و هدایت کننده جامعه به سعادت و سلامت است.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم :

ماهیانه۴۰میلیاردتومانبرایدرمان
بیمهشدگانقمیهزینهمیشود

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: سازمان تامین اجتماعی هزینه های خود 
را از محل دریافت حق بیمه تامین می کند که علاوه بر حقوق بازنشستگان وتعهدات کوتاه 
مدت متعدد ،ماهیانه برای درمان بیمه شدگان تحت پوشش در استان قم ، 40 میلیارد 

تومان هزینه شده است.
و مدیران  نمایندگان شرکای اجتماعی  با حضور  سید مهدی محصل در جلسه ای 
دستگاهای تابعه کار، تعاون و رفاه اجتماعی با اشاره به وظایف قانونی تامین اجتماعی 
برای تامین درمان بیمه شدگان در استان قم  گفت :مدیریت درمان استان قم به دو روش 
درمان مستقیم با چهار مرکز و درمان غیر مستقیم  با بیش از 800 مرکز طرف قرارداد 
فعالیت می نماید که به طور میانگین سال گذشته ماهیانه بیش از 40 میلیارد تومان  و 

جمعا بیش از 500 میلیارد تومان هزینه شده است.
وی در ادامه گفت:در یک سال گذشته بیش از 2 میلیون و 139 هزار بار بیمه شدگان از 
خدمات مراکز درمانی تامین اجتماعی  قم در بیمارستان امام رضا )ع( ،دی کلینیک دکتر 
غرضی،پلی کلینیک بوعلی،پلی کلینیک 22 بهمن شامل :مراجعه به پزشکان،بخش 
های پاراکلینیکی و خدمات جراحی بهره مند شده اند که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته 18 درصد رشد داشته است.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم در ادامه با اشاره به جمعیت 800 هزار نفری بیمه 
شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی در استان قم گفت:برای بهره مندی بیمه شدگان 
در استان قم از مراکز دولتی وخصوصی نیز با بیش از 800 مرکز قرارداد همکاری داریم که 
در سال گذشته بیش از 5 میلیون بار بیمه شدگان از خدمات مراکز دولتی با پوشش بیمه 

تامین اجتماعی بهره مند شده اند.
وی با اشاره به پرداخت هزینه بیماران کرونایی افراد تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی 
گفت: بیمارستان امام رضا )ع( نیز در کنار سایر بیمارستان های استان تا کنون به بیش 
از 17 هزار بیمار کرونایی به شکل رایگان خدمت رسانی نموده است که در سطح خود 

بسیار با ارزش است.
محصل خاطر نشان کرد : تولد هزار و 770 نوزاد  و ارائه خدمت بستری به بیش از  یازده 
هزار و 130 بیمار به شکل رایگان در سال گذشته در بیمارستان امام رضا )ع( و همچنین 
پوشش بخش اعظمی از هزینه بستری بیش از 53 هزار بیمه شده در مراکز دولتی ،خیریه 

وخصوصی طرف قرارداد از محل حق بیمه ،بیمه شدگان پرداخت می شود.
وی در ادامه افزود :سازمان تامین اجتماعی  سازمانی بین النسلی است  و مراقبت از 
منابع سازمان به عنوان حق الناس  یک وظیفه همگانی است  و پرسنل تامین اجتماعی 
تلاش می کنند تا بتوانند به شکل مطلوب به اقشار مختلف جامعه به ویژه اقشار مولد 

خدمت ارائه کند.
 

با سرمایه گذاری بنیاد سینمایی فارابی؛

فیلمسینماییشهیدزینالدینساختهمیشود
ابن  علی  امام  سپاه   17 لشکر  فرمانده  زین الدین  مهدی  شهید  سینمایی  فیلم 

ابیطالب)ع( قم ساخته می شود.
بر اساس اطلاعات دریافتی خبرنگار ایرنا؛ فیلم سینمایی مذکور، درباره شهدای غواص 
با نقش آفرینی رزمندگان لشکر 17 سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم در دوران دفاع 
مقدس است، همچنین در این فیلم سینمایی، بخش هایی از دوران فرماندهی شهید 

مهدی زین الدین به تصویر کشیده می شود.  
قرار است که این فیلم سینمایی با سرمایه گذاری بنیاد سینمایی فارابی، توسط یکی از 
کارگردان مشهور کشور که در سال های اخیر نیز مجموعه های تلویزیونی پربیننده ای را 

برای صداوسیما ساخته است، کارگردانی شود. 
بودجه مناسبی برای ساخت فیلم سینمایی شهید مهدی زین الدین در نظر گرفته شده 

است و اکنون مراحل نهایی تایید فیلمنامه را سپری می کند.  
پیش بینی می شود؛ این فیلم سینمایی تا چند هفته آینده، »پروانه ساخت« خود را 

دریافت  کند و کار تولید آن شروع  شود.
»شهید مهدی زین الدین« فرمانده لشکر 17 سپاه امام علی ابن ابیطالب)ع( قم در 
دوران دفاع مقدس؛ 24 اسفند 1338 هجری خورشیدی در تهران متولد شد و 27 آبان 
1363 هنگامی که به همراه برادرش »مجید« مسئول اطلاعات و عملیات تیپ 2 لشکر 
علی  ابن ابیطالب)ع(؛ برای شناسایی منطقه عملیاتی از کرمانشاه به سمت سردشت 
)آذربایجان غربی( در حال حرکت بود، در منطقه تپه ساروین با گروهک های ضد انقلاب 

درگیر و به فیض شهادت نایل آمد.   
مزار شهیدان مهدی و مجید زین الدین  در گلزار شهدای علی ابن جعفر)ع( شهر قم قرار 
دارد. استان قم بیش از 6 هزار و 90 شهید تقدیم انقلاب کرده  است و در این استان یکهزار 
و 293 شهید از 9 کشور جهان وجود دارد؛ این استان همچنین 11 هزار و 361 جانباز 

تقدیم انقلاب اسلامی کرده است و 591 آزاده و بیش از 400 شهید مدافع حرم دارد.
جمعیت ایثارگری استان قم )شهیدان، جانبازان، آزادگان، ایثارگران و خانواده های 

ایشان( حدود 70 هزار تَن هستند.
 

از سوی تیپ 8۳ رزمی تبلیغی امام صادق )ع( برگزار شد؛

بزرگداشتشهدایحادثهتروریستی
حرمرضویدرفیضیهقمبرگزارشد

مراسم بزرگداشت شهدای روحانی حادثه تروریستی حرم رضوی از سوی تیپ 83 رزمی 
تبلیغی امام صادق )ع( در مدرسه فیضیه قم برگزار شد.

مراسم بزرگداشت شهدای روحانی حادثه تروریستی حرم رضوی عصر دوشنبه از سوی 
تیپ 83 رزمی تبلیغی امام صادق )ع( و با حضور طلاب و روحانیون حوزه علمیه قم در 

شبستان مدرسه مبارکه فیضیه قم برگزار شد.
حجت الاسلام و المسلمین حسین جوشقانیان در این مراسم در سخنانی اظهار داشت: 
در دفاع مقدس روحاینت بالاترین شمار شهدا را در جبهه های حق علیه باطل داشته و 

همواره در میدان های مختلف خدمت به مردم ایران حضور داشته است.
در  داشتی  چشم  بدون  جهادگران  و  جهادی  طلاب  افزود:  قم  علمیه  حوزه  استاد 
معرکه های مختلف در صحنه خدمت رسانی به مردم حضور می یابند و در حقیقت عاملی 

برای امیدوار بودن جامعه به شمار می روند که از این افراد می بایست حمایت شود.
وی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان دارایی و اصلانی از شهدای ترویستی حرم 
مطهر رضوی عنوان داشت: دشمنان کشور و اسلام نمی توانند با ریختن خون شهدا، 
نظام اسلامی را تضعیف کنند؛ بلکه این شهادت ها موجب می شود انقلاب اسلامی با 
قدرت بیشتری مسیر خود را ادامه دهد. وی افزود: این عزیزان با زبان روزه در حرم مطهر 
رضوی و با لباس سربازی امام زمان )عج( پس از انکه سالیان دراز در مسیر محرومیت 
زدایی و خدمت به مردم تلاش کردند به درجه رفیع شهادت رسیدند که سعادتی بالاتر 
از این نیست. راوی دفاع مقدس با بیان اینکه شهادت بالاترین حسن عاقبت به خیری 
است افزود: شهادت در حقیقت مرگ تاجرانه است چرا که انسان با شهادت متاع خود که 
همانا حیات و زندگی است را به بهترین خریدار می فروشد و خانواده های شهدا نیز نباید 

احساس کنند که با رفتن عزیزشان خسارت دیده و ضرر کرده اند.
 

در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم مطرح شد:

جهادتبیینبایددراولویتنخست
دستگاههایاداریوفرهنگیقمقرارگیرد
در جلسه شورای فرهنگ عمومی که شامگاه دوشنبه در دفتر مقام معظم رهبری در قم 
برگزار شد، اعضا بر اولویت قرار دادن جهاد تبیین در دستگاه های عضو این شورا تاکید 

کردند. 
براساس این گزارش، دویست و پنجمین نشست شورای فرهنگ عمومی استان قم 
شامگاه دوشنبه به ریاست آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان مقدس کریمه 
اهل بیت)س( و با حضور حجت الاسلام محمدی عراقی مسئول دفتر رهبر معظم انقلاب 

در استان قم، استاندار و جمعی از مدیران کل استان برگزار شد.
در این جلسه  پس از بیان نقطه نظرات اعضای این شورا در باره ضرورت و فوریت جهاد 
تبیین، مصوب گردید که تمامی ادارات و دستگاه های عضو شورای فرهنگ عمومی 
استان، جهاد تبیین را به عنوان اولویت نخست طرح ها و برنامه های سازمان مطبوع خود 
در سال جاری قرار دهند و ضمن مطالعه محیط پیرامونی و وضعیت سنجی مخاطبان، 
طرح ها و برنامه های خود را برای سال 1401 به دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی استان 
ارائه کنند.  همچنین با توجه به آمادگی موسسه تنظیم و نشر آثار مقام معظم رهبری برای 
تامین محتوای مورد نیاز در امر جهاد تبیین، توصیه گردید که دستگاه های عضو شورای 
فرهنگ عمومی استان علاوه بر استفاده از ظرفیت های پژوهشی داخلی خود، از ظرفیت 

و همکاری این موسسه نیز استفاده نمایند.

ابتدای اسفندماه سال گذشته بود که رئیس جمهوری 
از توجه جدی دولت برای اجرای برنامه های رفع فقر 
مطلق با محوریت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
خبر داد و چندی بعد در میان سندهای تحولی دولت، 
برنامه اصلاحی مبارزه با فقر و استقرار نظام تامین 

اجتماعی با رویکردی جامع و علمی منتشر شد.
و  برنامه ها  از  فراتر  اما،  فروردین ماه   21 یکشنبه 
رویکردهای مثبت دولت، »سیاست های کلی تامین 
اجتماعی« از سوی رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد که 
قرار  نظام  مختلف  دستگاه های  سرلوحه  است  لازم 
گیرد؛ چنانچه ساعاتی بعد، به استناد مباحث جلسه 
هیات دولت، حجت الله عبدالملکی وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی اعلام کرد که »رئیس جمهوری ظرف 2 
تا 2 و نیم ماه برای اجرایی شدن سیاست های ابلاغی 
انقلابی  نهادهای  و  با همکاری دستگاه ها  رهبری، 
ماموریت و فرصت داد و نیز در وزارت کار، مجموعه ای 
کار  انجام  به  موظف  راستا  همین  در  همکاران  از 

شده اند«.
و  زندگی  وضع  به  رسیدگی  گرچه  اینکه  واقعیت 
طبقه های  ویژه  به   مردم  مختلف  اقشار  از  حمایت 
ضعیف، همواره از دغدغه های امام)ره( و رهبر معظم 
انقلاب بوده اما تاکنون استقرار یک نظام جامع تامین 
به دلایل  اجتماعی،  پایه ای  حمایت های  تضمین  و 

مختلف به تاخیر افتاده است.
در چند سال اخیر نیز با گرانی و تورم های شدید، 
معیشت مردم در مضیقه مضاعف قرار گرفته و ابلاغ 
همین  در  باید  را  اجتماعی  تامین  سیاست های 
مسیر ارزیابی کرد؛ سیاست هایی که موید وعده های 
باید  و  است  سیزدهم  دولت  رئیس  عدالت خواهانه 

هرچه سریع تر اجرایی شود.
بیشتر  نکته  ابلاغیه رهبری، چند  به متن  نگاه  با 
مورد توجه قرار می گیرد که بیانگر دقت نظر ایشان و 
نهاد مشورتی )مجمع تشخیص مصلحت( در تدوین 
آن بوده است و پنج محور با اهمیت مضاعف و تازه به 
چشم می خورد، که نیازمند برجسته سازی، بازنمایی و 

بسط رسانه ای بیشتر است:
الف- تاکید بر »کرامت بخشی«

به  در مقدمه ابلاغیه 9 بندی رهبر معظم انقلاب 
سران قوای سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
»برنامه  ارائه  برای  ماهه   6 فرصت  به  ابتدا  نظام، 
جامع تحقق این سیاست ها« اشاره شده که شامل 
تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرایی لازم 
است؛ آنگاه تحقق آن به  عنوان یک سند بالادستی، 
مستلزم »تغییرات اساسی در قوانین و مقررات جاری 

و تلاش های جدی در این عرصه« عنوان شده است.
رفاه  »ایجاد  برای  مهم  ویژگی  چند  ادامه  در 
عمومی، بر طرف ساختن فقر و محرومیت، حمایت 
از جمله بی سرپرستان،  و گروه های هدف  اقشار  از 

است؛  آمده  سالمندان«  و  معلولان  کارافتادگان،  از 
عدالت بنیان،  »توانمندساز،  نظامی  جمله   از 
کرامت بخش و جامع« برای همگان. در واقع در صدر 
توصیه ها و خط مشی های کلان این بخش لازم است 
علاوه بر جامعیت و فراگیری اقشار مختلف، رعایت 
منزلت  تا  شود  لحاظ  نیز  نیازمندان  کرامت  و  شان 

دینی-انسانی آنها محفوظ بماند.
این نکته از تاکیدات مهمی است که انتظار می رود 
رعایت  جد  به   نیکوکاری  و  حمایتی  نهادهای  همه 
کنند. روشن است که جنبه دیگر کرامت افزایی، توجه 
به ارتقای سطح معیشت و زندگی نیازمندان به گونه ای 
است که نیازی به دریافت کمک  های مالی و حمایتی 
نباشند؛ ابن جنبه از کرامت و منزلت بخشی، گاه در 

برنامه های امدادی مغفول مانده است.
ب- توجه به »آحاد جامعه«

جامعه  برای  اجتماعی  تامین  از  صحبت  وقتی 
هشتاد و چند میلیونی ایران می شود، منظور همه 
که  است  سرزمین  این  شهروندان  تک تک  و  افراد 
حق برخورداری از امکانات پایه  برای زندگی و زیست 
برخی  میان  در  متاسفانه  دارند؛  بهینه  و  کریمانه 
مسئولان در سال های گذشته و در تلاطم های ارزی- 
فقط  بهداشتی-دارویی،  مباحث  در  ویژه  به   ریالی، 
صحبت از ارتقای خدمات برای صاحبان انواع بیمه ها 
بوده است، به طور مثال درباره موضوع مهم دارو و 

دسترسی های بهداشتی-درمانی.
تامین  ابلاغی  سیاست های  متن  در  دقت  اما 
اجتماعی نشان می دهد در این »سند بالادستی« به  
تلویح در چند بند و به  تصریح چندبار از عبارت »آحاد 
تامین  جز  معنایی  که  است  شده  استفاده  جامعه« 
اجتماعی مطلوب برای »همه افراد« ندارد؛ از جمله در 
بند 5 )امور بیمه پایه برای آحاد جامعه متناسب با وضع 
آنان( و بند 6 )در بحث بسط و تأمین عدالت اجتماعی، 
یارانه ها،  هدفمندسازی  با  طبقاتی  فاصله  کاهش 

دسترسی آحاد جامعه به خدمات تأمین اجتماعی(.
در اظهار نظرهای مدیران گفته می شود بین 8 تا 13 
میلیون ایرانی تحت پوشش هیچ نوع بیمه ای نیستند؛ 
اکنون با گذشت 43 سال از انقلاب اسلامی شایسته 
است همه نهادها طرحی نو درافکنند که حداکثر تا 
پایان دولت سیزدهم، »آحاد جامعه« حداقل از نعمت 

»بیمه پایه« برخوردار شوند.
پ- توجه به تعهدات »بین نسلی«

نکته مهم دیگری که در متن ابلاغی تاکید شده، 
برنامه ریزان  و  مسئولان  توجه  و  حساسیت  فراخوان 
تامین اجتماعی، به تعهدهای بین نسلی و پایبندی 
به آن است؛ از جمله در بند سه با عنوان »پایبندی 
به حقوق و رعایت تعهدات بین نسلی و عدم تحمیل 
طرح های فاقد تضمین مالی بین نسلی و حفظ ارزش 
ذخایر سازمان ها و صندوق های بیمه گر اجتماعی« و 

در بند چهار درباره »رعایت قواعد بیمه ای و تأمین بار 
مالی تضمین شده و بین نسلی«.

به نظر می رسد این حساسیت، معطوف به برخی 
گاه،  که  است  بوده  اجرایی  مسئولان  غفلت های 
سرمایه بین نسلی صندوق های تامین اجتماعی را به 
چشم منبعی برای استقراض یا هزینه، در زمان حال 
می دیدند و توجهی به این میراث ارزشمند اجتماعی و 

همگانی نداشته اند.
مشابه این رفتار در مورد صندوق توسعه ملی نیز رخ 
داده است و به جای نگاه به ارزش راهبردی و درازمدت 
آن برای نسل های کنونی و بعدی، دستمایه برداشت و 
استقراض شده است. این نکته کلیدی لازم است در 
تدوین نظام نامه اجرایی تامین اجتماعی کشور لحاظ 

شود.  
ت- »نظام ملی احسان«

یکی از نکات مهم دیگر که تاکنون کمتر به آن توجه 
شده، »استقرار نظام ملی احسان و نیکوکاری« ذیل 
ایجاد پیوند میان ظرفیت های مردمی و دستگاه های 
موظف است. در کنار کمبودهای فراگیری و گستره 
برخورداری آحاد جامعه به  ویژه نیازمندان از کمک های 
و  پراکندگی  کنونی،  آسیب های  از  یکی  حمایتی، 
آشفتگی در کمک رسانی و پوشش نیازمندان واقعی 
است که گاه، منتهی به برخورداری چندباره عده ای 

خاص و محرومیت دیگران می شود.
کلی  سیاست های  متن  در  نکته  این  به  توجه 
از  توانست  خواهد  ممکن  تاحد  اجتماعی،  تامین 
کنونی  شیوه های  نقایص  برخی  و  موازی کاری ها 

بکاهد.
ث- »پیوست تامین اجتماعی« طرح های کلان

در کنار موارد یادشده و نیز تاکید ابلاغی رهبر معظم 
انقلاب بر »امور بیمه های مازاد و تکمیلی« و »زدودن 
الزام  متن،  این  آخر  بند  در  فقر«،  آشکار  جلوه های 
پیوست  »تهیه  به  کشور  کلان  برنامه های  و  طرح ها 
آسیب های  بسیاری  از  که  است  اجتماعی«  تأمین 
بار  افزودن  مانع  و  کرد  خواهد  جلوگیری  پسینی 

هزینه ای درآینده به این بخش خواهد شد.
این نکته از آن جهت اهمیت فراوان دارد که تجربه 
نزدیک به هشت دهه بودجه نویسی و طرح های توسعه 
کشور نشان می دهد، غفلت از آثار و پیامدهای فقرزایی، 
برخی از مزیت های طرح های کلان را متاثر ساخته 
همچون  مورادی  در  می توان  را  موضوع  این  است. 
طرح  تعدیل اقتصادی و خودگردانی بیمارستان ها دید 
که در زمان اجرا، سبب خسارات پیدا و پنهان بسیار و 

گسترش شکاف طبقاتی در کشور شد.
امید است با دقت در این نکات و دیگر موارد مطرح 
شده در سیاست های کلی، یکبار برای همیشه شاهد 
شکل گیری نظام اجتماعی شاخص و در تراز انقلاب 

اسلامی باشیم.

نگاهی به ابلاغیه جدید رهبر معظم انقلاب؛

سیاست های کلی تامین اجتماعی؛ از »کرامت بخشی« تا »نظام ملی احسان«



5 اقتصادیچهار شنبه-24فروردین ماه 1401-    سال بیست  وپنجم -   شماره 5480

بررسی عملکرد دستگاه های اجرایی در صدور مجوزهای کسب وکار؛

حسینی:بایدبهبودمحیطکسبوکار
بهیکنهضتملیتبدیلشود

رئیس کمیسیون کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 44 
قانون اساسی گفت: تا وقتی بهبود محیط کسب وکار به یک اراده، برنامه و نهضت 
ملی تبدیل نشود نمی توان انتظار داشت در سال آینده رتبه کسب و کار ما از سه 
رقمی به دو رقمی تبدیل شود. دولت و قوه قضائیه و همه نهادها باید پای کار بیایند 

و هیچ استثنائی در این زمینه وجود ندارد.
سیدشمس الدین حسینی در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس و در جریان 
بررسی گزارش کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت بر اجرای اصل 44 
قانون اساسی درخصوص عملکرد دستگاه های اجرایی در زمینه صدور مجوزهای 
کسب و کار، یکی از مهم ترین مشکلات کشور را معیشت و پایین بودن کاهش نرخ 
اشتغال و افزایش نرخ بیکاری دانست و گفت: حل مشکل تولید راهکاری برای 

رفع این معضلات است.
وی با اشاره به نام گذاری سال های اخیر از سوی مقام معظم رهبری گفت که 
بهبود وضعیت تولید در گروی سرمایه گذاری است که آن هم به زیرساخت هایی 
از جمله بهبود محیط کسب و کار نیاز دارد. همچنین حفظ و افزایش تولید و بهبود 

محیط کسب وکار به اهتمام احتیاج دارد.
وی با اشاره به قانون اصلاح مواد یک و 7 قانون اصل 44 گفت: در این قانون 
چند مولفه کلیدی برای محیط کسب وکار پیش بینی شد از جمله آن می توان 
به ساده سازی شرایط و فرآیندهای صدور مجوزها و شفاف سازی و حذف رانت 
ها ، کاهش هزینه و زمان صدور مجوزها اشاره کرد. شاید اولین بار است که در 
اقتصاد ایران قانونی تصویب می شود که فرد را به این دلیل که طبق قانون مجوزی 
را صادر نکرده مورد شکایت و بازخواست قرار می دهد و در نهایت ایجاد ضمانت 
های اجرا از جمله این مولفه ها است. حسینی با بیان اینکه ما دچار یک عقب 
ماندگی، کندی و لختی در اجرای قوانینی از این دست هستیم، افزود: برای 
اصلاح چنین فرآیندی باید فرهنگ کسب و کار و فرهنگ حاکم بر دستگاه های 
اجرایی در راستای حمایت از کسب و کار اصلاح شود. قاطبه دستگاه های اجرایی 
خود را قیم حس می کنند به طوری که وقتی فردی برای راه اندازی یک کسب وکار 
اعم از گلخانه یا مشاغل خانگی مراجعه می کند فرد صادر کننده مجوز به دنبال 
تسهیل و همراهی نیست گویی باید اجازه ای که متعلق به اوست به فرد دیگری 
بدهد، بنابراین تا زمانی که این فرهنگ اصلاح نشود نمی توان محیط کسب و 
کار را رقابتی کرد. رئیس کمیسیون کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید و نظارت 
بر اجرای اصل 44 قانون اساسی با قدردانی از رییس جمهور برای توجه به این 
موضوع گفت: وزارت اقتصاد هم تلاش هایی انجام داده و برخی دستگاه ها به 
خوبی همکاری کردند، اما برخی دستگاه ها به هیچ وجه همکاری نکردند. بهبود 
محیط کسب و کار به یک اراده، برنامه و نهضت ملی تبدیل نشود نمی توان انتظار 
داشت در سال آینده رتبه کسب و کار ما از سه رقمی به دو رقمی تبدیل شود. دولت 
و قوه قضائیه و همه نهادها باید پای کار بیایند و هیچ استثنائی در این زمینه وجود 
ندارد.  این نماینده مجلس ادامه داد: در کنار دستگاه های ملی، استانداری ها، 
شهرداری ها و دستگاه های منطقه ای بسیار حائز اهمیت هستند، انتظار داریم 
وزیر کشور نقش استانداری ها را در حکمرانی تقویت کند. شهرداری ها نیز باید 
پاسخگو باشند اما هنوز هیچ اقدام موثری در این زمینه انجام نداده اند. یکی دیگر 
از مشکلاتی که با آن در این حوزه مواجه هستیم کانون های حرفه ای هستند که 
متاسفانه به جای اینکه شرایط را تسهیل کنند به انحصارگرانی تبدیل شده اند که 

مسئولیتی در قبال شرایط و فرآیند کسب و کار ندارند.
حسینی افزود: از وزارت امور اقتصادی و دارایی انتظار داریم به نتیجه کار توجه 
کند، هنوز مجوزهایی یا احصاء نشده یا مورد تفاهم با وزارت اقتصاد و دارایی قرار 
نگرفته اند، بنابراین انتظار داریم وزارت اقتصاد و دارایی تمام مجوزها را فهرست 
کرده و شناسنامه برای همه آن ها تهیه کند و این در حالی است که کار در شرایط 
کنونی ناقص انجام می شود. رئیس کمیسیون کمیسیون ویژه جهش و رونق 
تولید و نظارت بر اجرای اصل 44 قانون اساسی در پایان گفت: اختلاف نظری 
بین وزارت اقتصاد و دستگاه های اجرایی برای اینکه یک مجوز اعلام محور و ثبت 
محور بوده و یا آن مجوز باید تعیین محور باشد، وجود دارد که باید به آن پایان داده 
شود و انتظار داریم از ظرفیت همین قانون استفاده کند، همچنین رئیس جمهور 

ورود پیدا کند تا این مسئله حل شود.

با رشد 4۳ درصدی؛

تجارتایرانباهمسایگانبه۵۲میلیارد
دلاررسید

رییس کل گمرک ایران گفت: تجارت کشور با همسایگان در سال 1400 با رشد 
23 درصدی در وزن و 43 درصدی در ارزش به بیش از 100 میلیون تن کالا و در 

ارزش به 51 میلیارد دلار رسید.
»علیرضا مقدسی« در خصوص تجارت با 15 کشور همسایه، اظهار داشت: 
سیاست همگرایی ایران با کشورهای منطقه به ویژه همسایگان در دولت سیزدهم 
موجب شده به موازات تلاش برای افزایش تولید در کشور، رشد تجارت با همه 

کشورها به ویژه همسایگان را شاهد باشیم.
وی افزود : 100 میلیون و 131 هزار تن کالا به ارزش 51 میلیارد و 875 میلیون 
دلار در سال 1400 بین ایران و 15 کشور همسایه تبادل شد که 75 میلیون و 445 
هزار تن به ارزش 26 میلیارد و 29 میلیون  دلار سهم صادرات ایران به این کشورها و 
24 میلیون و 686 هزار تن به ارزش 25 میلیارد و 846 میلیون دلار نیز سهم واردات 
بوده است. رییس کل گمرک ایران خاطرنشان کرد: سال 1400 شاهد افزایش 
به کشورهای  ارزشِ کالاهای صادراتی  12 درصدی در وزن و 29 درصدی در 
همسایه بودیم و در واردات نیز رشد 68 درصدی در وزن و 60 درصدی در ارزش 
به ثبت رسیده است. وی تاکید کرد: عراق با هشت میلیارد و 900 میلیون دلار و 
رشد 21 درصدی، ترکیه با 6 میلیارد و 100 میلیون دلار و رشد 141 درصدی، 
امارات با چهار میلیارد و 900 میلیون دلار و کاهش هشت درصدی، افغانستان با 
یک میلیارد و 800 میلیون دلار و کاهش 20 درصدی و پاکستان با یک میلیارد و 
300 میلیون دلار و رشد 24 درصدی پنج مقصد اول کالاهای صادراتی ایران به 15 

کشور همسایه در سال 1400 بودند.
مقدسی تاکید کرد: عمان با 716 میلیون دلار و رشد 63 درصدی، روسیه با 579 
میلیون دلار و رشد 15 درصدی، جمهوری آذربایجان با 565 میلیون دلار و رشد 
11 درصدی، ترکمنستان با 335 میلیون دلار و رشد 144 درصدی، ارمنستان با 
304 میلیون دلار )بدون تغییر(، قزاقستان با 187 میلیون دلار و رشد 11 درصدی، 
کویت با 158 میلیون دلار و رشد 2 درصدی، قطر با 134 میلیون دلار و کاهش 20 
درصدی، بحرین با 10 میلیون دلار و رشد 15 درصدی و عربستان با 41.4 هزار 

دلار، 10 مقصد بعدی صادرات کالاهای ایرانی به کشورهای همسایه بوده است.
معاون وزیر اقتصاد درخصوص میزان واردات از هر کدام از کشورهای همسایه 
گفت: امارات با 16 میلیارد و 500 میلیون دلار و رشد 69 درصدی، ترکیه با پنج 
میلیارد و 300 میلیون دلار و رشد 20 درصدی، روسیه با یک میلیارد و 700 
میلیون دلار و رشد 54 درصدی، عراق با یک میلیارد و 200 میلیون دلار و رشد 
790 درصدی و عمان با 619 میلیون دلار و رشد 43 درصدی، پنج کشور طرف 
معامله با ایران برای تامین نیازهای کشور در بین همسایگان در سال 1400 بودند.
وی افزود: پاکستان با 312 میلیون دلار، قزاقستان با 78 میلیون دلار، جمهوری 
آذربایجان با 42.6 میلیون دلار، ترکمنستان با 33.3 میلیون دلار، افغانستان با 
21.1 میلیون دلار، ارمنستان با 20.2 میلیون دلار، کویت با 14.8 میلیون دلار، 
قطر با 9.6 میلیون دلار و بحرین با 1.5 میلیون دلار به ترتیب 10 کشور دیگر 

همسایه، برای تامین  کالاهای مورد نیاز برای کشورمان در سال 1400 بودند.

یک کارشناس بازار سرمایه به عوامل تأثیرگذار در روند مثبت بازار سهام اشاره 
کرد و گفت: دلیل اصلی افزایش حجم، ارزش معاملات و ورود نقدینگی به 
بازار سرمایه طی یک ماه گذشته اخبار مثبت مذاکرات برجامی، حذف ارز 
4200 تومانی و حواشی پیرامون صنعت خودرو در خصوص واگذاری سهام 

دولت است.
برای  سرمایه  بازار  جذابیت  افزایش  به  سریزدی«  غلام  حاجی  »مهدی 
سرمایه گذاری اشاره کرد و افزود: کاهش ارزش سهام شرکت ها تحت تاثیر 
ریزش بیش از یک سال و نیم قیمت ها، جذابیت سرمایه گذاری در بازار 

سرمایه را نسبت به سایر بازارهای موازی افزایش داده است.
وی اظهار داشت: همچنین به طور معمول بازار سرمایه ابتدای سال را تحت 
تاثیر پایان فروش کدهای اعتباری برای پرداخت هزینه های پایان سال این 

شرکت ها متعادل و رو به بالا آغاز می کند.
حاجی غلام سریزدی به دیگر عوامل تأثیرگذار در بازگشت شاخص بورس به 
مدار صعودی اشاره کرد و گفت: دلیل اصلی افزایش حجم، ارزش معاملات 
و ورود نقدینگی به بازار سرمایه طی یک ماه گذشته اخبار مثبت مذاکرات 
برجامی، حذف ارز 4200 تومانی و نیز حواشی پیرامون صنعت خودرو در 
خصوص واگذاری 40 درصدی سهام شرکت سایپا و 25 درصدی سهام 

شرکت ایران خودرو توسط دولت است.
این کارشناس بازار سرمایه در ادامه بیان کرد: فعالان بازار سرمایه ارزش 
جایگزینی این شرکت ها را باوجود زیان انباشته بالای آن ها بیشتر از قیمت 
تابلو برآورد می کنند، اما همچنان ابهاماتی در خصوص نحوه فروش سهام 

این شرکت ها وجود دارد.

وی خاطرنشان کرد: در یک ماه گذشته با لیدر شدن گروه خودرویی در بازار 
سرمایه، ارزش سهام بسیاری از شرکت ها با افزایش 20 تا 50 درصدی همراه 
شد، اما در شرایط فعلی، بازار به شفافیت بیشتر در خصوص نحوه واگذاری و 

قیمت این انتقال سهم در شرکت های خودرویی نیاز دارد.
حاجی غلام سریزدی معتقد است که اخبار پیرامون مذاکرات منطقه ای و 
برجامی می تواند تاثیر بسیاری در ادامه دار بودن روند مثبت بازار داشته باشد.
این کارشناس بازار سرمایه نرخ دلار را جزئی از مولفه های اصلی در فراز 
و فرودهای بازار سرمایه عنوان کرد و گفت: پیش بینی این نرخ همواره با 
چالش هایی روبرو بوده که این امر منجر به ایجاد برخی از نوسان در معاملات 

بورس شده است.
وی ابهاماتی مانند توافق برجام، میزان فروش نفت، میزان کسری بودجه ی 
دولت، نرخ بهره بانکی و درنهایت نرخ تورم را جزو عوامل تأثیرگذار بر نرخ 
دلار دانست و اضافه کرد: در صورت توافق برجام، انتظار اقبال به سمت 
سهم های ریالی چندان دور از ذهن نخواهد بود؛ همچنین کاهش قیمت 
دلار موجب ایجاد نوسان در بازار سرمایه می شود، اما در این میان مرحله ای 

بودن توافق در برجام زمینه افزایش این نوسانات را فراهم می کند.
حاجی غلام سریزدی با بیان اینکه جذابیت قیمت سهام شرکت های دلاری 
در این برهه از زمان زمینه ساز فرصت مناسب برای سرمایه گذاری خواهد 
بود، گفت: این احتمال وجود دارد که در صورت عدم توافق؛ شاهد نوسانات 
منفی در بازار باشیم، اما بازار سرمایه در بلندمدت به دلیل رشد قیمت دلار با 
یک تاخیر زمانی ابتدا با رشد گروه های دلاری و در ادامه سهام شرکت های 
دارایی محور همچون تجربه سال های گذشته با روند مثبت روبه رو خواهد 

بود.
توافق  حصول  صورت  در  کرد:  خاطرنشان  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
برجام و افزایش فروش نفت در قیمت های جذاب فعلی، سرمایه گذاری 
و  پتروشیمی  گاز،  نفت،  حوزه  به خصوص  کشور  زیرساخت های  در 

زیرساخت های هوایی و ریلی در کشور افزایش پیدا می کند.
وی اظهار داشت: این سرمایه گذاری ها بسیاری از چالش های پیش روی 
بازار سرمایه ازجمله قطعی های برق و گاز را در بلندمدت مرتفع خواهد کرد.

وی خاطرنشان کرد: بر اساس پیش بینی های صورت گرفته به نظر می رسد 
که در صورت کاهش قیمت دلار، بازارهای موازی مانند دلار، طلا، مسکن و 
خودرو که در چند سال اخیر با رشد فزاینده ناشی از افزایش قیمت ارز روبه رو 
بودند، با رکود مواجه شوند، این در حالی است که باوجود رشدهای اخیر 
بازار سرمایه این بازار همچنان نسبت به دوران رشد خود در سال 99 فاصله 

بسیاری داشته و از این حیث دارای جذابیت سرمایه گذاری است.

کارشناس بازار سرمایه تشریح کرد؛

بازار سهام تحت تاثیر چه عواملی صعودی شد؟

به  روند صعودی  بازگشت  به  اقتصادی مجلس  رییس کمیسیون 
شاخص بورس و عوامل تاثیرگذار بر آن اشاره کرد و گفت: با توجه به 
تغییرات منطقه ای، مسایل مربوط به برجام و اقدامات انجام شده در 

حوزه داخلی، روند آینده بازار سرمایه امیدوار کننده است.
»محمدرضا پورابراهیمی« به بازگشت روند صعودی به شاخص بورس 
و عوامل تاثیرگذار بر آن اشاره کرد و افزود: سال گذشته پیش بینی ها 
در خصوص روند معاملات بورس، مطابق با روند فعلی بازار بود، زیرا بر 
اساس برآوردها قیمت سهام شرکت ها در ایران در پایان سال 1400 به 

حداقل ترین نرخ ممکن رسید.
وی اظهار داشت: اکنون پیش بینی ما این است که روند بهاری بازار 
سهام پایدار بوده و افزایش قیمت سهام شرکت ها ادامه دار خواهد بود.

پورابراهیمی، قیمت سهام شرکت ها را انعکاسی از دارایی های واقعی 
آنها دانست و گفت: برای مثال عملکرد و دارایی شرکت هایی مانند 

شرکت سیمانی یا فولادی در قیمت سهام آنها انعکاس پیدا می کند.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: نمی توان در اقتصاد 
کشور شاهد اثر تورمی باشیم و قیمت دارایی  واقعی شرکت ها با روند 

صعودی همراه باشد، اما نرخ سهام آنها در مسیر نزولی قرار بگیرد.
عوامل تاثیرگذار در روند ریزشی شاخص بورس در سال گذشته

وی به عوامل تاثیرگذار در روند ریزشی شاخص بورس در سال گذشته 
اشاره کرد و افزود: این اتفاق ناشی از صعود بی رویه ای بود که بازار از 
مدت ها قبل در پیش گرفته بود و قیمت سهام شرکت ها رشد غافلگیر 

کننده ای را تجربه کردند.
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: صعود بی رویه شاخص بورس در یک 
سال و نیم گذشته به دلیل عدم نظارت و کنترل هایی بود که در این 

بازار شاهد بودیم. به گفته رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، در روند 
سال گذشته بازار برخی تخلفات انجام شد که اکنون پرونده قضایی آنها 

در حال بررسی است.
روند آینده بازار سرمایه امیدوار کننده است

وی، روند معاملات بورس را برای سال 1401 مورد پیش بینی قرار 
داد و گفت: براساس پیش بینی های انجام شده به نظر می رسد که 
به  مربوط  ای، مسایل  منطقه  تغییرات  با  متناسب  بورس  شاخص 
برجام، اقدامات انجام شده در حوزه داخلی و آغاز اقدامات توانمند 
سازی درونی اقتصاد ایران در دولت سیزدهم و نیز با توجه به افت 
شدید قیمت سهام شرکت ها در سال 1400 بتواند روندی مثبت را در 
پیش بگیرد؛ بنابراین با توجه به ارزیابی چنین مسایلی روند آینده بازار 

سرمایه امیدوار کننده است.
حذف قیمت گذاری دستوری و تاثیر آن بر معاملات بورس

پورابراهیمی به حذف قیمت گذاری دستوری و تاثیر آن بر معاملات 

بورس اشاره کرد و افزود: حذف قیمت گذاری دستوری که در دولت 
سیزدهم شتاب بیشتری به خود گرفت از جمله متغیرهایی است 
که می تواند در کنار دیگر مولفه های اثرگذار، با تاثیر مثبت بر روند 

معاملات بورس همراه شود.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: به هر میزان که در 
اقتصاد کشور زمینه حذف و کاهش قیمت گذاری دستوری فراهم 

شود، به مراتب شاهد اثر مثبت آن در بازار سرمایه خواهیم بود.
وی به معایب وجود قیمت گذاری دستوری در اقتصاد کشور اشاره 
کرد و گفت: اکنون به جای آنکه انتفاع فعالیت شرکت ها به سهامداران 
برسد، سود این شرکت ها تحت تاثیر اعمال قیمت گذاری دستوری در 
اختیار دلالان قرار می گیرد که این امر باعث می شود تا دیگر سودی 

عاید تولیدکننده و مصرف کننده  نشود.
پورابراهیمی با تاکید بر اینکه با حذف قیمت گذاری دستوری قیمت 
ها منطقی تر خواهد شد و تولید هم با منافع بیشتری همراه می شود، 
قیمت گذاری  حذف  از  بتواند  که  تولیدی  واحد  هر  داشت:  اظهار 
دستوری دارای منفعت شود، سهامداران هم در این زمینه با افزایش 

قیمت سهام خود نفع بیشتری را به دست خواهند آورد.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، به عرضه کالاها در بورس کالا 
قانون  متن  شده،  انجام  پیگیری های  براساس  افزود:  و  کرد  تاکید 
جدید بازار سرمایه با اصلاحاتی همراه شد و در یک ماه آینده گزارش 

کمیسیون اقتصادی مجلس نهایی خواهد شد.
و  پذیرش همه کالاها  الزامات  این اصلاحیه،  براساس  افزود:  وی 
فرآیندهای کالایی در کشور باید در بورس کالا انجام شود که این اتفاق 

کمک کننده به شفافیت آمارها و اصلاح نظام اقتصادی خواهد بود.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

روندآیندهبازارسرمایهامیدوارکنندهاست

یک کارشناس اقتصادی:

دولتاجازهدهد،برجامنرخارزوتورمراکاهشمیدهد
 یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: اگر برجام احیا 
شود و درصورتی که دولت مانع نشود، نرخ ارز کاهش می یابد 
و در این صورت نرخ تورم هم پایین می آید. از سوی دیگر 
انتظارات تورمی در جامعه هم کاهش خواهد داشت و دیگر 
به شدت دوره رشد نرخ ارز نخواهد بود. در این شرایط حتما 
با کاهش نرخ تورم مواجه خواهیم بود مگر اینکه دولت اجازه 

کاهش نرخ ارز را ندهد.
مرتضی عزتی درباره پیامد افزایش شاخص فلاکت در ایران 
اظهار داشت: قطعا بالا بودن هم نرخ تورم و هم نرخ بیکاری 
ضرر زیادی برای اقتصاد خواهد داشت. در دنیا نرخ بیکاری 
تا 15 درصد است و به ندرت  تا 12  بین یک و دو درصد 

درصدهای بالاتر از این اعداد وجود دارد.
عدد  کشور ها  از  تعدادی  در  تورمی  نرخ  اما  افزود:  وی 
بالایی است و در شرایطی که نرخ بیکاری هم بالا باشد، 
این دو شاخص باهم ترکیب خوبی نیستند. اما در مورد نرخ 
تورم نمی توان کشورها را از این نظر مورد بررسی قرار داد 
چراکه سیاست برخی از کشورها از افزایش نرخ تورم تا یک 
حدی، ایجاد تحرک در اقتصاد است از این رو سیاست های 
انبساطی را دنبال می کنند. در صورت تحقق این سیاست 
وضعیت  است  ممکن  تورم  نرخ  افزایش  شرایط  در  حتی 
اقتصادی مردم ارتقا پیدا کند اما اغلب موارد افزایش نرخ 
تورم خارج از اراده دولت است  و نرخ بیکاری هم در این 

شرایط کاهش پیدا نمی کند.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به شرایطی که افزایش 
نرخ تورم منجر به بهبود شرایط مردم می شود، گفت: در 
برخی از کشورها در حالی که نرخ تورم افزایش یافته و در 

عین حال نرخ بیکاری کاهش پیدا کرد در این شرایط ممکن 
است نرخ فلاکت بالا رفته باشد اما در نهایت وضعیت مردم 

بهتر شده  است.
عزتی با بیان اینکه اهمیت نرخ بیکاری بیشتر از نرخ تورم 
است،  ادامه داد: قطعا بالا بودن نرخ بیکاری و تورم هر دو به 
طور مستقل نشان دهنده وضعیت خوبی از اقتصاد نیست 

اما به شرط کاهش شدید نرخ بیکاری، اگر نرخ تورم هم 
افزایش یابد، می تواند برای اقتصاد کشور مفید باشد چراکه 
در این شرایط افزایش اشتغال و تولید، اقتصاد به سمت  
ثبات می برند و پس از مدت زمانی حتی نرخ  رشد اقتصادی 

افزایش پیدا می کند.  
نمی تواند  فلاکت  شاخص  حال  هر  به  کرد:  تاکید  وی 

گویای واضح و عمده از اقتصاد باشد و برداشت ترکیب این 
دو شاخص گمراه کننده است.

عزتی درباره پیش بینی برخی از کارشناسان درباره افزایش 
نرخ تورم در سال 1401 گفت: اگر سیاست های اعلام شده 
از سوی دولت به سمت اقتصاد انقباضی حرکت کنند مانند 
کاهش تسهیلات به معنای کنترل حجم پول و نقدینگی، 
احتمال کنترل تورم وجود دارد چراکه فشار نقدینگی کاهش 

پیدا می کند که این خود عامل مهار تورم خواهد بود.
این کارشناسان اقتصادی ادامه داد: اما اگر شاهد اتفاقات 
منفی باشیم مانند حذف ارز 4200 تومانی یا حذف برخی از 
یارانه ها از جمله بنزین و مشابه آن، به احتمال بسیار زیاد تورم 
قابل توجهی ایجاد می شود. اما در صورتی که دولت قصد 
حذف یارانه ها را نداشته باشد، تورم ناشی از این تصمیمات و 

سیاست ها در اقتصاد ظاهر نخوهد شد.
اظهار  برجام  احیای  وجود  با  تورمی  شرایط  درباره  وی 
مانع  دولت  که  درصورتی  و  شود  احیا  برجام  اگر  داشت: 
نشود، نرخ ارز کاهش می یابد و در این صورت نرخ تورم هم 
پایین می آید. از سوی دیگر انتظارات تورمی در جامعه هم 
کاهش خواهد داشت و دیگر به شدت دوره رشد نرخ ارز 
نخواهد بود و در این شرایط حتما با کاهش نرخ تورم مواجه 

خواهیم بود مگر اینکه دولت اجازه کاهش نرخ ارز را ندهد.
عزتی با بیان اینکه انتظارات مثبت مردم و کاهش انتظارات 
مردمی موجب مهار افزایش نرخ تورم می شود و پس از مدتی 
منجر به کاهش نرخ تورم خواهد شد، اظهار داشت: اگر در 
این مدت به طور واقعی از تولید حمایت شود به طور قطع 

اثرگذاری موثری بر کاهش نرخ تورم می بینیم.
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 تیم ملی فوتبال ایران بدون در نظر گرفتن چند روز منتهی به جام جهانی 2022 
باید در 2 پنجره فیفا، حداکثر 6 مسابقه تدارکاتی برگزار کند و تقویم قاره های 
مختلف، امکان یا عدم امکان برگزاری بازی دوستانه با آنها را تا حد زیادی مشخص 

می کند.
بر اساس این گزارش، دوازدهم فروردین ماه بود که مشخص شد تیم ملی فوتبال 
ایران باید در گروه دوم رقابت های جام جهانی 2022 قطر با تیم های انگلیس، 

ایالات متحده آمریکا و یکی از بین اسکاتلند، اوکراین یا ولز پیکار داشته باشد.
زمان ویژه برگزاری جام جهانی و همچنین شرایطی که شیوع کرونا به وجود 
آورده، موجب شده تا تیم های حاضر در جام بیست و دوم فرصت چندانی برای 
آماده سازی نداشته باشند. به جز چند روز منتهی به جام جهانی که تیم ها در قطر 
حاضر می شوند، 2 پنجره بازی های ملی توسط فیفا در نظر گرفته شده است. 
اولین فیفادِی از 30 مه تا 14 ژوئن )9 تا 24 خردادماه( و دیگری از 19 تا 27 

سپتامبر )28 شهریور تا پنجم مهرماه( خواهد بود.
ما هم مثل الباقی تیم ها به دنبال این هستیم تا بتوانیم با تیم هایی جدال داشته 
باشیم که شبیه به تیم های هم گروه مان باشند. ما باید با 2 تیم اروپایی و یک تیم 
از کونکاکاف رقابت کنیم. اما آیا امکان برگزاری بازی دوستانه با نمایندگان این 

مناطق وجود دارد؟
اروپایی ها وقت خالی ندارند

لیگ  مسابقات  دوره  سومین  می رویم.  سبز  قاره  نمایندگان  سراغ  به  ابتدا 
ملت های اروپا با حضور 55 تیم اروپایی در چهار سطح قرار است از خردادماه آغاز 
شود و مسابقات مرحله گروهی طی 2 فیفادی پیش رو به انجام می رسد. امکان 
هماهنگی برای انجام بازی دوستانه در این 2 فیفادی بسیار بعید است و سخت 

بتوان نماینده ای از قاره سبز را در این مدت برای بازی دوستانه مجاب کرد. این 
خبر خوبی برای فدراسیون نشینان نیست و باید دید چه راهکاری برای غلبه بر این 

معضل در نظر گرفته می شود.
در پنجره دوم به مصاف همتایان آمریکا می رویم

در ادامه ماجرای تیم های منطقه کونکاکاف )کنفدراسیون فوتبال آمریکای 
شمالی، مرکزی و کارائیب( را بررسی می کنیم. دومین دوره رقابت های لیگ 
ملت های کونکاکاف در اولین پنجره پیش روی فیفا آغاز می شود. 41 تیم به 
بازی با یکدیگر می پردازند. ادامه مسابقات اما در سال 2023 برگزار می شود و 
این امکان وجود دارد که در پنجره دوم بازی دوستانه ای را با نمایندگان این منطقه 
داشته باشیم. البته که در همان پنجره نخست نیز نمایندگان این قاره، 2 بازی 
رسمی داشته و می توانند از 2 بازی دوستانه در این زمان بهره مند شوند اما شاید 
دوری راه شرایط را برای بازی با نمایندگان این منطقه در پنجره اول دشوار کند. 
کانادا و مکزیک بهترین تیم هایی هستند که می توانیم با آنها در پنجره دوم رقابت 
داشته باشیم. تیم هایی که از لحاظ کیفی در قواره آمریکا هستند. مکزیک در جام 
جهانی با عربستان هم گروه است و بدون شک آنها نیز به بازی با ایران بی میل 

نخواهند بود.
نمایندگان  آمریکای جنوبی در دسترس هستند

اما از دیگر مناطق و قاره ها چه خبر؟ آمریکای جنوبی مانند آسیا در 2 پنجره 
پیش روی فیفا برنامه خاصی ندارد. شنیده می شود برخی از نمایندگان این 
منطقه قرار است اردوهایی در آمریکا داشته باشند. از طرفی ممکن است دیدار 
عقب افتاده برزیل و آرژانتین در انتخابی جام جهانی در کشور قطر و در پنجره اول 
فیفا به انجام برسد. بازی آرژانتین و ایتالیا در فینالیسما نیز در چارچوب همین 

فیفادی نخست در ورزشگاه ومبلی برگزار می شود. در پنجره نخست، پرو با برنده 
دیدار استرالیا و امارات در پلی آف جام جهانی دیدار خواهد داشت. این امکان 
وجود دارد که بتوانیم با پرو یا برزیل و یا حتی آرژانتین در این برهه زمانی و در کشور 

قطر مسابقه داشته باشیم.
در پنجره دوم نیز چنین فرصتی مهیا خواهد بود. می دانید که طبق گفته حمید 
استیلی مدیر تیم ملی، بازی های دوستانه ایران در پنجره نخست فیفا، همگی در 
قطر برگزار می شود. این نکته هم حائز اهمیت است که آرژانتین، اروگوئه، اکوادور 
و پرو باید در پلی آف و خود جام جهانی با تیم های آسیایی رقابت داشته باشند. 

یعنی آنها نیز بدشان نمی آید با نمایندگان قاره کهن بازی دوستانه داشته باشند.
با آفریقایی ها؛ شاید در پنجره دوم

در قاره آفریقا هنوز برنامه رسمی اعلام نشده اما در پنجره نخست شاهد رقابت 
تیم های آفریقایی در انتخابی جام ملت های آفریقای سال 2023 خواهیم بود. 
برای پنجره دوم هنوز برنامه ای رسمی نشده و ممکن است در این پنجره تیم های 
قاره سیاه بازی رسمی نداشته باشند و این یعنی ممکن است بتوانیم رقابتی 
دوستانه با نمایندگان این قاره داشته باشیم. سنگال و غنا در جام بیست ودوم با 
تیم های آسیایی در یک گروه قرار داشته و این 2 کشور به انجام دیدار تدارکاتی با 

آسیایی ها تمایل دارند.
آسیا و اقیانوسیه را فراموش نکنید

از قاره خودمان هم غافل نشویم. کمبود گزینه های روی میز می تواند فرصت 
خوبی برای انجام دادن بازی دوستانه با تیم های درجه یک قاره کهن باشد. 
استرالیا در خردادماه درگیر بازی یا بازی های پلی آف است. آنها از لحاظ نحوه 
بازی بی شباهت به تیم های بریتانیایی نیستند. ژاپن، کره جنوبی، قطر و عربستان 
سعودی نیز می توانند رقبای قابل اعتنایی باشند که دیدار دوستانه با آنها خالی 
از لطف نیست اما محدودیتی که در برنامه این تیم ها وجود دارد ممکن است 
هماهنگی ها را دشوار کند. در کنار این تیم ها نیوزیلند نیز به قطر می آید تا بازی 
پلی آف خود را مقابل کاستاریکا برگزار کند. آنها هم مانند استرالیا سبکی مشابه با 
تیم های انگلیس، اسکاتلند و ولز را با سطحی به مراتب پایین تر انجام می دهند و 

برخلاف باور خیلی ها حریف بدی برای ما نیستند.
تیم های خوبی در قطر حضور دارند

برگزاری بازی های دوستانه مناسب با تیم های قدرتمند می تواند پیش از آغاز 
جام بیست و دوم نقاط ضعف و قوت تیم دراگان اسکوچیچ را مشخص کند 
و هماهنگی نزد بازیکنان را بالا ببرد. نباید فراموش کنیم که پیش از آغاز جام 
جهانی فرصت اندکی برای کنار هم قرار گرفتن بازیکنان موجود است و این 
بازی های دوستانه بسیار حیاتی و سرنوشت ساز خواهد بود. ما در فیفادی  اول 
می توانیم چهار بازی دوستانه داشته باشیم. در قطر به جز این تیم، کشورهایی 
چون پرو، استرالیا، امارات، کاستاریکا، نیوزیلند، اسکاتلند، اوکراین، ولز و حتی 
احتمالا برزیل و آرژانتین حاضر هستند. یکی از بین آن سه تیم اروپایی هم گروه 
ایران می شود اما 2 تیم دیگر در صورت اجازه دادن برنامه هایشان می توانند رقیبی 

خوب برای ایران به حساب بیایند.
6 یا هفت بازی دوستانه در انتظار تیم ملی

در فیفادی  دوم امکان برگزاری 2 مسابقه تدارکاتی است. این یعنی ما می توانیم 
حداقل 6 بازی دوستانه پیش از جام جهانی داشته باشیم. در روزهای منتهی به 
آغاز مسابقات هم شاید بتوان یک مسابقه برگزار کرد و این یعنی تا هفت دیدار 
دوستانه را می توان برای تیم ملی پیش از آغاز مسابقات جام جهانی متصور شد که  

همه چیز به رایزنی ها و پیگیری های فدراسیون فوتبال بستگی دارد.

 اروپایی ها هرگز، آمریکایی ها حتما؛

جزییاتی از ۶ بازی دوستانه ایران پیش از جام جهانی

ورزشی

استقلال تهران  دوشنبه شب گذشته در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی مغلوب نساجی شد تا سه گانه 
ناکامی مجیدی در جام های حذفی تکمیل شود.

براساس این گزارش، شاید کمتر هوادار استقلال می توانست قبل از دیدار این تیم با نساجی تصور شکست 
و حذف از جام حذفی را داشته باشد. اتفاقی که در عین ناباوری رخ داد و شاگردان فرهاد مجیدی در ضیافت 
پنالتی ها مغلوب میهمان خود شدند تا به فاصله 24 ساعت پس از شکست سنگین پرسپولیس در آزادی و 

حذف از جام حذفی، این اتفاق برای آبی پوشان هم به شکلی دیگر رخ دهد.
استقلال در ضربات پنالتی مغلوب نساجی شد تا در سومین فصل حضور فرهاد مجیدی در نقش سرمربی 
سومین ناکامی خود را در جام حذفی تجربه کند و سه گانه مجیدی در از دست دادن جام حذفی تکمیل شود.
مجیدی در اولین فصل حضورش در نقش سرمربی تیمش را به فینال جام حذفی رساند که مقابل تراکتور 
با هدایت همین ساکت الهامی شکست خورد تا در یک قدمی کسب جام در این راه ناکام بماند. آبی پوشان 
فصل گذشته هم برای بار دوم با مجیدی راهی فینال جام حذفی شدند که این بار مغلوب فولاد با هدایت جواد 

نکونام شدند.
سومین ناکامی استقلال در سومین سال پیاپی با هدایت فرهاد مجیدی باز هم مقابل تیمی سرخ رنگ که 
اتفاقاً هدایت آن هم بر عهده ساکت الهامی بود رقم خورد؛ با این تفاوت که این بار این ناکامی در تهران و در 

مرحله یک چهارم نهایی اتفاق افتاد.
با حذف آبی پوشان از جام حذفی حالا این تیم مانده و یک جام دیگر در این فصل و آنها باید تمام تمرکز خود 

را برای کسب جامی که بیش از سایر تیم ها به آن نزدیک هستند قرار دهند.

پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: دست کم گرفتن نساجی مهم ترین عامل باخت به این تیم بود.
صادق ورمرزیار ، در مورد شکست استقلال مقابل نساجی در ضربات پنالتی مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی اظهار داشت: 
با توجه به تساوی بازی های دو تیم در این فصل، قبل از بازی هم می توانستیم پیش بینی کنیم استقلال کار سختی مقابل نساجی 
دارد. البته اگر فرهاد مجیدی از ابتدا با ترکیبی که در وقت های اضافی از آن استفاده می کرد، تیمش را به زمین می فرستاد، 
کار راحت تری مقابل تیم سخت کوش نساجی داشت. وی افزود: دیدیم هر چه از جریان بازی گذشت بازیکنان نساجی با توان 
بیشتری در کارهای دفاعی شرکت می کردند و اجازه موقعیت سازی به استقلال را در 90 دقیقه ندادند اما در وقت های اضافی با 
توجه به تعویض های مجیدی استقلال توانست فوتبال بهتری را به نمایش بگذارد. به هر حال اولین شکست استقلال در ضربات 
پنالتی رقم خورد و تیم نساجی هم به دنبال کشاندن این مسابقه به این ضربات بود. در نهایت هم به هدف خود رسید و توانست 
راهی نیمه نهایی شود.  پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در خصوص اینکه شاگردان فرهاد مجیدی پس از 300 دقیقه برابر 
نساجی هنوز نتوانستند دروازه این تیم را باز کنند، عنوان کرد:  نساجی در تمام دیدارهایی که مقابل استقلال انجام داده تمرکز 
خوبی روی کارهای دفاعی داشته است و با توجه به بازیکنان فیزیکی و قدرتی که در اختیار دارد سخت به استقلال موقعیت گل 
داده است. ساکت الهامی به دنبال گل نخوردن تیمش برابر استقلال بود و برای رسیدن به این هدف تدابیر خوبی هم به کار 
گرفت. در جام حذفی احتمال هر اتفاقی وجود دارد و استقلال هم نساجی را دست کم گرفت. به همین دلیل نتوانست برابر 
این تیم برنده شود.  ورمزیار در مورد اینکه آیا شکست در ضربات پنالتی و حذف استقلال از جام حذفی روی عملکرد این تیم در 
لیگ برتر تأثیر نمی گذارد، گفت: استقلال از الان باید این شکست را فراموش کند و با توجه به اینکه زمان زیادی تا آغاز مجدد 
رقابت های لیگ برتر مانده کادر فنی باید بازیکنان را به خوبی از لحاظ روحی و روانی ریکاوری کنند تا حذف از جام حذفی روی 

عملکرد این تیم در لیگ برتر تأثیرگذار نباشد.

الهامی دوباره سد راه استقلال شد؛

هتتریکناکامیمجیدیدرجامحذفی
صادق ورمزیار:

استقلالنساجیرادستکمگرفت

عربشاهی: گل محمدی پرسپولیس را به حاشیه برد

نیمکتنشینیسیدجلال
ازسردلسوزینیست

پیشکسوت تیم پرسپولیس گفت: خود یحیی گل محمدی با قهر و آشتی های 
مدوامش پرسپولیس را به حاشیه برد.

 سیدضیاء عربشاهی در گفت وگویی در مورد شکست 3 بر 2 پرسپولیس مقابل 
آلومینیوم اراک در مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی اظهار داشت: هر چند 
ارنج پرسپولیس در این مسابقه خوب نبود اما بازی را خوب شروع کرد. بازی کردن 
با یک مهاجم در حضور تماشاگران آن هم در ورزشگاه آزادی کار درستی نبود. 
نباید در زمین خودمان که حمایت هواداران را هم در اختیار داریم، از تک مهاجم 

استفاده می کردیم. 
وی افزود:  اگر هدف  مربیان پرسپولیس استفاده از سیستم 1-3-2-4 است تا در 
زمان حمله این سیستم به 3-3-4 تبدیل شود باید بگویم بازیکنان تیم ما پتانسیل 
و گنجایش استفاده از این سیستم را ندارند. پرسپولیس این توانایی را ندارد تا از  
1-3-2-4 با هدف اضافه شدن وینگرهای چپ و راست به خط حمله در زمان 
کارهای هجومی استفاده کند و باید در خط حمله با تعداد نفرات بیشتری بازی 

کنیم.
* چه کسی تمرکز پرسپولیس را به هم زد؟

پیشکسوت پرسپولیس در خصوص اینکه ظاهراً در هفته های اخیر نداشتن 
تمرکز به ضرر بازیکنان و کادر فنی این تیم تمام شده است، گفت: چه کسی 
این تمرکز را به هم زد؟ واقعیات را می گویم حتی اگر برخی به من فحاشی کنند. 
شاید هم می گویند به این دلیل از کادر فنی انتقاد می کنم که می خواهم جای 
آنها را بگیرم اما با وجود داشتن مدرک حرفه ای مربیگری، هیچ وقت دنبال منفعت 
خودم نیستم. فقط به این دلیل حرف می زنم که دلم برای پرسپولیس و هوادارانش 

می سوزد.
* پرسپولیس جای قهر و آشتی های مداوم نیست و گل محمدی تیم را به 

حاشیه برد
عربشاهی ادامه داد: 40 میلیون هوادار پرسپولیس از وضعیت این تیم غصه 
می خوردند. سرمربی و عضو کادر فنی باید کاری کنند شرایط روحی و روانی تیم 
بالا برود نه اینکه سرمربی مدام بگویم به تمرین نمی آیم یا استعفا می دهم. این 
کارها فقط تیم را به حاشیه می برد. خود یحیی گل محمدی وضعیت روحی و روانی 
تیم را به هم ریخته است. پرسپولیس جایی نیست که مدام در آن قهر و آشتی 
کنیم. اگر گل محمدی واقعاً می خواهد از این تیم برود این کار را انجام بدهد و اگر 
چنین قصدی ندارد مدام تنش درست نکند. تیم و هوادار پرسپولیس مهم هستند. 

بازیکن و مربی می آیند و می روند. 
به  اما  نبود  میلیارد   ۱0 آلومینیوم  بازیکنان  قرارداد  مجموع   *

پرسپولیسی های میلیاردی لایی می انداختند
وی عنوان کرد: بازیکنان پرسپولیس قراردادهای میلیاردی و سنگینی دارند اما 
بازی را در ورزشگاه آزادی به آلومینیوم اراک که شاید مجموعه قرارداد بازیکنانش 
به 10 میلیارد تومان نمی رسد، باختند. بازیکنان بی ادعای آلومینیوم خیلی راحت 
بازیکنان میلیاردی پرسپولیس را دریبل زده و به آنها لایی می انداختند. هوادار 
نمی تواند این چیزها را ببیند. همانگونه که من با 14 سال زحمت کشیدن در 

پرسپولیس طاقت دیدن چنین صحنه هایی را ندارم.
* صفروف در حد بازیکنان لیگ یک ایران هم نیست

پیشکسوت پرسپولیس در خصوص انتقادات به کیفیت برخی بازیکنان این 
تیم توضیح داد: یحیی گل محمدی آنها را به پرسپولیس آورده و خودش هم باید 
پاسخگو باشد. چرا او رامین رضائیان را بیرون می کشد و صفروف که در قواره تیم 
لیگ یکی ما هم نیست به زمین می فرستد؟ بسیاری از بازیکنانی که در این فصل 

به پرسپولیس آمدند از طریق ایجنت های یک شرکت معروف جذب شدند.
* عبدی را خراب می کنند و به تمیروف بازی می دهند

عربشاهی خاطرنشان کرد: چه لزومی دارد مهدی عبدی و حامد پاکدل روی 
نیمکت بنیشنند و  تمیروف مدام در ترکیب اصلی قرار بگیرد. عبدی بازیکن جوان 
با انگیزه ای است که هر لحظه احتمال گل زدنش وجود دارد. او هر موقع به زمین 
آمده در دیدارهای سخت تیم را نجات داده اما چرا کادر فنی این بازیکن را خراب 

می کند و به او بازی نمی دهد.
* مربی ای که سید جلال را نیمکت نشین می کند دلش به حال پرسپولیس 

نمی سوزد
وی افزود: سؤال من این است یحیی گل محمدی چند ساله بود که به دفاع ثابت 
تیم ملی تبدیل شد؟ در 18 سالگی به تیم ملی رسیدم و 12 سال برای این تیم 
بازی کردم. چگونه گل محمدی که خودش در سن بالای 30 سالگی به ترکیب 
اصلی تیم ملی رسید، اکنون از سیدجلال حسینی به دلیل بالا رفتن سن استفاده 
نمی کند؟ او کاپیتان پرسپولیس و یک سروگردن از همه مدافعان این تیم بالاتر 
است به چه دلیل روی نیمکت می نشیند؟ مربی که سیدجلال را نیمکت نشین 
می کند دلش به حال پرسپولیس نمی سوزد. بسیاری از بازیکنان جذب شده در 
زمان گل محمدی در تیم هایی مثل شهرخودرو و ذوب آهن بازیکنش بودند. او و آن 
آقای جنتلمن که مدام کنار خط است، باید در مورد جذب این نفرات جواب دهند.

* یک فرد پنج ادمین پرسپولیسی را به کار گرفته و ماهی یک میلیون به 
آنها دستمزد می دهد

پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد:  فردی را می شناسم که پنج ادمین 
به کار گرفته و ماهی یک میلیون تومان به آنها دستمزد می دهد تا از او تعریف و 
تمجید کنند اما من دلم برای پرسپولیس و هوادانش می سوزد. مثل برخی افراد 
هم نیستم که برای پست گرفتن در این تیم به نماینده شهرم التماس کنم. 10 بار 
مجید صدری از من درخواست کرد به باشگاه بروم و با او صحبت کنم اما نرفتم. من 
که 14 سال در این تیم حضور داشتم و اگر 10 دقیقه دیر به محل تمرین می رفتم 

100 هزار بار استرس می گرفتم.
* بازیکنان نسل 98 تا عمر دارند مدیون خیابانی هستند

عربشاهی ادامه داد: برخی بازیکنان نسل 98 تا زیر زانوی ما هم نبودند اما باید 
تا عمر دارند مدیون جواد خیابانی باشند.  سه سال با احمدرضا عابدزاده در تیم 
ملی بودم و به حدی شوت های خوب می زدم که برای او ایجاد دردسر می کرد. از 
اینکه برخی افراد مدام سر پرسپولیس و هوادارانش منت گذاشته و با این تیم قهر 
می کنند، لجم می گیرد. مهدی رسول پناه حرف های درستی در مورد گل محمدی 
زد. بازیکنی که نهایت یک میلیارد تومان ارزش دارد، چندین میلیارد تومان از 
پرسپولیس دریافت کرده است. تیم 100 میلیاردی پرسپولیس نمی تواند از پس 
آلومینیوم 10 میلیاردی بربیاید. پیشنهادات زیادی داشتم اما هیچ وقت به دلیل 

عشق و علاقه ام از پرسپولیس نرفتم.

مالک باشگاه نساجی: 

خواستهتماممردممازندرانقهرمانی
نساجیاست

مالک باشگاه نساجی می گوید اسم نساجی در قلب مردم مازندران است و 
خواسته آن ها قهرمانی در جام حذفی ست.

رضا حدادیان پس از پیروزی نساجی مقابل استقلال اظهار کرد: جدا از 
نتیجه تیم نساجی شخصیت تیمی کاملی پیدا کرده و همه تیم ها به آن ها 
احترام می گذارند و این برای من مهم ترین مساله  است. بردها می آیند و می روند 
اما اسم نساجی در قلب مردم مازندران می ماند. امیدوارم دل مردم استان 
با کمک مسئولان استانی شاد شود. خواسته تمام مردم مازندران قهرمانی 

نساجی است
او درباره میزبانی دیدار فینال گفت: قطعا بازی باید در یک ورزشگاه بی طرف 
برگزار شود. فینال باید در یک زمین بی طرف باشد و چون استقلال و پرسپولیس 
در فینال نیستند، بهترین ورزشگاه همین ورزشگاه آزادی است. اینجا در خور 

فینال جام حذفی است و هر دو تیم می توانند در این ورزشگاه بازی کنند.
مالک باشگاه نساجی درباره صحبت هایی مبنی بر جذب اشکان دژاگه گفت: 
او امسال نمی تواند به تیم ملحق شوند اما سال بعد با هم فکری سرمربی تیم 
تصمیمات خوبی گرفته می شود. استاندار قول دادند تیم را تقویت می کنیم و 

خودتان بهتر می دانید در ورزشگاه قائم شهر چه نتایجی کسب خواهیم کرد.

سرمربی تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران ؛

اوضاعروحیتیمملیفوتبالناشنوایانخوبنیست
بازیکنان تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران این روز ها خود را 
درحالی برای حضور در مسابقات المپیک ناشنوایان 2021 
برزیل آماده می کنند که استان قم نیز نماینده ای در ترکیب 

اصلی این تیم دارد.
تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران برای  شرکت در المپیک 
2021 این روز ها مشغول آماده سازی و تمرینات می باشد، 
المپیک تابستانی ناشنوایان جهان 2021 در اردیبهشت ماه 
1401 در شهر کاشیاس دو سول کشور برزیل برگزار می گردد 
این مسابقات قراربود در آذرماه سال1400 برگزارشود که به 

علت شرایط کرونا به اردیبهشت امسال موکول شد.
در تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران علی زینل وند فوتبالیست 
شایسته استان قم در ترکیب اصلی حضور دارد، علی زینل وند 
ملی  تیم  آسیایی  و  المپیک  جهانی،  مسابقه  چندین  در 
ناشنوایان ایران را همراهی و افتخارات بسیاری را کسب کرده 

است.
*تمرینات تیم ملی در حال پیگیری است

با خبرنگاران  ناشنوایان در گفت وگو  فوتبال  تیم  سرمربی 

فوتبال  تیم  آماده سازی  اردوی  مرحله  نهمین  کرد:   اظهار 
ناشنوایان از روز 19 فروردین آغاز شده است و تا 26 همین ماه 
ادامه دارد و به منظور آمادگی بیشتر فوتبالیست ها تا کنون 17 
دیدار تدارکاتی با تیم های استانی برگزار کردیم و در ادامه و در 
این مرحله از اردو نیز 2 دیدار دوستانه در تهران برگزار خواهیم 

کرد.
*حریفان تیم ملی فوتبال ناشنوایان ایران

در مسابقات فوتبال بیست و چهارمین دوره المپیک 2021 
ناشنوایان، تیم ملی ایران در گروه B این رقابت ها با تیم های 

برزیل، هلند، ایتالیا و کامرون همگروه شده است.
در گروه A آرژانتین ، مصر ، فرانسه ، اوکراین و کره جنوبی 
،در گروه D سنگال ، یونان ، مکزیک ، ازبکستان و لهستان و 

در گروه C  مالی ، آمریکا ، عراق ، ترکیه و آلمان قرار گرفتند.
*ایتالیا؛ اولین حریف تیم ملی ایران

ایران  ناشنوایان  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی  تیموری  قادر 
می گوید: مسابقات فوتبال در بازی های المپیک ناشنوایان 
در برزیل با حضور 20 تیم و در قالب چهار گروه پنج تیمی 

برگزار می شود و ایران با برزیل، ایتالیا، کامرون و هلند هم گروه 
است. فیلم تعداد زیادی از تیم های حاضر در المپیک تا سال 
2019 را آنالیز کردیم اما از اکنون تا آغاز مسابقات، شیوه بازی 
تیم ایتالیات را آنالیز خواهیم کرد زیرا نخستین دیدار نماینده 

فوتبال ناشنوایان ایران در برزیل برابر ایتالیا است.
*حمایت ها از تیم ملی کافی نیست

اینکه  به  با اشاره  تیموری سرمربی تیم فوتبال ناشنوایان 
فدراسیون ورزش ناشنوایان یک شِبهِ وزارت ورزش محسوب 
می شود که متولی بیش از 13 رشته ورزشی است عنوان کرد: 
اگر این فدراسیون تنها متولی فوتبال یا هر رشته دیگری از 
ناشنوایان بود، به طور قطع تلاش و اعتبار خود را صرف یک 
رشته می کرد اما الان به دلیل کمبود اعتبار نتوانسته حتی 

هزینه آمد و رفت فوتبالیست های شهرستانی را بپردازد.
ناشنوا  ورزشکاران  بیشتر  متاسفانه  داد:  ادامه  تیموری 
مشاغل روزمزد همچون کارگری یا در اسنپ فعالیت دارند و از 
سویی سرپرست خانوار هستند و همین مسایل دغدغه آنان را 

افزایش و سطح تمرکز آنان را کاهش می دهد.

ملی  کمیته  و  ورزش  وزارت  بیشتر  حمایت  خواستار  وی 
المپیک از فدراسیون ورزش ناشنوایان شد و گفت:  مسئولان 
برای رشته های  اعتبار  تامین  برای  زیادی  فدراسیون تلاش 
ورزشی ناشنوایان دارد، اما هنوز برای اعزام ورزشکاران به برزیل 

با مشکلاتی دست به گریبان است.
تیموری در پایان گفت:  تیم فوتبال ناشنوایان ایران جایگاه 
خوبی در فوتبال آسیا دارد و تقریبا همیشه عنوان قهرمانی قاره 
را در اختیار داشته است و با حمایت مناسب این ورزشکاران و 
پرداخت پاداش و هزینه رفت وآمدشان، آنان شانس ایستادن 

روی سکوی المپیک را نیز دارند.
*شعار کاروان ورزشی ایران در المپیک۲0۲۱

کاروان ورزشی ناشنوایان کشورمان با نام "صدای ایران و با 
یاد سردار دلها ، سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی" به بیست 
و چهارمین دوره المپیک تابستانی 2021 ناشنوایان در برزیل 
شرکت نماید، همچنین شعار "موفقیت در سکوت" برای کاروان 
مورد تصویب اعضای ستاد اجرایی بیست و چهارمین دوره 

المپیک تابستانی  قرار گرفت.

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 2607/4/66/759 اصلی 
واقع در بخش دو ثبت قم اراضی پشت خاک فرج)خیابان خاک فرج کوچه 27 فرعی دوم سمت راست پلاک 30(که 
بنام فهیمه خاک طینت فرزند جهانگیر میباشد در جریان ثبت است که به علت اشتباه درآگهی های قبلی تحدید حدود 
بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و بنا به تقاضای مالک به وارده 2/2000542-1401/01/16 تحدید حدود 
اختصاصی پلاک مذکور در روز سه شنبه مورخ 1401/03/10 ساعت 8/30 الی 12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام 
می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در 
محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود 
و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده 
مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست 

بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱5۱40(
تاریخ انتشار آگهی:چهارشنبه ۱40۱/0۱/۲4
عباس پور حسنی -رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک شماره 1894/96اصلی واقع در 
بخش دو ثبت قم )آدرس نیروگاه،میدان توحید،20 متری زاد، کوچه 13،پلاک 13(که بنام سید حسین میرقیصری فرزند 
عبدالله میباشد در جریان ثبت است که به علت عدم حضور مالک ویا نماینده قانونی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 
15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود لذا طبق تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی و بنا به تقاضای مالک به وارده 2/628-1401/01/17 تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور در روز دو شنبه 
مورخ 1401/03/09 ساعت 8/30 الی 12/30 ظهر در محل وقوع ملک انجام می گردد بدینوسیله به اطلاع مالکین 
ومجاورین یا وکیل ویا نماینده قانونی می رساند که در روز و ساعت مقرر در آگهی در محل مذکور حضور بهم رسانند مهلت 
قانونی اعتراض از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدیدی بمدت یک ماه خواهد بود و اعتراضات مالکین ومجاورین طبق ماده 
20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد. ضمناً طبق تبصره ماده واحده مصوب 73/2/25 معترضین ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت می بایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره 

ارائه نمایند./ن
 )م الف ۱5۱4۱(
تاریخ انتشار آگهی:چهارشنبه ۱40۱/0۱/۲4
عباس پور حسنی -رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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در بحبوحه درگیری ها در خاک اوکراین، سه  روز پیش بوریس جانسون نخست 
وزیر انگلیس راهی این کشور جنگ زده شد تا با ولودمیر زلنسکی به گفتگو بنشیند. 
قرار است بریتانیا یک وام  500 میلیون دلاری به اوکراین بدهد. طبق گفته مقامات 
بریتانیایی 120 خودروی زرهی و سامانه های موشکی جدید ضد کشتی به اوکراین 
تحویل داده خواهد شد. اوایل این هفته نیز دولت بریتانیا از انتقال تجهیزات نظامی 
به ارزش 100 میلیون پوند به اوکراین خبر داده بود. مساله ای که نشان می دهد 
کمک های کشورهای اروپایی به اوکراین از نظر مالی و نظامی افزایش یافته است. 
کمک های که باور کارشناسان می تواند ادامه جنگ و درگیری ها در اوکراین افزایش 
داده و طرف ها را از دیپلماسی و مذاکره به منظور یافتن راه حل و آتش بس دور کند. 
برای بررسی بیشتر موضوع با علی بیگدلی کارشناس اروپا و آمریکا گفتگویی داشتیم 

که در ادامه مشروح آن را می خوانید:
ارزیابی شما از سفر بوریس جانسون به اوکراین و دیدار با زلنسکی رئیس 
جمهور این کشور چیست؟ پس از برگزیت انگلیس چه نقشی را در حل بحران 

های بین المللی ایفا کرده است؟
محبوبیت بوریس جانسون پس از برگزیت کاهش پیدا کرد. در سفری که دونالد 
ترامپ رئیس جمهور سابق آمریکا به لندن داشت در مقابل همه رسانه ها اعلام کرد 
که جانسون می تواند بهترین نخست وزیر انگلستان باشد. در سفری که جانسون نیز 
به آمریکا داشت ترامپ به جانسون اطمینان خاطر داد که انگلیس نگران پیامدهای 
برگزیت نباشد چرا که آمریکا خسارات متحمل شده انگلیس را جبران خواهد کرد. 
انگلیس تا قبل از برگزیت تعداد زیادی کارگر در کشورهای اروپایی داشت و حدود 30 
میلیارد دلار سهم تجارت آن با کشورهای اروپایی بود که همه را از دست داد. اختلافی 
که بین لندن و واشنگتن در دوران ترامپ به وجود آمد مقداری ناامیدی ایجاد کرد اما 
با روی کار آمدن جو بایدن مقداری وضعیت تغییر کرد چرا که بایدن در تلاش بود با 
توجه به رقابت های آمریکا با روسیه و چین کشورهای اتحادیه اروپا را با خود همراه 
کند. معمولا حزب محافظه کار انگلیس روابط مطلوبی با حزب دموکرات در آمریکا 
ندارد اما به دلیل شرایط به وجود آمده و رقابت با چین و روسیه، روابط انگلیس و 
آمریکا صمیمانه تر شد. البته انگلیس از دیرباز به دنبال پیروی از سیاست های کلی و 
عمومی آمریکا بود. حتی ژنرال دوگل نیز به این مساله اشاره داشت و تا زمانی که زنده 

بود اجازه آن را نداد تا انگلیسی ها وارد اتحادیه اروپا شوند.
سفر بوریس جانسون به اوکراین نیز در حال حاضر از جهات مختلفی قابل ارزیابی 
است و همینطور که می دانیم مقامات دیگر اروپایی مانند ارزولا فن در لاین، رئیس 
کمیسیون اروپا نیز اخیرا سفری به اوکراین داشتند. تمام این سفرهای به منظور 

آزاررسانی، تهدید روسیه و حمایت از ولودمیر زلنسکی صورت می گیرد. مشکلی در 
این بین وجود دارد و آن این است که با این سفرها درهای مذاکره برای حل مشکل 
بحران روز به روز بسته تر می شود. حمایت سخاوتمدانه آمریکا و اروپایی ها از اوکراین 
موجب آن شده تا باب همه مذاکرات بسته شود و هیچ راه دیگری را برای روسیه باقی 

نگذاشته است.
به بحث حمایت های آمریکا و اروپا از اوکراین اشاره کردید؛ این حمایت ها در 
حالی صورت می گیرد که انتقادها از این کشورها به دلیل عدم عضویت اوکراین 

در ناتو و اتحادیه اروپا وجود دارد....
در حال حاضر امکان پذیرش عضویت اوکراین در ناتو و اتحادیه اروپا برای کشورهای 
غربی وجود ندارد. چون موجب رودرویی نظامی کشورهای غربی با روسیه خواهد 
شد. در سال 2014 زمانی که روسیه شبه جزیره کریمه را اشغال کرد، اوکراین با 
علاقمندی تمام به دنبال عضویت در ناتو و اتحادیه اروپا بود اما به دلیل موقعیت 
ژئوپلتیکی و نزدیکی به روسیه و همچنین تحریک روسیه، از این عضویت خودداری 
کردند. حتی زلنسکی نیز به بحران اخیر جنگ اشاره کرد و خطاب به کشورهای غربی 
اعلام کرد که مخالفت برای عضویت اوکراین در ناتو و اتحادیه اروپا در آن برهه سبب 
پدید آمدن مشکلات فعلی و جنگ شده است. از همین رو غرب ترجیح می دهد که 
حمایت های خود را از اوکراین از طریق کمک های نظامی و لجستیکی ادامه دهد. از 
طرفی ادامه جنگ برای روسیه نیز دشوار شده و اقتصاد این کشور را در تنگنا قرار داده 
و موجب نارضایتی هایی در داخل روسیه شده است. به نظر می رسد با وجود تنش 
های اخیر یک دیپلماسی محرمانه ای وجود دارد که تا جنگ اوکراین خاتمه یابد. به 
خصوص پس از آنکه روسیه از کی یف عقب نشینی کرد و به شرق اوکراین رفت. نکته 
مهم دیگر که باید در نظر داشت این است که ولادیمیر پوتین رئیس جمهوری روسیه 
نمی تواند بدون دستاورد و دست خالی به جنگ در اوکراین خاتمه دهد و به خانه 
برگردد چرا که به سرنوشت خروشچف دچار خواهد شد و در این صورت قطعا برکنار 
خواهد شد. مساله ای که برای پوتین حادتر شده و غربی ها نیز با افزایش فشارها 
سعی بر آن دارند پوتین را دست خالی به روسیه برگردانند. مساله ای که بعید است 
پوتین به این راحتی از آن صرف نظر کند و بخواهد از این جنگ بدون دستیابی به 

امتیازی خارج شود.
با وجود این شرایط آیا باید انتظار طولانی شدن جنگ را داشته باشیم یا اینکه 

امکان حل بحران در کوتاه مدت فراهم است؟
اگر قرار باشد که روند جنگ طبق شرایط فعلی پیش رود قطعا جنگ طولانی 
خواهد شد. مساله ای که به زیان همه طرف های درگیر خواهد بود چرا که جنگ 

اوکراین در حال حاضر موجب شده تا امنیت اروپا به گروگان گرفته شود تا جایی 
که حتی روی انتخابات ریاست جمهوری در فرانسه نیز تاثیر گذاشته است. ضمن 
اینکه در بین کشورهای اتحادیه اروپا و ناتو نیز اختلافاتی مبنی بر ادامه حمایت ها از 
زلنسکی وجود دارد و این پرسش اصلی را مطرح می کند که این حمایت ها تا کجا 
ادامه خواهند داشت. بنابراین واضح است که در صورت این حمایت ها جنگ در 
اوکراین نیز تداوم خواهد داشت. اما به هر صورت نیاز بر این است که راهی بر مبنای 
دیپلماسی در پیش گرفته شود. کشورهای غربی به سه درخواست اصلی پوتین 
یعنی عدم عضویت اوکراین در ناتو، به رسمیت شناختن کریمه به عنوان خاک روسیه 
و واگذاری دو منطقه لوهانسک و دونتسک در شرق اوکراین به روسیه هنوز جوابی 
نداده اند. در چنین شرایطی جو بایدن رئیس جمهور آمریکا نیز تلاش دارد تا از فضای 
به وجود آمده به منظور افزایش محبوبیت خود استفاده کند. در نهایت به نظر می رسد 
تحولات کنونی ناشی از سفره ای است که آمریکایی ها برای روس ها پهن کرده اند که 

روسیه را هم اکنون دچار مشکلات جدی کرده است.

بیگدلیکارشناسمسائلاروپاوآمریکا:

حمایتهاینظامیغربازاوکراینبابمذاکراترابستهاست

 جزئیات جلسه کمیسیون امنیت با امیرعبداللهیان و باقری؛

تیممذاکرهکنندهازخطوطقرمز
عدولنکردهاست

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گفت: پیش نویس نهایی در مذاکرات 
وین هنوز آماده نشده که بخواهیم درباره آن قضاوت کنیم.

محمود عباس زاده مشکینی در گفت و گو با ایرنا درباره مفاد جلسه روز دوشنبه وزیر 
امورخارجه و رییس تیم مذاکره کننده ایران با اعضای کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: در این نشست که در محل وزارت خارجه برگزار شد، 
گزارش مفصلی درباره مذاکرات وین توسط حسین امیرعبداللهیان و علی باقری کنی به 

اعضای کمیسیون ارائه شد.
امورخارجه درباره مسائل عراق،  نمایندگان کمیته های تخصصی وزارت  این  بر  علاوه 

افغانستان، یمن، پاکستان و منطقه گزارش هایی ارائه دادند.
سخنگوی کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس افزود: در ادامه سوالات اعضای 
کمیسیون مطرح شد و همه سوالات پاسخ داده شد. اما برداشت بنده و اعضای کمیسیون 
از مجموع گزارش هایی که ارائه شد و با توجه به پاسخ هایی جدی که وزیر امورخارجه و تیم 
مذاکره کننده ایران ارائه دادند، این است که خوشبختانه پیشرفت مذاکرات تا امروز خوب 
بوده و تیم مذاکره کننده در چارچوب خطوط قرمز نظام و منافع ملی کشور حرکت کرده 

است.
نماینده مردم مشکین شهر تاکید کرد: بر اساس آنچه در این گزارش ها بیان شد، هنوز 
پیش نویسی به صورت رسمی ارائه نشده است که ما به عنوان پیش نویس بخواهیم درباره 
آن قضاوت کنیم. البته در هر جلسه ای صورت مذاکرات توسط طرفین ثبت شده است. ولی 

در مورد صورت مذاکرات و مطالبی که بیان شده، همچنان اختلاف نظرهایی وجود دارد.
پیش نویسی آماده نشده که قضاوت کنیم

این نماینده مجلس با بیان اینکه این صورت مذاکرات پیش نویس نیست، افزود: پیش 
نویس متنی است که دو طرف درباره آن توافقات شفاهی خود را بیان کنند و برای امضای 
وزرای خارجه طرفین آماده شود. به عبارتی پیش نویس نهایی هنوز آماده نشده که بخواهیم 

درباره آن قضاوت کنیم.
عباس زاده مشکینی با اشاره به جلسه شب گذشته، رعایت خطوط قرمز نظام را برای 
مجلس مهم دانست و اظهارداشت: طبق گزارش هایی که ارائه شد، تا امروز تخطی از خطوط 
قرمز دیده نشده است. البته بعضی از مسائل در رسانه های غیررسمی بیان شده که ما کاری 
به آنها نداریم.  بنده بر گزارش رسمی مسوولان استناد می کنم که بر اساس مستنداتی که ارائه 
شده، هنوز اعضای کمیسیون به این نتیجه نرسیده اند که از خطوط قرمز تخطی شده است.

تیم مذاکره کنند زیر بار عدول از خط قرمزها نرفته است
وی ادامه داد: طبق سخنان بیان شده در این جلسه، در برخی از مسائل هنوز بحث وجود 
دارد و تیم مذاکره کننده پیگیری می کند و طرف غربی هم مقاومت می کند و در بعضی 
موارد نیز آنها اصرار می کنند و ما مقاومت می کنیم. چرا که عدول از خطوط قرمز نظام مطرح 

می شود  و تیم مذاکره کننده قبول نمی کند.
اساس  بر  کرد:  اضافه  مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
گزارش های ارائه شده، غربی ها به ویژه آمریکایی ها بیشتر به این توافق نیاز دارند. البته ما 
توافق را دور از دسترس نمی دانیم و به دنبال نتیجه خوب هم هستیم. نتیجه ملموس آن هم 

بر اساس رفع برخی از محدودیت ها از سامانه اقتصاد ما باید خودش را نشان دهد.
توافق خوب دست یافتنی است

نماینده مردم مشکین شهر با اشاره به سخنان وزیر امورخارجه و تیم مذاکره کننده هسته ای 
در جلسه شب گذشته، اظهار داشت: تیم مذاکره کننده به دنبال یک توافق خوب است و 
روند کار نشان می دهد که توافق شدنی است. فقط اگر طرفین مقابل حداقل انصاف، جدیت 

و حسن نیت را داشته باشد، می توانیم به توافق برسیم تا منافع طرفین تامین شود.
وی با اشاره مفاد این جلسه مبنی بر اینکه فشارهای طرف مقابل سبب گرفتن امتیاز بیشتر 
از ما نخواهد شد، گفت: این محاسبه و راه غلطی است که طرفین مقابل ممکن است از ما 
داشته باشند. به ویژه در دولت انقلابی که انسجام تقریباً کم نظیری در کشور ما وجود دارد، 
طبیعتا ما در شرایطی نیستیم که امتیاز بدهیم و حتی برای امتیاز گرفتن هم شرایط مناسبی 

داریم و آینده را بسیار خوب می بینیم.
تیم مذاکره کننده مرحله به مرحله جلسات وین را با نهاد های نظام هماهنگ می کند

مشکینی درباره دیگر بخش های این جلسه گفت: تیم مذاکره کننده تاکید کرد که مفاد 
جلسات وین، عملکرد و آنچه در مذاکرات می گذرد را مرحله به مرحله با نهادهای نظام تنظیم 
می کنند و پیشنهادات را هماهنگ کرده و جای نگرانی وجود ندارد. اگر هم توافقی شود 
این توافق تامین کننده منافع ملی ما خواهد بود. اگر هم توافق نشود زیر بار توافق تحمیلی 

نخواهیم رفت.
این نماینده مجلس درباره زمان آماده سازی پیش نویس مذاکرات گفت: اگر مواردی که 
مانده حل شود و طرف مقابل حسن نیت داشته و کارشکنی نکند، در مدت زمان 24 ساعت 
هم  پیش نویس رسمی آماده می شود. ولی در این مرحله آمریکایی رفتارهای متناقض دارند و 

شاید به این نتیجه رسیدند که اگر کار را فرسایشی کنند، به نتیجه می رسند.
وی خاطرنشان کرد: ولی ظاهرا اروپایی ها هم به این رفتار آمریکایی ها نقدهایی دارند. البته 
اگر به توافق هم نرسیم گزینه های دیگری را داریم. ولی بر اساس گزارشات ارائه شده توافق 

دور از دسترس نیست.
 

نوری قزلجه ، عضو کمیسیون مشترک :دولت درباره فضای مجازی لایحه بدهد

نگاهازدرونبهجلسهغیرعلنیصیانت
 غافلگیرکننده ترین و پربازتاب ترین خبر امروز مربوط به طرح صیانت بود . نمایندگان، 
صبح امروز، چراغ خاموش به جلسه غیرعلنی بهارستان رفتند و خبرهای اولیه نمایندگان 
منقد از بازگشت طرح صیانت به صحن علنی با 120 رای حکایت داشت اما حامیان این 
طرح جنجالی هم بیکار ننشستند و رای گیری را استمزاجی اعلام کردند و از ادامه کار کمیته 
مشترک خبر دادند . در این میان ، موضع سلیمی ، عضو هیات رئیسه مجلس که تاکید 
کرد :»کمیسیون جدیدی برای بررسی طرح صیانت تشکیل می شود«، کفه ترازو را به نفع 
منتقدان صیانت ، سنگین کردو در واکنش به این رخداد ، حامیان طرح ، نامه اعتراضی به 

قالیباف نوشتند .
اینک ، نکته مشترک نگاه افکارعمومی این است که چرا مجلس انقلابی ، قادر نیست یک 
اطلاع رسانی ساده و شفاف درباره جلسه ای مهم داشته باشد؟ سوای این نکته ، با نوری 
قزلجه عضو منتقد کمیسیون درباره متن و حاشیه های نشست غیرعلنی به گفت و گو 

نشستیم که با هم می خوانیم :
گویا طرح صیانت بالاخره تعیین تکلیف شد.

به محض  برود.  در مجلس جلو  نمی توانست  داشت٬   این طرح  که  به شرایطی  باتوجه 
اینکه موضوع تصویب غیرقانونی در خلال بودجه اتفاق افتاد٬  نمایندگان حساس شده و از 
هیات رییسه درخواست کردند طرح به صحن برگردد تا در وضعیتی عادی رسیدگی شود. 
امروز این موضوع مطرح شد و بر اساس رای نمایندگان٬  اختیار بررسی طرح صیانت به صحن 
سپرده شد. این نتیجه ای بود که مجلس روی آن اجماع داشت. علی القاعده طرح صیانت 
بعد از این توسط هیات رییسه به کمسیون های متخصص ارسال می شود و در صورت تصویب 
کلیات نمایندگان وارد جزییات خواهند شد. اما با توجه به چارچوب نظری که برای این طرح 
ریخته شده است٬ آنچه پیش از این مطرح شده بود وجاهت قانونی ندارد. البته پیش بینی من 
این است که کلیات هم رد خواهد شد و باید دنبال طرحی کارشناسی برای فضای مجازی بود. 
به همین دلیل دولت باید از این محافظه کاری دست بکشد و در حوزه طرح صیانت از گاهی 

به نعل و گاهی به میخ زدن بیرون بیاید و لایحه ای مشخص را در این خصوص ارایه بدهد.
موافقانی که فشار می آورند و می خواهند توپ را به زمین مجلس بیاندازند، از دولتی 

ها هستند؟
شاید بخشی هم از دولتی ها باشند. آقای رییس جمهور هم گفته بود مجلس کار خودش 
را انجام بدهد. با این حال این دولت است که باید به این بحث ورود کرده و نظر کارشناسی 

خودش را در قالب لایجه اعلام کند.
علت تناقض گویی ها درباره نتیجه رای گیری چیست؟

واقعا نمی دانم بعضی ها مجلس را با کجا اشتباه گرفته اند که فکر می کنند با هوچی گری و 
فشار آوردن می توانند کارشان را به پیش ببرند. اگر آقایان به اصل جلسه اعتراض دارند٬ چرا 
شرکت کردند و حتی به عنوان موافق صیانت اظهارنظر کردند؟ قاعده کلی مشخص است، 

مجلس بر اساس دموکراسی و رای اکثریت تصمیم گیری می کند.
بازگشت صیانت به صحن ۱۲0 رای آورد اما ۱85 نماینده درخواست بازگشت را امضا 

کرده بودند. چرا تعداد آرا از تعداد امضاها کمتر شد؟
این  بالاخره  اما  است.  پیچیده  مسایل  این  نکند.  پیدا  کاهش  این  از  بیش  امیدواریم 
نمایندگان هستند که در نهایت رای می دهند. البته 120 رای هم برای این موضوع کافی بود.

دلیل غیرعلنی بودن جلسه چه بود؟
با  موضوع  چون  شد.  گرفته  تصمیمی  چنین  چرا  که  داشت  سئوال  جای  من  برای 
موضوع هایی که به طور غیرعلنی رسیدگی می شوند٬  همتراز نبود. هیات رییسه در این 
مساله با طراحان و حامیان صیانت همراهی کرد. این هم یکی از آن کارهایی بود که هیچ 

موضوعیتی نداشت.
نکته ای مانده است؟

با کار  قانون احتیاج داریم٬   به  این موضوع  را دارد که در  این احساس  واقعا  اگر دولت 
کارشناسی لایحه ای کارشناسی شده را به مجلس بدهد تا با دید تعاملی که با پلتروم های 
خارجی برقرار شود٬ بتوانیم کاری کنیم تا مردم با امنیت لازم در فضای مجازی مشغول به 

فعالیت شوند.

 نماینده پیشین مجلس گفت: آقای رئیسی روز به روز به واقعیت ها بیشتر آشنا 
می شود. قبلا بیرون گود بوده و حالا داخل گود است و امروز متوجه می شود کار 
اجرایی در کشور ما سختی خاص خودش را دارد و آن شعارهایی که اول انتخابات 

داد تا حدی خریدار دارد و بعد از آن خریدار ندارد و باید آستین بالا زد و کار کرد.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی ، در پاسخ به این سوال که نمایندگان مجلس از 
عملکرد دولت ناراضی هستند و از این وضعیت انتقاد می کنند. علیرغم آنکه قبل 
از انتخابات از ابراهیم رئیسی برای حضور در انتخابات دعوت کردند، دلیل این 
انتقاد چیست، گفت: مجلس در همکاری با دولت آنقدر افراط کرد که در نهایت 
از آن طرف بام افتاد. این حمایت صددرصدی بدون قید و شرط و کت بسته باعث 
تضعیف مجلس شد و الان تمام موارد اتهامی به سمت مجلس است و مردم مجلس 

را زیر سؤال می برند.
امروز اگر مجلس خط خود را از دولت جدا کند، بدترین خطا برای کشور است

وی افزود: مجلس برای اینکه از غافله عقب نماند از الان شروع به گرد و خاک 
کردن، اعتراض و شلوغ کردن کرده است. اما سؤال مردم از نمایندگان به قوت خود 
باقی است. مردم به این افراد می گویند شما به آنها رأی دادید، شما به وزیری رأی 
دادید که سابقه اداره یک کلاس را نداشت، معلوم است اگر او بیاید، نمی تواند یک 
وزارتخانه را اداره کند. شما به فردی رأی دادید که اصلًا کارمند دولت نبوده، مدارک 
تحصیلی  اش هنوز دچار ابهام است و الی ماشاءالله. قابل پیش بینی است، وقتی 

شما فردی را وزیر کنید که سابقه مدیریت نداشته حالا می تواند راهبر آن وزارتخانه 
باشد؟!

نماینده سابق مجلس عنوان کرد: در درجه اول، نمایندگان مجلس افراط شدید 
کردند. 220 نفر به آقای رئیسی نامه نوشتند که بیا. شخص آقای رئیسی هم 
می خواست بیاید. حالا چه شما می نوشتید، چه نمی نوشتید. شما نماینده مجلس 
هستید یعنی شخصیت مستقل حقوقی ندارید که هرکاری بخواهید انجام دهید. 
شما باید از جامعه هدفتان اجازه می گرفتید. بعد از آن هم چشم بسته به همه وزرا 
رای دادید که اصلا خوب نبود و حالا مردم دارند هزینه کابینه ضعیف را پرداخت 
می کنند.  وی افزود: امروز هم که مردم از آن  ها انتقاد می کنند، برای فرافکنی به 
دولت می تازند. امروز مجلس باید به دولت کمک کند. اگر امروز بیاید خط خود را از 
دولت جدا کند، بدترین خطا برای کشور است. امروز که می بینند جامعه ملتهب، 
ناراضی و عصبانی است، مجلس می خواهد خودش را از این مشکلات مبرا کرده 
و می گویند کی بود کی بود؟ ما نبودیم. این حرف ها فرار به جلو بوده و مردم این 

حرف ها را از نمایندگان نمی پذیرند.
مجلس آنقدر در حمایت از دولت افراط کرد تا از آن طرف بام افتاد

 ایمن آبادی در پاسخ به این سوال که آیا در آینده شاهد جدال میان دولت و 
مجلس خواهیم بود، گفت: فکر می کنم تنش بین دولت و مجلس در سال آتی 
افزایش پیدا کند. به این دلیل که دولت تا به اینجای کار تقریبا کارنامه موفقی نداشته 

و این موضوع باعث می شود که مردم ناراضی باشند و نمایندگان هم که می خواهند 
از مردم رای بگیرند، سال آخر نماینده مردمی می شوند و از این به بعد در بغل مردم 

می افتند.
این نماینده پیشین در پاسخ به این سوال که برخی گفتند با یکدست شدن دولت 
و مجلس کارهای اجرایی بهتر و سریع تر به جریان می افتد اما امروز شعارهای دولت 
هم عملیاتی نشده است، اشکال کار در کجاست و راهکار حل این مشکلات را در 
کجا می بینید، گفت: افراط! »یکدستی« به معنای این بود که تنش های بی جهت، 
چالش های غیرضروری، کینه توزی و ... نباشد. مانند دو سال آخر آقای روحانی که 

اگر آقای روحانی در بهشت را باز می کرد، می گفتند نه در جهنم است. 
وی در گفت وگو با ایلنا افزود: مجلس در موضوع بودجه، رای اعتماد به وزرا و 
داستان های دیگر خیلی کوتاهی کرد و هزینه این کوتاهی را مردم پرداخت کردند. 
یکدستی به این معنا است که تنش، درگیری، دعوا و چوب لای چرخ گذاشتن 
نباشد. اما نه اینکه کسی وظیفه خود را انجام ندهد. هرکسی باید وظیفه قانونی و 
حرفه ای خود را بدون حب و بغض انجام دهد. یکدستی خوب است اما اگر ماموریت 
اصلی، کشور و مردم را رها کنیم، اصلا برای چه مجلس تشکیل شده؟ خب مجلس 

را تعطیل کنند دیگر!.
جعفرزاده  ایمن آبادی تصریح کرد: اگر قرار بود همه رای بیاورند و همه مملکت گل 
و بلبل باشد و دولت هرکاری دلش بخواهد انجام دهد، پس مجلس برای چیست؟ 
مجلس باید یک جایی جلوی آن را بگیرد و بگوید این به صلاح نیست. مردم امروز 
کاملا توجیه هستند که این صحبت ها ظاهر پوپولیستی دارد و در پشت پرده 
می روند کار دیگری انجام می دهند و رای کیلویی می دهند. رای خود را در اختیار 
بعضی از تندروهای پایداری قرار می دهند و بعد می خواهند چهار حرف بین مردم 

هم بزنند. 
وی در پاسخ به این سوال که آیا مجلس وزیری از دولت را استیضاح یا دولت را 
مجبور به تغییر کابینه می کند یا خیر، گفت: دولت باید خودش آستین بالا بزند. 
آقای رئیسی شعاری داشت مبنی بر اینکه »من تعارف ندارم«. واقعا کابینه ضعیف 
است. دیگر چقدر می خواهد مردم را هزینه کند تا به او ثابت شود. سازمان برنامه و 
بودجه رها شده است. بدنه کارشناسی تعطیل است. وزرای اقتصاد و تعاون تمام 
پرسنل خود را بلاک کردند. آنقدر کارمندان رفتند مطلب نوشتند این افراد رفتند 

همه را بلاک کردند. 
نماینده پیشین مجلس افزود: باید مقداری به آقای رئیسی حق بدهیم. آقای 
رئیسی عضو حزب و گروه نبوده و در قوه قضائیه مشغول بوده است. نهایتا آقای 
کشاورزی،  بازار،  بانک،  صنعت،  با  او  می شناسد.  خوب  قاضی  چهل  رئیسی 
هتل دارها و ... هیچ ارتباطی نداشته است. این موضوع باعث شد وقتی آمد از 
هر طرف به او نیروهای بی کیفیت، بی سواد و بعضا مسئله دار تحمیل کردند که 
امیدوارم اگر آقای رئیسی اقدامی انجام نداد، خود مجلس این حرکت را انجام دهد. 
وی گفت: کماکان همه وظیفه داریم که به آقای رئیسی کمک کنیم. آقای رئیسی 
روز به روز به واقعیت ها بیشتر آشنا می شود. قبلا بیرون گود بوده و حالا داخل گود 
است و امروز متوجه می شود کار اجرایی در کشور ما سختی خاص خودش را دارد 
و آن شعارهایی که اول انتخابات داد تا حدی خریدار دارد و بعد از آن خریدار ندارد 
و باید آستین بالا زد و کار کرد. در نهایت مجلس خطا و افراط کرد و وظیفه خود 
را انجام نداد و هزینه روی دست مردم گذاشته است و حالا مجلس باید به دولت 

کمک کند. 

جعفرزاده ایمن آبادی :

دولت باید برای تغییر کابینه آستین بالا بزند

مکی کارشناس مسائل بین الملل:

شرایطامروزناشیازمیانجیقراردادنطرفهایبرجاماست
یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: شرایطی که امروز 
در خصوص پروسه احیای برجام در آن قرار داریم، ناشی 
از عواقب تصمیم برای میانجی قرار دادن طرفین برجام و 
اروپایی ها در مذاکرات و تلاش برای لغو تحریم ها به صورت 

مذاکرات غیرمستقیم است.
مرتضی مکی در ارزیابی شرایط امروز پروسه احیای برجام 
و مساله طولانی شدن توقف در این مذاکرات، در پاسخ به 
این سوال که بسیاری از کارشناسان تاکنون بر اهمیت زمان 
در مذاکرات وین تاکید کرده بودند و امروز نیز شاهدیم که 
طولانی شدن این روند باعث ایجاد اتحاد در برخی مخالفان 
برجام در ایالات متحده و همچنین به دست گرفتن ابتکار 
عمل توسط آن ها شده است، تداوم این شرایط تا چه میزان 
گفت:  کرد،  خواهد  تیره  را  هسته ای  توافق  احیای  افق 
همانطور که پیش بینی می شد و قریب به اتفاق صاحب نظران 
نیز بر آن تاکید کرده بودند، طولانی شدن روند احیای برجام 
توانست حواشی این مذاکرات را بر متن غالب کند و افرادی 
که به هر نحو مخالف برجام بودند شامل رژیم صهیونیستی، 
جمهوری خواهان و همچنین دموکرات های مخالف تعامل با 
ایران، تلاش کردند تا از همه موقعیت های به دست آمده برای 

سنگ اندازی در مسیر احیای برجام استفاده کنند.
وی ادامه داد: این درست است که گفته می شود خروج 
نام سپاه پاسداران از لیست گروه های تروریستی اصلی ترین 
مانع در فرآیند احیای برجام است اما به نظر می رسد اگر این 
پروسه در مدت زمان کوتاه تری به نتیجه می رسید و شاید 
اگر نشست های دوجانبه میان تهران و واشنگتن تحقق پیدا 
می کرد، احیای توافق هسته ای سهل تر بود. شرایطی که 
امروز در آن قرار داریم، ناشی از عواقب تصمیم برای میانجی 
قرار دادن طرفین برجام و اروپایی ها در مذاکرات و تلاش برای 
لغو تحریم ها به صورت مذاکرات غیرمستقیم است. همه این 
موارد باعث پیچیده شدن روند احیای برجام شد تا جایی که 
امروز برخی کارشناسان از احتمال شکست مذاکرات سخن 
می گویند که این قطعا خبر خوبی برای جمهوری اسلامی 
ایران نیست؛ چراکه این تهران است که هزینه طولانی شدن 

و تداوم تحریم های آمریکا را پرداخت خواهد کرد.  
این کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با  ایلنا،  با 
اشاره به در پیش بودن انتخابات میاندوره ای کنگره در ایالات 
متحده و احتمال بالای شکست دموکرات ها در این انتخابات 
و همچنین تاثیر بحران اوکراین در مذاکرات گفت: با طولانی 

شدن روند احیای برجام، انگیزه ها و اراده ای که برای توافق 
وجود داشت نیز در حال نابودی است و این در حالی است 
توافق  انگیزه هایی  و  اهداف  با  آمریکا  هم  و  ایران  هم  که 
سال 2015 را امضا کرده بودند. همچنین فرسایشی شدن 
با توجه به چندجانبه بودن آن باعث می شود تا  مذاکرات 
بحران های حاشیه ای در جهان مانند بحران اوکراین نیز بر آن 
تاثیرگذار باشد و این نکته ای بود که از ابتدای شکل گیری این 
بحران، صاحب نظران بر آن تاکید داشتند که مذاکرات هرچه 
سریع تر به نتیجه برسد، نقش عوامل خارجی بر آن کاهش 

خواهد یافت. 
وی افزود: در همین راستا باید به این نکته نیز توجه داشته 
باشیم که دموکرات ها در موقعیت شکننده ای قرار دارند و 
ما حدود 6 ماه آینده شاهد برگزاری انتخابات میاندوره ای 
آمریکا خواهیم بود که اگر آقای بایدن نتواند موقعیت خوبی 
را چه در عرصه داخلی و چه خارجی کسب کند و اکثریت 
کنگره را از دست بدهد، آن زمان دیگر نمی تواند به سهولت 
به  و  برده  پیش  را  برجام  احیای  مذاکرات  یکسال گذشته 
نتیجه ای مطلوب چه برای ایران و چه برای ایالات متحده 
برساند. همین الان نیز اگر توافقی امضا شود، قطعا بهتر 

از فردا و روزهای آتی خواهد بود چرا که هر چقدر زمان به 
نزدیک شود، فشار مخالفان  میاندوره ای کنگره  انتخابات 
جمهوری خواه و برخی دموکرات ها علیه دولت بایدن بیشتر 

خواهد شد.      
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چهارشنبه -24فروردین ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5480

تهذیب الأحکام : ج 4 ص 202 ح 582 .

مرگ بیش از ۶ میلیون نفر در جهان به علت کرونا
 آمار مجموع مبتلایان به کووید-19 در جهان تاکنون به 500 میلیون و 53 هزار و 278 نفر رسیده همچنین مرگ 
شش میلیون و 206 هزار و 66 نفر بر اثر این بیماری تأیید شده است.به گزارش ایسنا، بر اساس آمارهای رسمیِ 
همه گیری کرونا، آمریکا با بیش از 82.1 میلیون مبتلا و بیش از یک میلیون قربانی همچنان در صدر فهرست 
کشورهای درگیر با این بیماری قرار دارد و هند نیز با آمار بیش از 43 میلیون مبتلا پس از آمریکا در رتبه دوم جهانی به 
لحاظ میزان ابتلا قرار گرفته است.همچنین آمار مبتلایان به کووید-19 در برزیل هم از 30.1 میلیون نفر فراتر رفته و 
در حال حاضر سومین کشور جهان به لحاظ بالاترین شمار مبتلایان است.برزیل در عین حال با بیش از 661 هزار 
جان باخته پس از ایالات متحده، دومین رکورددار تعداد قربانیان کووید 19 در جهان محسوب می شود و پس از آن 
هند با بیش از 521 هزار قربانی، سومین کشور به لحاظ ثبت بالاترین آمار مرگ و میر کرونایی در این فهرست جهانی 
است.همچنین در اروپا، روسیه با گذشتن از آمار 371 هزار قربانی، هم اکنون بالاترین رقم مرگ و میر کرونایی را در 
بین کشورهای این منطقه دارد و در جهان نیز چهارمین کشور با بالاترین نرخ فوتی های این بیماری است.فرانسه 
همچنین با ثبت بیش از 26.9 میلیون مبتلا هم اکنون رکورددار ابتلا در قاره سبز و چهارمین کشور با بیشترین آمار 

بیمار کرونایی در جهان است.

 جزییات بیمه رایگان ۳ دهک پایین درآمدی
 معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت ایران از بیمه رایگان برای افراد فاقد بیمه پایه خبر داد که در سه 
دهک پایین درآمدی باشند."مهدی رضایی" با اشاره به اینکه طبق قانون بودجه سال 1401 هموطنان فاقد بیمه درمان 
می توانند از طریق سازمان بیمه سلامت ایران تحت پوشش بیمه درمانی قرار گیرند، گفت: همه ی شهروندان فاقد بیمه 
پایه، برای برقراری پوشش بیمه پایه سلامت می توانند با مراجعه به سامانه خدمات غیرحضوری شهروندی این سازمان به 
نشانی www.bimehsalamatiranian.ir و یا دفاتر پیشخوان دولت طرف قرارداد، نسبت به بیمه کردن خود و خانواده 
شان اقدام کنند.براساس بند "د" تبصره 14 قانون بودجه 1401، افراد فاقد بیمه پایه سه دهک پایین درآمدی به صورت 
رایگان و بدون پرداخت حق بیمه تحت پوشش قرار می گیرند.افراد متقاضی استفاده از یارانه دولت برای حق سرانه بیمه 

از پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان، استعلام می شوند و بر این اساس بیمه رایگان به آن ها تعلق می گیرد.

احضار کاردار افغانستان به وزارت خارجه
 مدیرکل آسیای جنوبی وزارت امورخارجه امروز با احضار کاردار سفارت افغانستان در تهران، نسبت به حملات انجام 
شده به سفارت جمهوری اسلامی ایران در کابل و سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در هرات به شدت اعتراض 
کرد.وی با یادآوری مسئولیت دولت ها در برقراری امنیت نمایندگی های دیپلماتیک خواستار برخورد قانونی با حمله 
کنندگان به نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران شد. مدیرکل آسیای جنوبی همچنین به اطلاع کاردار افغانستان 
رساند که تا اطلاع ثانوی بخش های کنسولی نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در افغانستان فعالیت های خود 
را متوقف کرده اند تا اطمینان لازم از طرف وزارت امور خارجه افغانستان در زمینه برقراری امنیت کامل نمایندگی های 

جمهوری اسلامی ایران، داده شود.

متهم پرونده حادثه حرم رضوی یک نفر است
 رییس کل دادگستری خراسان رضوی گفت: پس از حادثه حرم رضوی و حمله به سه روحانی، مظنونانی احضار 
شده اند ولی در حد مباشرت، معاونت و حمایت از متهم دلیلی به دست نیامده و متهم پرونده یک نفر است.غلامعلی 
صادقی روز دوشنبه در گفت و گویی تلویزیونی اظهار کرد: پس از حادثه حرم رضوی دوربین های صحن مطهر در 
اختیار قرار گرفت و اظهارات شهود نیز کمک زیادی به این پرونده کرد، همچنین اظهارات متهم و برخی از مظنونان 
دستگیر شده در این حادثه نیز اخذ شده است. وی خاطرنشان کرد: طبق تحقیقات، متهم تحت تاثیر عقاید و 
جریانهای تکفیری بوده و محاربه، قتل عمد و ایراد صدمات با چاقو از اتهامات متهم است و دادگاه صالح برای رسیدگی 

به این پرونده دادگاه انقلاب است که پس از ارسال پرونده در شعبه ویژه مورد رسیدگی فوری قرار خواهد گرفت.

دستگیری تیم حرفه ای حفاری غیر مجاز در قم
دستگیری یک تیم حرفه ای حفاری غیر مجاز توسط بسیجیان حوزه مقاومت شهید جلالی بخش مرکزی استان قم 
دستگیر شدند.به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم. بامداد دوشنبه با هوشیاری عوامل اطلاعات حوزه مقاومت 
بسیج شهید جلالی، اعضاء یک گروه حفاری غیر مجاز در شعاع 10 کیلومتری روستای دولت آباد بخش مرکزی که 
مشغول حفاری چاهی به عمق 25 متر بودند، دستگیر و تحویل ناجا شدند.گفتنی است اعضاء این گروه حفاری 6 نفر 

بودند که با تجهیزات کامل دستگیر شدند.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

۱۱۳کیلوتریاکدر۲کامیونحاملهندوانه
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف حدود 113 کیلوگرم تریاک در پی توقیف 2 دستگاه کامیون 

حامل بار هندوانه خبر داد 
سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم مشخص شد، 2 قاچاقچی قصد دارند محموله ای از مواد مخدر را با یک دستگاه کامیون از جنوب به 

مرکز کشور منتقل کنند، بنابراین موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
وی افزود: در ادامه مأموران با هماهنگی مقام قضائی استان به محورهای مواصلاتی استان اعزام و در 

ابتدای اتوبان "قم-کاشان" خودرو موصوف را با بار هندوانه شناسایی و متوقف کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: از خودرو مذکور 25 کیلو و 950 گرم تریاک در 5 عدد 

هندوانه کشف و راننده و سرنشین خودرو دستگیر شدند.
سردار اسماعیلی افزود: همچنین با پیگیری های اطلاعاتی مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم مشخص شد یک قاچاقچی با یک دستگاه کامیون قصد دارد در پوشش بار هندوانه محموله تریاک را 

از جنوب به غرب کشور منتقل کند که بلافاصله موضوع به پلیس استان همدان اعلام شد.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با شناسایی و توقیف خودرو مذکور توسط مأموران 
پلیس مبارزه با مواد مخدر استان همدان، 86 کیلو و 900 گرم تریاک در داخل 15 عدد هندوانه کشف 

و متهم دستگیر شد.
کشف محموله 80 میلیاردی قاچاق 

جانشین فرمانده انتظامی استان  در بخش دیگری از سخنان خود از کشف محموله 80 میلیارد ریالی 
قاچاق در پی توقیف یک دستگاه تریلی در محور "قم-گرمسار" خبر داد 

 سردار اسماعیلی اظهارداشت: مأموران پلیس امنیت اقتصادی استان در راستای مقابله با پدیده 
شوم قاچاق، حین کنترل تردد خودروهای عبوری در محور "قم-گرمسار" به یک دستگاه تریلی تانکردار 

کشنده به ظن حمل قاچاق مشکوک و خودرو را متوقف کردند.
وی افزود: در ادامه راننده طی مواجهه با مأموران، محموله بارگیری شده را از نوع فرآورده های نفتی 

دانست که از جنوب کشور به مقصد گرمسار بارگیری شده است.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: سپس تریلی با هماهنگی مقام قضائی به پلیس امنیت 
اقتصادی استان منتقل و طی بازرسی صورت گرفته از خودرو انواع کالای قاچاق شامل لب تاپ، لوازم 

یدکی، لوازم ورزشی، لوازم تحریر و لوازم الکتریکی که به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود کشف شد.
سردار اسماعیلی بیان داشت: کارشناسان ارزش محموله کشف شده قاچاق را 80 میلیارد ریال اعلام 
که در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان 

شد.

سرپرست دادسرای انقلاب قم خبرداد:

کشفهزارو۲۰۸کیلوگرمتریاک
درخروجیجادهقمتهران

سرپرست دادسرای انقلاب قم از کشف هزار و 208 کیلوگرم تریاک از دو دستگاه خودرو در خروجی  
جاده قدیم قم تهران خبر داد.

سیدمحمد ملیحی، از کشف یک تن و 208 کیلوگرم تریاک از دو دستگاه خودرو سواری سمند خبر 
داد و گفت: این میزان تریاک روز 22 فروردین با تلاش یگان تکاوری فرماندهی انتظامی استان و دستور 
مقام قضایی در حین اجرای طرح ایست بازرسی و کنترل خروجی های جاده قدیم قم به تهران، کشف 
شد و متهمان نیز بازداشت شدند. معاون دادستان قم با اشاره به اینکه پرونده به شعبه بازپرسی ارجاع و 
در حال رسیدگی می باشد، بیان داشت: مسیر حرکت این دو خودرو حامل مواد مخدر، از شیراز به تهران 

بوده است که در ایست بازرسی خروجی قم کشف و ضبط شد.

روابط عمومی مرکزبهداشت استان قم اعلام کرد:

معدومکردنروغنهایغیرقابلاستفاده
درکارگاهتولیدزولبیابامیه

به گزارش  روابط عمومی مرکزبهداشت استان قم ،کارشناسان بهداشتی معاونت بهداشتی دانشگاه 
علوم      پزشکی قم، در ادامه نظارت های بهداشتی خود در ماه مبارک رمضان، 20 کیلوگرم روغن مصرف 

شده و سوخته کارگاه تولید زولبیا بامیه را معدوم کردند.
همچنین در این بازدیدها، 7 شیشه اسانس غیر مجاز و 5 کیلوگرم ژله تاریخ مصرف گذشته نیز معدوم 
سازی شد. توقیف 13 لیتر روغن تاریخ گذشته، 5 کیلوگرم کره گیاهی غیر قابل مصرف و 2 کیلو گرم آرد 

فاسد از دیگر اقدامات صورت گرفته تیم های بهداشتی بود.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طرح 
ضیافت الهی در 28 بقعه شاخص قم و با حضور 88 
مبلغ با اجرای بیش از 120 برنامه به صورت روزانه در 

حال اجراست.
با  اسکندری  عباس  والمسلمین  حجت الاسلام   
اشاره به اجرای طرح ضیافت الهی ویژه ماه مبارک 
رمضان 1401 در بقاع متبرکه استان قم اظهار کرد: 
امسال و پس محدودیت های دو سال گذشته به خاطر 
شیوع کرونا، طرح مذکور با قوت و با رعایت مسائل 
بهداشتی و شیوه نامه های اعلام شده از سوی ستاد 
ملی مقابله با کرونا، در 28 بقعه شاخص استان قم به 
صورت ویژه و در همه بقاع به صورت عمومی اجرایی 

شده است.
مختلفی  بخش های  شامل  طرح  این  افزود:  وی 
همچون برپایی مجالس سخنرانی با حضور اساتید 
با  معرفت  خیمه های  برپایی  حوزوی،  برجسته 
غرفه های گوناگون همچون قرآن، کودک و نوجوان، 

مشاوره، پاسخگویی به احکام شرعی و سخنرانی چند 
رسانه ای، اقامه نماز جماعت، حضور مبلغان اعزامی و 
بومی برای تبلیغ دین و ترویج سنت حسنه وقف و نیز 

مراسم ترتیل خوانی و تفسیر قرآن کریم است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه 
برخی مساجد و موقوفات شاخص هم مجری طرح 
ضیافت الهی هستند گفت: مسجد جامع در ناحیه 
یک شهرستان قم، مسجد حضرت ابوالفضل)ع( در 
جعفریه و موقوفه عربشاهی در کهک، از این دست 

امکان هستند.
وی ادامه داد: امسال در ناحیه یک قم 10 بقعه با 
حضور 60 نفر مبلغ، ناحیه دو 10 بقعه با حضور 18 
مبلغ و در کهک، هشت بقعه با 10 مبلغ، به صورت 
شاخص طرح ضیافت الهی را از ابتدای ماه مبارک 

رمضان به مرحله اجرا درآورده اند.
اسکندری تصریح کرد: در سالروز میلاد امام حسن 
مجتبی)ع(، شهادت حضرت علی)ع( و لیالی قدر نیز 

در همه بقاع متبرکه برنامه ویژه ای تدارک دیده شده 
است.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به 
ضیافت افطاری ساده در بعضی بقاع شاخص گفت: 
طبخ و توزیع غذای گرم به صورت بسته بندی بین 
زائران و خانواده های ساکن در جوار حرم های مطهر 
امامزادگان، از دیگر بخش های طرح ضیافت الهی به 

شمار می رود.
وی با بیان اینکه برنامه سحرگاهی »تسبیح سحر« 
از برخی بقاع متبرکه نواحی دو گانه قم روی آنتن 
زنده سیمای مرکز قم می رود گفت: این ویژه برنامه با 
همکاری شبکه نور تهیه شده و طی آن، کارشناسان 
روحانی به تفسیر و تبیین فرازهایی از صحیفه سجادیه 

می پردازند.
اسکندری افزود: برنامه تسبیح سحر به عنوان برنامه 
سحرگاهی شبکه قم، هر شب از جوار یکی از بقاع 

متبرکه و به صورت زنده پخش خواهد شد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد:

اجرای۱۲۰ویژهبرنامهروزانهضیافتالهیدربقاعمبترکه

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم  مطرح کرد:

لزومبهرهگیریازایدههایخلاقانهو
دانشبنیانبرایحلمشکلاتشهری
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: در این دوره 
شورا با راه اندازی مرکز پژوهش ها، تلاش شده زمینه را برای بهره گیری از راه حل های 
خلاقانه و نوآورانه کسانی که می توانند در زمینه حل مشکلات شهری به ما کمک کرده 

فراهم کنیم.
سید محمدحسین دهناد با اشاره به اقدامات مجموعه مدیریت شهری برای تحقق 
شعار سال اظهار داشت: امسال دو مؤلفه دانش بنیان و بهره گیری از ظرفیت های علمی 
پژوهشی در کنار تولید و اشتغال افراد از سوی رهبر انقلاب موردتوجه قرار گرفته است 
که برای اینکه این شعار را تبدیل به راهبرد کنیم باید با توجه به مسئولیتی که داشته این 

راهبرد را در مجموعه کاری و اهداف خود تعریف کنیم.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم افزود: در شهر قم 
مجموعه های علمی، پژوهشی، دانشگاهی، حوزوی، مراکز رشد، پارک های علمی و 
فناوری وجود داشته که مجموعاً بیش از 31 مورد است که در زمینه علمی پژوهشی 
در قم فعالیت دارند و این مراکز ظرفیتی بوده در اختیار مسئولان استان که از آن به نحو 

مناسبی در مسیر تحقق شعار سال بهره ببرند.
وی با بیان اینکه این مراکز خروجی های پژوهشی بنیادین و یا کاربردی دارند که بخش 
زیادی از این پژوهش های کاربردی را می توان در مراکز رشد یا پارک های علم و فناوری 
عملیاتی کنیم تصریح کرد: با توجه به نیازهای مجموعه مدیریت شهری یا صنعت به این 
پژوهش های کاربردی، می توانیم از تجربه کشورهای توسعه یافته در این زمینه استفاده 
کنیم، چراکه این کشورها با بهره گیری از حلقه های واسط و استخراج نیازهای خود از 

ظرفیت مراکز پژوهشی، برای رفع نیازهای خود راهکاریابی می کنند.
دهناد با تأکید بر اینکه در ایران در زمینه تولیدات پژوهشی ظرفیت های خوبی داریم 
اما در زمینه کاربردی کردن پژوهش ها برای حل مشکلات اجرایی وضع مناسبی نداریم 
گفت: در شورای اسلامی دوره کنونی با راه اندازی مرکز پژوهش ها، تلاش شده زمینه 
را برای بهره گیری از راه حل های خلاقانه و نوآورانه کسانی که می توانند در زمینه حل 

مشکلات شهری به ما کمک کرده فراهم کنیم.
وی از راه اندازی پرتال ارتباط با ایده پردازان در حوزه مدیریت شهری خبر داد و افزود: 
این بستر زمینه ای است تا گره های مدیریت شهری با بهره گیری از محصولات خلاقانه 

مراکز پژوهشی برطرف شود.
عضو شورای اسلامی شهر قم به مصادیقی در زمینه استفاده از ایده های دانش بنیان 
برای حل مشکلات شهری اشاره کرد و گفت: شهرداری سالانه مبالغ زیادی برای 
آسفالت و نگهداری آن در معابر هزینه می کند و این در حالی بوده که شرکت های علمی 

می توانند کمکی در زمینه افزایش طول عمر و نگهداری آسفالت معابر داشته باشند.
به گفته دهناد، ارائه ایده و پیشنهادات در زمینه خدمات شهری ازجمله جمع آوری، 
و  سازی  هوشمند  سبز،  فضای  آبیاری  یا  و  شهری  پسماند  بازیافت  و  تفکیک 
یکپارچه سازی خدمات الکترونیک شهری، ترافیک و یکپارچه سازی تجهیزات ترافیکی 

و… می تواند در مسیر حل مشکلات شهری راهگشا باشد.
 

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم  اعلام کرد:

اعمالتخفیف۲۵درصدیپرداخت
نقدیعوارضتاپایانتیرماه

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: شهروندانی که تا 31 تیرماه 
سال جاری نسبت به پرداخت نقدی عوارض ساختمانی خود اقدام کنند مشمول 25 

درصد کاهش عوارض )تخفیف( می شوند.
محمد وحیدنیا با اشاره به تخفیف پرداخت نقدی عوارض ساختمانی اظهار داشت: با 
توجه به لایحه ارسالی توسط شهرداری و تصویب شورای اسلامی شهر، شهروندانی که 
تا 31 تیرماه سال جاری نسبت به پرداخت نقدی عوارض خود اقدام کنند مشمول 25 

درصد کاهش عوارض )تخفیف( می شوند.
مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم ادامه داد: این تخفیفات در چهارماهه 

دوم سال جاری 20 درصد و در چهارماهه سوم نیز 15 درصد خواهد بود.
به گفته وی، پرداخت نقدی عوارض نوسازی سال1401 تا پایان شهریورماه سال 
جاری علاوه بر 10% جایزه خوش حسابی، مشمول 30% تخفیف بهاء خدمات پسماند 
خواهد بود. وحیدنیا خاطرنشان کرد: شهروندان می توانند برای بهره مندی از این 

تخفیفات به مناطق هشت گانه شهرداری قم مراجعه کنند.
 

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم  مطرح کرد:

شرطراهاندازیخطوطجدید
تاکسیرانیدرشهرقم

سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: راه اندازی 
خطوط جدید بستگی به نیاز مردم منطقه است، چراکه خطوط جدید باید به اندازه ای 

تقاضا داشته باشد که رانندگان بتوانند روزانه حداقل کرایه را کسب کنند.
علی نیک با اشاره به مطالبه برخی شهروندان برای راه اندازی خطوط جدید تاکسی 
اظهار داشت: راه اندازی خطوط جدید بستگی به نیاز مردم منطقه است، چراکه خطوط 
جدید باید به اندازه ای تقاضا داشته باشد که رانندگان بتوانند روزانه حداقل کرایه را کسب 
کنند. وی با بیان اینکه برخی خطوط راه اندازی می شوند ولی به دلیل عدم استقبال 
مردم، معیشت رانندگان با مشکل مواجه می شود افزود: در چنین شرایطی خطوط 
جمع آوری می شوند، چراکه علاوه بر رفع نیاز شهروندان، رانندگان باید درآمد حداقلی را 
در خطوط داشته باشند. سرپرست سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم 
با تأکید بر اینکه تعیین خطوط براساس جمعیت منطقه و تقاضا ساماندهی می شوند، 
ابراز کرد: همچنین با توجه به امرار معاش تاکسیدار ها تعداد هر خط تعیین شده و 

براساس تعداد ماشین و نیاز تقسیم بندی می شوند.
 

روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  مطرح کرد:

ایمنسازیواصلاحروشنایی
بوستانهایشهردرایستگاهآخر

آخرین فاز پروژه ایمن سازی بوستان های شهر آغازشده و تا پایان نیمه نخست سال 
جاری این پروژه به طول کامل تکمیل می شود.

به گزارش  روابط عمومی سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم، یکی از پروژه ها 
و اقدامات مجموعه شهرداری قم در سال های گذشته ایمن سازی و اصلاح روشنایی 

بوستان ها بوده که این کار از سال 1394 با جدیت آغازشده است.
و اصلاح  ایمن سازی  بوستان شهر  از 300  فاز بیش  اخیر در چهار  در سال های 
روشنایی در آن ها صورت گرفت و این ایمن سازی این روزها به ایستگاه آخر خود رسیده 
است که هفت بوستان باقیمانده شهر نیز اصلاح روشنایی و ایمن سازی به صورت 
ساختاری انجام پذیرفته است. طی ماه های اخیر با تلاش های صورت گرفته و واحد 
تعمیرات سازمان پارک ها، اسناد و مدارک مربوط به پروژه فاز پنجم ایمن سازی بوستان ها 
تهیه شده است و مناقصه این پروژه نیز روند اداری را طی و پیمانکار مشخص شده است.
برای این فاز ایمن سازی بوستان ها بیش از 50 میلیارد ریال هزینه خواهد شد و 
بوستان هایی چون شهید دل آذر در منطقه یک و بوستان هایی از مناطق دو و 6 در این 

پروژه به مدت چهار ماه ایمن شده و روشنایی آن ها اصلاح می  شود.
 

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم:

توجهویژهنقاطمحرومشهرقم
دربودجهسال۱۴۰۱شهرداریقم

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر رعایت اساس 
اصل اولویت بندی و واقع بینانه بودن بودجه سال 1401 گفت: نگاه شورا در تصویب 
بودجه عدالت محور بوده و حتی به نقاط محروم سایر مناطق در بودجه سال 1401 

توجه ویژه ای شده است.
حسین صابری ، به مسئله تصویب بودجه اشاره کرد و اظهار داشت: بودجه سال 

1401 بر اساس اصل اولویت بندی و واقع بینانه بودن موردبررسی قرار گرفت.
وی عملکرد گرا بودن بودجه را نکته دوم مهم در تصویب بودجه عنوان کرد و افزود: 
درروند تصویب بودجه به قابل اجرا بودن برنامه ها و ردیف بودجه ها توجه بسیاری شده و 

دقت شده اولویت ها در برنامه ها در نظر گرفته شود.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اتمام پروژه های 
نیمه تمام تصریح کرد: در صورت اتمام، هر پروژه جدید در قالب طرح مطالعاتی و 

بررسی آغاز می شود.

عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تأکید بر آنکه خدمت به مردم از 
بهترین و افضل عبادات است گفت: شهر قم یک شهر خاص است که نگاه 

همه متوجه آن است و بدانید که اقدامات شما رصد می شود.
آیت الله مرتضی مقتدایی روزدوشنبه در دیدار با اعضای شورای اسلامی 
شهر قم، با اشاره اهمیت جایگاه شوراها به ویژه شورای اسلامی شهر اظهار 
داشت: شهر قم یک ویژگی خاص دارد و همین موضوع مسئولیت سنگینی 
به عهده شما می گذارد و شورای اسلامی شهر قم نسبت به مردم استان و 

رعایت حال آن ها برنامه هایی داشته باشد.
شورای شهر قم می تواند الگوی کشور شود 

است  عبادات  افضل  و  بهترین  از  مردم  به  آنکه خدمت  بر  تأکید  با  وی 
خاطرنشان کرد: شهر قم یک شهر خاص است که نگاه همه متوجه آن است 

و بدانید که اقدامات شما رصد می شود.
رئیس شورای سیاست گذاری حوزه های علمیه خواهران کشور با بیان اینکه 
شورای شهر قم می تواند الگوی کشور شود تصریح کرد: این گلایه از سوی 
بعضی مطرح می شود که برخی تصمیمات برای مردم گران تمام می شود، 

مثل تعیین برخی تعرفه ها که مردم را به سختی می اندازد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم افزود: برای صدور مجوزها و تعرفه ها 
سبب  مطالبات  این  به  پاسخگویی  که  داشته  وجود  گلایه هایی  گاهی 

چاره اندیشی و رفع برخی موارد می شود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم  :

اولویت شورای اسلامی شهرقم اتمام پروژه های ناتمام است
رئیس شورای اسلامی شهر قم  نیز درداین دیدار گفت: شورای شهر با توجه 
به اهمیت و ضرورت این مقوله برای نخستین بار کمیته بانوان و امور خانواده را 

راه اندازی کرد و کارهای جدیدی در این زمینه در دست اقدام است.
دکتر حسین اسلامی ضمن ارائه گزارشی از عملکرد ششمین دوره شورای 
اسلامی شهر قم، با اشاره به وضعیت بودجه ای شهرداری اظهار داشت: 
بودجه سال 1400 شهرداری قم حدود 3500 میلیارد تومان بود که 95 
درصد این بودجه محقق شده است که اگر این رقم را با مجموعه بودجه 300 
میلیارد تومانی استان مقایسه کنیم نشان می دهد مجموعه مدیریت شهری 
بدون دریافت کمک های دولتی توانسته با درآمدزایی و هزینه کرد آن براساس 

اولویت ها، قدم های مناسبی برای اداره شهر مقدس قم بردارد.
وی بودجه 1401 شهرداری را موردتوجه قرار داد و افزود: اگر قرار بود بودجه 
سال 1401 شهرداری قم را با تورم واقعی تدوین کنیم باید به رقم هشت هزار 
میلیارد تومان می رسیدیم، اما با توجه به فشار مضاعفی که در بعد معیشتی 

و اقتصادی به مردم وجود دارد، در نهایت بودجه با عدد 4250 میلیارد تومان 
مورد تصویب شورای اسلامی شهر قم قرار گرفت.

رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه محل درآمد مدیریت شهری، 
شهر و شهروندان قمی است تصریح کرد: با توجه به سختی معیشت مردم، 
امکان افزایش درآمدها از طریق اخذ عوارض و… نبود، از همین رو تلاش 

شده در بودجه بندی امسال شرایط اقتصادی حاکم بر کشور لحاظ شود.
وی با اشاره به برنامه های شورای اسلامی شهر قم در تحقق شعار سال 
تأکید  دانش بنیان  اشتغال  به  سال  شعار  در  رهبری  معظم  مقام  گفت: 
داشتند که از همین رو در شورای اسلامی شهر قم مرکز پژوهش ها راه اندازی 
شده است تا به این وسیله مسائلی که پیچیدگی های خاص دارند در مرکز 

پژوهش ها بررسی و بعد به کمیسیون های تخصصی ارجاع شود.
به دنبال احیا و ترمیم بافت فرسوده شهر قم هستسم

اسلامی با تأکید بر اینکه تأسیس مرکز پژوهش ها اگرچه کار سختی بوده 
و محدودیت های مالی نیز وجود داشت، اما این اقدام را اجرایی کردیم تا 
گامی مؤثر در مسیر اجرای منویات رهبر معظم انقلاب برداریم، ادامه داد: 
یکی دیگر از نکات قابل توجه برای شورا در سال جدید، توجه به بافت تاریخی 

شهر است.
به گفته رئیس شورای اسلامی شهر قم، بافت تاریخی بیشتر از آنکه نقش 
هویتی و تاریخی داشته باشد، بافتی فرسوده است که آسیب های اجتماعی 
زیادی در آن به چشم می خورد و شرایط بافت فرسوده کنونی به گونه ای 
است که ساکنان بومی این مناطق را ترک کرده و اتباع در این مناطق ساکن 

می شوند.
وی خاطرنشان کرد: طی آسیب شناسی های به عمل آمده، برای اصلاح این 
شرایط باید مشوق ها در کنار تسهیلات در نظر گرفته شود تا این بافت احیا 

و ترمیم شود.
اسلامی بر ضرورت توجه به پروژه ضلع شرقی حرم مطهر اشاره کرد و گفت: 
این نقطه نخستین جایی است که زائران در زمان مراجعت به حرم با آن مواجه 
می شوند؛ دغدغه زیادی برای توجه به این قسمت وجود دارد اما کار بسیار 
سنگینی است که سرمایه گذاری زیادی را مطالبه می کند و مدیریت شهری 

به تنهایی نمی تواند این دغدغه را رفع نماید.
کمیته توزیع عادلانه خدمات و امکانات راه اندازی شده است 

وی در ادامه تحکیم خانواده به عنوان یک محور و ضرورت را موردتوجه قرار 
داد و یادآور شد: شورای اسلامی شهر قم با توجه به اهمیت و ضرورت این 
مقوله برای نخستین بار کمیته بانوان و امور خانواده را راه اندازی کرد و کارهای 

جدیدی در این زمینه در دست اقدام است.
عدالت محوری با محوریت منویات مقام معظم رهبری موضوع دیگری بود 
که اسلامی به آن اشاره کرد و گفت: مناطق مختلف با توجه به ظرفیت ها برابر 
نیستند، برخی مناطق درآمد بالایی دارند که اگر بخواهیم درآمدها را ملاک 
قرار دهیم مناطق کم برخوردار رشد نخواهند کرد، ذیل این مهم نیز کمیته 

توزیع عادلانه خدمات و امکانات راه اندازی شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه اولویت شورای اسلامی شهر 
اتمام پروژه های ناتمام است، افزود: در حال حاضر 17 پروژه ناتمام در شهر 
داریم که ازجمله این موارد ادامه بلوار جمهوری اسلامی، تقاطع غیرهمسطح 
میدان نماز و تونل غدیر است و پس از انجام نهایی پروژه های نیمه تمام با 
احصاء مشکلات و اولویت بندی، پروژه های جدید در دستور کار قرار خواهد 

گرفت.

آیت الله مقتدایی در دیداربا اعضای شورای اسلامی شهر قم،:

پاسخگوی مطالبات مردم باشید

ببینیدیارانه۷هزارتومانیواریزشد!

طرح: محمدعلی رجبی

به همت ستاد کانون های فرهنگی و هنری مساجد استان، جشنواره گلبانگ 
محمدی در سطح مساجد قم برگزار می شود.

حجت الاسلام سعید روحانی، در گفت و گو با خبرنگاران با اشاره به برگزاری 
جشنواره گلبانگ محمدی به همت ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان قم و مشارکت کمیته مردمی ستاد توسعه فرهنگ قرآنی استان گفت: 
این جشنواره با هدف استعدادیابی و ارتقای سطح قرآنی قاریان، موذنین و مکبرین 

مساجد استان برگزار می شود.
وی همچنین افزود: این جشنواره در دو بخش دوره های آموزشی تخصصی 
حضوری و مجازی و مسابقه )در سه رشته قرائت تقلیدی، اذان و تکبیر( برگزار می 

شود.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های مساجد استان قم در ادامه به شرایط عمومی 
حضور در جشنواره گلبانگ محمدی اشاره کرد و گفت: جشنواره ویژه طلاب، 
مربیان قرآنی، مکبرین و موذنین مساجد در مقاطع سنی کمتر و بالاتر از 15 سال 
است که شرکت کنندگان علاوه بر دریافت گواهی شرکت در دوره از جوایز ارزنده این 

جشنواره بهره مند می شوند.
لازم به ذکر است: متقاضیان شرکت در جشنواره بعد از تکمیل فرم ثبت نام، می 
توانند فایل صوتی خواسته شده برای هر یک از بخش های جشنواره را به نشانی 

YaHossein_ir@ در پیام رسان ایتا ارسال نمایند.

به همت ستاد کانون های فرهنگی و هنری مساجد استان قم :

جشنوارهگلبانگمحمدیدرسطحمساجدقمبرگزارمیشود


